
Čoho je Cloud katalyzátorom

Dnes, viac ako kedykoľvek predtým, sú firmy
nútené fungovať vo vysokom tempe a veľkom
rozsahu, aby obstáli v konkurenčnom prostredí
a udržali krok s neustálymi premenami všetkých
odvetví. Inovovať rýchlejšie, tvoriť nové zdroje
príjmov, získavať viac dát a bleskurýchle ich 
analyzovať. Musia rozvíjať ponuku služieb a 
produktov, komunikovať s klientami, 
zákazníkmi, aj zamestnancami na úplne novej
úrovni. Katalyzátorom toho všetkého je pre 
mnohých našich zákazníkov práve cloud.

Migrácia celej "on-premises" IT infraštruktúry do 
verejných cloudových služieb umožnila ako
veľkým globálnym tak aj menším lokálnym
spoločnostiam okamžitý prístup k 
najmodernejším a najvýkonnejším IT 
technológiám a viede k efektívnejšiemu
vynakladaniu finančných prostriedkov. Takisto
umožnuje optimalizáciu z hľadiska zberu dát a
ich okamžitej analýzy, lepšiu kontrolu nad
infraštruktúrou a v neposlednom rade tak
umožňuje rýchlejší a inovatívnejší rast
spoločností. Stále neviete, či je cloud pre vás?

Cloud versus on-premise infrastruktura

Pokiaľ vo vašej spoločnosti využívate akékoľvek
IT systémy a aplikácie, ste závislí na
výpočtovom výkone, alebo zhromažďujete veľké

Teaser

Viete, čo majú spoločné najúspešnejšie a 
najrýchlejšie rastúce firmy? Amazon, Tesla, 
Netflix, Rohlík, Alza alebo Zásielkovňa. Všetky
tieto úspešné značky, bez ohľadu na odvetvie, 
urobili v správny čas jedno zásadné rozhodnutie
– preniesli svoj biznis do cloudu. To im následne
umožnilo stať sa výkonnejšími, efektívnejšímie a
inovatívnejšími, zatiaľ čo ich konkurencia začala
zaostávať.

Som Juraj Vaško a v Accenture mám na starosti
oblasť infraštruktúry a cloudu.

Čo je Cloud (a čím môže firmám poslúžiť)

Cloud možno opísať ako elastickú online 
infraštruktúru, ktorú ponúka a spravuje
poskytovateľ cloudových riešení. Ten svoje
služby zvyčajne poskytuje veľkému množstvu
klientov naprieč všetkými oblasťami biznisu.

Pretože dopyt po službách poskytovateľov
cloudových riešení neustále rastie, disponujú
práve oni tými najväčšími dátovými centrami s 
najmodernejšími technológiami, masívnym
výpočtovým výkonom, výborne zabezpečenou
infraštruktúrou a hlavne najinovatívnejším a 
najprogresívnejším potenciálom rastu, ktorý sa
automaticky odráža aj v službách a možnostiach
ponúkaným firmám ako je aj tá vaša. Prečo sa
ale o cloud zaujímať?
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Salesforce Marketing Cloud nabízí do detailu 
sladěnou komunikaci a bezproblémovou 
zákaznickou zkušenost.

Intro
 
Chcete mít se svými zákazníky dlouhodobě 
úspěšný vztah? Chcete je skutečně dobře 
poznat a komunikovat s nimi jednotně a 
efektivně? Pak se vydejte cestou digitálního 
marketingu založeného na datech. Díky nástroji 
Salesforce Marketing Cloud nabídnete svým 
klientům do posledního detailu sladěnou 
komunikaci a bezproblémovou zákaznickou 
zkušenost. 
 
Jsem Matěj Zima z Accenture a přiblížím vám, 
proč je klíčové - abyste dostali do centra svých 
marketingových aktivit to nejdůležitější – vašeho 
zákazníka.
  
Salesforce Marketing Cloud
 
Drtivá většina úspěšných společností podepíše, 
že jsou jejich zákazníci na prvním místě. Řada z 
nich má ale zákaznická data – třeba nákupní 
preference či historii reklamací - rozesety mezi 
několik oddělení, která mezi sebou příliš 
nekomunikují. Přitom díky správné práci s daty 
se můžete nejen rychle přizpůsobit novým 
zákaznickým požadavkům, ale také zlidštit 
každou interakci s nimi a optimalizovat své 
procesy. 

S efektivním přístupem k digitálnímu marketingu 
pomáhá těm nejdynamičtějším firmám na trhu 
elitní cloudové řešení Salesforce Marketing 
Cloud, tedy platforma pro automatizaci a 
analýzu digitálního marketingu. Díky ní 
zvládnete sbírat data, udělat si v nich pořádek a 
na jejich základě se rozhodovat a následně řídit 
komunikaci se zákazníkem. Jde o rychlou, 
flexibilní a škálovatelnou platformu.
 
Salesforce Marketing Cloud propojuje 
marketingové, prodejní, obchodní, servisní a IT 
týmy s cílem přinést jednotný pohled na 
všechna zákaznická data. Díky 360ti 
stupňovému pohledu vystavíte svou komunikaci 
kolem potřeb zákazníka. Bez ohledu na svou 
velikost dosáhnete skutečně unifikované a 
zorchestrované komunikace. A právě ta je pro 
marketing zcela zásadní.

Marketing Cloud a automatizace
 
Salesforce přináší jako cloudová zákaznická 
platforma díky svému marketingovému nástroji 
vlastně jednoduchý princip: Kdykoliv 
komunikujete se zákazníky, máte o nich 
všechny informace. To ale také znamená, že 
vaše data musí držet krok, být napojena na celý 
ekosystém společnosti a v konečném důsledku 
fungovat jako základ pro cestu, díky které 
dosáhnete svých byznysových cílů. Nejde ale 
jen o nově získaná data – v prostředí 
Salesforce zvládnete pracovat s celou historií 
své zákaznické základny.

Díky tomu všemu můžete plánovat rychleji, 
okamžitě jednat na základě poznatků a zapojit 
partnery do týmu. Komunikaci můžete řídit, 
fázovat a uzpůsobovat na míru. To vše s cílem 
hovořit přímo k zákazníkovi - s tou správnou 
informací tím nejvhodnějším kanálem.
 
Zásadní výhodou řešení od Salesforce je 
marketingová automatizace. Získáte tak 
užitečný nástroj pro nastavení jednotlivých 
komunikačních kampaní. V rámci Marketing 
Cloudu  můžete využít klíčovou funkcionalitu 
Journey Builder, díky které vytvoříte jasně 
nalinkovanou cestu se vstupními body, na které 
napojíte jednotlivé datové zdroje a pustíte se do 
komunikační kampaně.
 
Ať už tvoříte novou emailovou kampaň nebo 
chcete průběžně upravovat ty stávající, vhodně 
zacílit digitální reklamu, nebo personalizovat 
obsah vašeho webu, Accenture a Salesforce 
vám pomohou.
 
Příklady
 
Skvělý příklad využití Marketing Cloudu 
najdeme v segmentu bankovnictví. Banky mají 
o svých klientech velké množství dat. Otázka 
ale je, jak tato data dokážou ve svých aktivitách 
využívat. 
 
Představme si klienta banky s běžným a 
podnikatelským účtem a hypotékou na dům. Má 
velmi dobrou platební historii a všechny splátky 
platí včas. Díky správné implementaci nástrojů 
Marketing Cloudu jsme zjistili, že ho v 
posledních dnech několikrát zaujala nabídka 
kreditních karet, ale produkt si zatím 
neobjednal. 

Tím, že známe klientovu historii, jeho možnosti 
a jeho preference při komunikaci s bankou mu 
budeme moci díky předdefinované kampani v 
Journey Builderu co nejvhodnějším způsobem 
tento produkt nabídnout. Nejen, že zvyšujeme 
šanci na prodej daného produktu, ale také 
máme možnost včas vyhodnotit, pokud si klient 
nemůže daný produkt dovolit. Tím ušetříme 
náklady i případnou negativní zkušenost klienta. 
 
Accenture & Salesforce

Až doposud to vypadalo možná příliš 
jednoduše. Je ale třeba zdůraznit, že 
marketingová automatizace vám sama o sobě 
nepomůže. Důležité je, jak se nástroj bude 
používat. A to je právě jedna z domén 
společnosti Accenture.
 
Jsme tu od toho, abychom klientům pomohli 
nakonfigurovat nástroj na míru a tak, aby bylo 
skutečně jednoduché s daty pracovat. A to po 
celém světě. Víme totiž velmi dobře, že váš 
business se může zemi od země lišit. 

S trochou nadsázky je Salesforce Marketing 
Cloud nový prototyp závodní formule, která má 
potenciál pokořit světový rekord, sama o sobě 
to ale nedokáže. Naši experti v Accenture jsou 
profesionální řidiči a mechanici, kteří ví, jak na 
to. I proto jsme největší Salesforce partner na 
světě. 

Pokud tedy chcete skutečně využít každou 
zákaznickou interakci od reklamy přes webové 
stránky až po sociální sítě a zapojit své klienty 
zcela novými způsoby, díky kterým předběhnete 
svou konkurenci, jsme tu pro vás.

Video Transcript

ESG
Kdo může a kdo musí

František Kraus: [00:00:01] Chcete se 
dozvědět více o nových trendech v 
technologiích a byznysu?

Karel Kotoun: [00:00:04] Zajímá vás, co budou 
hlavní témata určující budoucnost a jaký dopad 
to bude mít na Česko?

František Kraus: [00:00:09] Nebo jen chcete 
vědět víc o práci v konzultingu?

Karel Kotoun: [00:00:12] Potkejte si s námi v 
parku 12 novém podcastu od Accenture.

František Kraus: [00:00:16] ESG můžeme 
chápat jako obecnější framework doporučení 
nebo oblastí, které může jak soukromý, tak 
veřejný sektor zavádět.

Karel Kotoun: [00:00:26] To ESG tak je 
definováno, ta sada doporučení, určitými 
metodologiemi. A v současné době ten stav na 
ESG je takový, že se my tomu říkáme 
písmenková polévka.

František Kraus: [00:00:36] Kdo může a kdo 
musí zavádět SG?

Karel Kotoun: [00:00:39] Tato regulace nebo 
obecně tento trend bude a už je to dnes i 
evidentní, dopadat stále více na malé a střední 
podniky. Pokud vy se chcete dostat jako malý 
střední podnik a být dodavatelem nějakého 

velkého řetězce, tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Vy jste schopný přeskočit díky tomu, že 
budete mít lepší přístup k udržitelnosti. Investice 
do udržitelných technologií znamenají investice 
do inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie.

František Kraus: [00:01:23] Vítejte opět v 
Parku 12 podcastu od Accenture. Já se jmenuji 
František Kraus a se mnou je zde je Karel 
Kotoun. A dneska se budeme bavit o tématu 
ESG, které úzce souvisí s tématem udržitelnosti 
a řekněme zelené politiky. Karle, na úvod, mohl 
by si nám říct, co vlastně ESG jako takové 
znamená a jak souvisí s často mediálně 
známými termíny jako Green Deal nebo 
Sustainable Development Goals nebo s 
udržitelností obecně?

Karel Kotoun: [00:01:57] Určitě, ESG ta 
zkratka stojí za e jako environment s k social a 
G jako governments. De facto to přináší nový 
pohled na udržitelnost nejenom z pohledu 
životního prostředí, ale s ohledem na 
společnost a lidi a zároveň i s ohledem na 
například regulátory nebo nějaké ty 
stakeholders společností. Když dám příklady v 
rámci té části E Environment se dbá na to, aby 
společnosti nebo instituce eliminovaly svůj 
dopad na životní prostředí s ohledem na 
uhlíkovou stopu, s ohledem na efektivní 

vlastně ten fond, jak ten daný, tak toto je 
aktivován. To může, může mít budova, nebo to 
může být společnost, akci a tak dále. Jak 
zaměstnává ty své zaměstnance? Jak jsem se 
vlastně o tom vyjadřoval, jak je vzdělává a 
podobně? A potom jestli nemá na ké skandály, 
to znamená tohleto. Vlastně lze asi dnes již 
reportovat, ale já bych na to navázal možná 
zajímavější oblastí, a to je malé a střední 
podniky, protože tady se bavíme o velkých 
nadnárodních korporacích, které na to mají 
týmy anebo mají finance prostředky, aby za to 
zaplatily. Ale tato regulace nebo obecně tento 
trend bude a už je to dnes i evidentní, dopadat 
stále více na malé a střední podniky.

Karel Kotoun: [00:11:55] Proč? Hlavně ze 
dvou důvodů. Buď mají nákou matku v 
zahraničí, která to po nich požaduje, anebo což 
je ještě zajímavější, o níž jsou dodavatelé 
nějakému velkému nadnárodním odběrateli. 
Například tady máme v Brně jednu mezinárodní 
společnost, která prodává produkty produkty on 
line, tak vlastně ta může požadovat po svých 
dodavatelích, aby splňovali nějaká é g kritéria. 
A to už se dnes děje. A potom je samozřejmě 
velká otázka těch malých a středních podniků. 
Co my s tím jako vy můžeme dělat? My tomu 
nerozumíme. Jak jsem říkal, písmenko H 
polévka. Nemáme tady podporu zákoně, není to 
povinné, není to potřeba, aby to oni dělali. A 
některé z nich ani nemají de facto mandatorní 
povinnost transparentně ukazovat svojí výkaz 
zisků a ztrát na justici, protože to je vlastně pro 
mikro jednotky to není povinnost. Pro mikro 
jednotky je povinnost pouze balanc šít, tam 
vlastně nutně vykazovat. To znamená tyto 
malé, ty malé a střední podniky, to budou ty 
vlastně, které nejvíce v tom budou hledat. A 
proto je potřeba, aby tady byla jednotná 
metodologie, která bude jednoduše 
pochopitelná, aby byla optimálně sektorové 
zaměřená, protože když nebude sektorové 
zaměřena, tak tam bude spoustu otázek, které 
to akorát je složitý. A za třetí to musí být i 
zároveň jako v zákoně podchyceno, protože je 
podle mě v zájmu státu a v zájmu všech nás, 
abychom dokázali efektivně kvantifikovat 
negativní externality a ať už našich jako našeho 
chování anebo těch malých a středních 

podniků. Já se zeptám tebe, jestli můžu, 
protože vlastně tady se bavíme stále o 
společnostech, ale o i o jedincích. Co ty o tom 
víš? Právě jako říkám, že tady je nejednotná 
metodologie a tady o tom mluvím. Ale co ty? 
Jakoby o tom víš jako laik z venku.

František Kraus: [00:13:32] Tak já zatím co 
jsem slyšel a četl, tak je především otázka 
financování, když mluvíš právě o malých 
středních podnicích, to si myslím, že je dobrá 
oblast, na kterou jsme se mohli zaměřit. Myslím 
si, že zvlášť Čechách jsou tyhle ty firmy často 
řekněme skeptické vůči vůči takovýmhle 
regulacím zvlášť, protože to pro ně bude 
znamenat složitější fungování, větší náklady a 
některé firmy se budou obávat toho, že možná 
budou muset skončit nebo omezit svůj byznys. 
A především je tady ta otázka financování ze 
strany bank, protože se bavíme o tom, že 
některé firmy, které právě z pohledu EU 
taxonomie nebo jakéhosi scoring z pohledu SG 
budou brány jako neudržitelné, neekologické, 
tak jestli nebudou penalizován, i když budou 
žádat o financování.

Karel Kotoun: [00:14:21] Ty malé a střední 
podniky to tak jako budou vnímat na začátku. A 
já jsem se vyjádřím k tomu, že to může být 
vnímáno a mělo by to tak být vnímáno jako 
obchodní příležitost. Proč? A nejenom na v ČR, 
ale obecně i v Evropě. Proč? Protože velké 
nadnárodní odběratelské řetězce toto začínají 
požadovat od svých dodavatelů. To je fakt. To 
znamená, pokud vy se chcete dostat jako malý 
a střední podnik a být dodavatelem nějakého 
velkého řetězce. Tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Tak vím, že to vy jste schopný přeskočit. 
Díky tomu, že budete mít lepší přístup k 
udržitelnosti, budete používat lepší materiály, 
budete lépe nakládat se svými zaměstnanci, 
budete lépe komunikovat s tím regulátorem. 
Znovu se opakuji s G oblastí. To znamená, 
dnes to může být také vlastně vnímáno jako 
obchodní příležitost. Co se týče financování, tak 
ano. Banky dnes již toto také berou v potaz, ale 
banky, protože si to uvědomují. Za prvé kvůli 
byznysu, protože oni stále musí dál dávat úvěry, 

společně právě s institucí IPS. Ssp se snaží 
unifikované a přijít s opravdu jednotným 
přístupem k měření a doporučování a vůbec 
oblastem, na které se má ta daná společnost 
nebo ten subjekt zaměřovat tak, aby to bylo 
porovnatelné globálně. To znamená, to se děje, 
ale zatím podle mě jsme to ještě stále daleko.

František Kraus: [00:07:25] Tady bych se 
možná zastavil, když se bavíme o této jednotné 
metodologii podle šéfa RS. Týká se to opravdu 
všech těch tří oblastí Environmental Social i 
Government is anebo není to jenom zaměřené 
například na emise CO2?

Karel Kotoun: [00:07:42] Je to zaměřené na 
všechny ty oblasti. Ale máš pravdu, že jako ta E 
část je nejvíce kvantifikovat, ona je nejvíce 
vědecká, ale právě proto se tady pracuje na té 
EU s taxonomie rozumím tímto způsobem, aby i 
právě ta byla kvantifikovat ono. No a z pohledu 
toho účetnictví ono to a welfare se to dělá 
hlavně kvůli tomu, že má velkou globální moc v 
rámci A a i zkušenosti v rámci stanovování 
globálních standardů a zároveň tato vlastně 
aktivita spadá obecně SG spadá. Můžeme se 
na to dívat z dvou pohledů. Buď se jedná o risk 
management, protože když budeš vědět, jaký 
má ta tvoje daná společnost dopad na životní 
prostředí, na potenciální odchod svých 
zaměstnanců nebo na potenciální rizika vůči 
regulaci apod., tak tím jakoby limituje svoje 
riziko to, že buď se na to dá podívat z díla z 
pohledu risk managementu, anebo také se na 
to dá dívat právě z pohledu účetnictví, tzv. 
nefinanční ho reportingu, což jsou budovy i 
regulace z EU, tzv. nf out, které právě regulují 
tento nefinanční reporting. A proto je vlastně 
proč to a Jafar se tlačí dopředu, protože to zase 
zapadá do jejich zkušenosti, do jejich historie a 
já věřím tomu, že to byla správná volba, že? Ale 
Faye se toho zhostila a.

František Kraus: [00:08:53] To je vlastně v 
rámci pouze určité varianty a affairs, protože 
Affairs má mnoho, mnoho verzí, řekněme 
používaných v různých odvětvích nebo podle 
jednotlivé legislativy. A tak mě zajímá, jestli v 
rámci DSG taky používáme různé varianty, 
nebo jestli je É v rámci pouze jednoho systému 

a je RFA, RS nebo vlastně všech.

Karel Kotoun: [00:09:15] Oni stále na tom 
pracují a právě na tom pracují s organizací, 
která se jmenuje ESA BSB. Říká se tomu 
zkráceně sazby. No a ta organizace se na to 
dívá. Sektorová je, protože právě ty různé 
metodologie jsou ať už univerzální, bez ohledu 
na to, co ta společnost vykonává. To znamená, 
můžeš porovnávat elektrárnu se 
supermarketem a s prodejci automobilů, anebo 
právě se můžeš na to dívat. Sektorový budeš 
mít sektorové otázky, konkrétně na teplárny, na 
ty supermarkety, na prodejce aut, tomu apod.. 
My To znamená ten NFS přístup by měl být 
jednotný, ale bude sektor ve odlišný.

František Kraus: [00:09:51] Kdybychom se 
teda zaměřili na nějaký konkrétní příklad, co 
vlastně můžu já dneska vykazovat v rámci SG a 
jestli třeba máme už firmy, které to dělají.

Karel Kotoun: [00:10:01] A určitě se to děje. 
Například ve Velké Británii už je to mandatorní 
pro firmy u určité výše zisku nebo určitého 
počtu zaměstnanců. A v Evropské unii se na to 
bude přicházet například teďka. Banky na 
základě vyjádření od EBA jsou povinny také 
reportovat. Nefinanční je i právě dopad jejich 
aktivit na životní prostředí a podobně. Investiční 
fondy od příštího roku budou muset klasifikovat 
své fondy do třech kategorií. Buď nějaké hnědé, 
světle zelené a nebo tmavě zelené. Je to 
vlastně regulace SF, která právě mandatorní 
nařizuje investičním společnostem nebo obecně 
společnostem, které mají taky investiční 
produkty, transparentně klasifikovat jejich 
nabídku produktů dle SG metodologie. Pro 
jejich spotřebitele to znamená ta regulace de 
tímto způsobem tímto směrem a vyvíjí se to, co 
vlastně ty společnosti mohou potom reportovat. 
Tak když se podíváme na tu é oblast a 
vezmeme si třeba příklad těch investičních 
fondů pro příklad, tak investiční fond z ohledu 
na é ho bude zajímat právě dopad těch aktiv. 
Kam oni investují Na uhlíkovou stopu, na vodu, 
na odpad, jak nakládají s odpadem, na 
biodiverzitu, na využívání, vlastně typ energie a 
podobně, což je přímo v tom spojené s tou 
uhlíkovou stopu. Zároveň ho bude zajímat 

využívání vody s dopadem na biodiverzitu. To 
znamená, pokud mají například centrálu nebo 
pobočku v nějakém ohroženým prostředí, tak 
aby ho neohrožovaly dále, nebo naopak, aby ho 
zachraňovaly atd. V rámci toho sociálního pilíře. 
Tak se hledí například na vzdělávání 
zaměstnanců, na rovnost platů mezi muži a 
ženami, na vyváženost právě pohlaví v rámci 
vedení firem nebo i například třeba na úrazy ve 
společnosti. No a v rámci toho pilíře G se hledí 
právě na to, aby ta společnost dělala to, co má 
s ohledem na regulace. Třeba aby v čase 
reportoval daně, aby neměla nějaké korupční 
skandály a aby ale zároveň měla i interně 
transparentní rozhodovací prostředí, aby prostě 
tam nedocházelo k tomu, že jejich vlastník se 
ze dne na den vyspí a změní kormidlo nebo 
všechny lidi vyhodí. Znamená to jsou vlastně 
oblasti a já se na to dívám tak, že to jsou, že to 
je de facto návod pro společnosti, jak být 
úspěšné.

Karel Kotoun: [00:03:35] Protože když ta 
společnost bude využívat méně energie, 
respektive bude využit energie efektivně, bude 
zaměstnávat lidi tak, aby byli ti lidi šťastní a 
opravdu ohodnoceni správně tržní hodnotou a 
bude správně komunikovat s regulátory a bude 
mít transparentní metodu na rozhodování. Tak 
to jsou přístupy, které povedou k úspěšnému 
fungování té společnosti. To bylo, co se týče 
toho SG teďka, abych odpověděl na otázku, co 
se týče Sustainable Development Goals, Green 
Deal a udržitelnosti jako takové. My žijeme v 
ekosystému určitých nadnárodních společností 
a organizací. Ty nadnárodní organizace jsou 
například Organizace spojených národů anebo 
také EU. No a právě jednotlivé tyto organizace 
podporují agendu udržitelnosti. Proto Spojené 
národy vlastně přišli se Sustainable 
Development Goals. To je řada oblastí, které 
právě mohou pomoci státům, lidem, městům, 
společnostem být více udržitelné a jsou právě 
napojeny potom na ty jednotlivé části E, S, A 
anebo G. To znamená to je sada doporučení 
oblastí v rámci udržitelnosti od Organizace 
spojených národů. Green díl je potom sada 
regulací, sada zákonů, sada doporučení a 
dalších nařízení či legislativních prvků z EU, 
které se zaměřují na to stejné, ale jsou právně 

umocnit jen na některé z nich. Příkladem budiž 
například tzv. EU taxonomie, která de facto 
definuje, co je zelené a co není zelené. V 
současné době existuje na to ten prvek E a 
připravuje se již v současné době EU. 
Taxonomie na ten prvek S znamená na to 
sociální zázemí a tak dále.

František Kraus: [00:05:17] Takže abych to 
shrnul ESG můžeme chápat jako řekněme 
obecnější framework doporučení nebo oblastí, 
které může jak soukromý, tak veřejný sektor 
zavádět. Sustainable Development goal jsou 
řekněme už kritizované cíle OSN, které ovšem 
nelze úplně vymáhat a Green Deal už jsou 
konkrétní regulace, jako například EU 
taxonomie, kterou si zmiňoval. Chápu to tak 
správně?

Karel Kotoun: [00:05:44] Chápeš to skvěle. 
Navázal bych akorát na to, že to ESG, se 
kterým se začalo, tak je definováno. Ta se do 
doporučení určitými metodou legiemi a v 
současné době ten stav na ESG je takový, že 
my tomu říkáme písmenková polévka. Jsou 
tady organizace jako G a CSFD, SSB, SSB a 
tak dále, které kdyby sis dal náhodný generátor 
písmenek, tak ti z toho vypadnou stejné tyto 
organizace. Je to opravdu písmenka polévka a 
každá má svojí definici co to znamená. Ééé, co 
to znamená udržitelná společnost? Co se v 
současné době děje dochází ke konvergenci 
těchto metodologií, protože opravdu je to 
náročné pro společnosti. Například tady co na 
trhu existuje, tak společnosti se bojí vykázat 
nějakou svůj report ohledně udržitelnosti na 
základě nějaké metodologie, protože jiná 
společnost, která vyučuje jinou metodologii v 
tom porovnání, které sice není porovnatelné a z 
pohledu běžného spotřebitele to stále bude 
porovnat, tak může ta druhá společnost vzít 
lépe než ta první společnost, ačkoliv třeba bude 
dělat horší věci v rámci udržitelnosti. Protože 
vzhledem k tomu, že tady není jednotná 
metodologie, tak jako v účetnictví podvojné 
účetnictví. 500 let s námi a funguje stále tak, 
protože tady není zatím jednotná zavedená 
metodologie, tvoří to problémy. Ale jak jsem 
předeslal, tak dochází ke konvergenci těchto 
metodologií. Pod záštitou Affairs Affairs 

tak přesunu další blok uhelné elektrárny třeba 
do Číny.

Karel Kotoun: [00:23:54] To je teoreticky 
možné.

František Kraus: [00:23:56] Protože to je jedna 
z velkých obav, řekl bych, odpůrců, řekněme 
green dealu a téhle té politiky, že zavádíme 
opatření, které dávají smysl, ale zavádíme je 
vlastně na evropském hřišti a zatím jsou tady 
jiné země, které ty opatření ignorují. A to 
vlastně znamená, že jediné, co uděláme, je, že 
vlastně omezíme vlastní průmysl a ten se 
přesune někam jinam.

Karel Kotoun: [00:24:22] To se asi může 
teoreticky stát. Samozřejmě ale investice do 
udržitelných technologií znamenají investice do 
inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie. Takže tím, že my tady 
budeme podporovat investice do tohoto odvětví, 
to za prvé bude vytvářet nové typy pracovních 
příležitostí, které tady dříve nebyly. Zároveň to 
bude znamenat vznik nových společností, které 
se na tuto oblast budou specializovat. A tím, že 
to budou společnosti s vyšší přidanou 
hodnotou, tak teoreticky vlastně i to pomůže 
evropské ekonomice jako celku. Takže já bych 
jakoby se na to díval tak, že to je opravdu 
odklon od negativních starších technologií na ty 
nové, což prostě znamená opravdu tu tranzit si 
celé ekonomiky.

František Kraus: [00:25:07] Já bych to možná 
zakončil příkladem, který mě teď napadl. 
Spousta lidí bralo smutně, když z Čech odešla 
výroba sirek Solo Sušice, které byly velmi, velmi 
slavné a dneska se vyrábějí v Indii. Na druhou 
stranu asi už zde není prostor v Evropě 
investovat do manuální výroby sirek a je tedy 
otázka si říct, jestli chceme i nadále podporovat 
uhelnou energii nebo podobné typy průmyslu. 
Děkujeme Vám za pozornost a těšíme se na 
další podcast. Poslouchejte nás na jakékoli vaší 
oblíbené. Potká své platformě dál. A pokud jste 
to ještě neudělali, klikněte na odběr. Děkujeme.

Karel Kotoun: [00:25:50] Děkujeme.

financuje do něčeho, co je udržitelné. Tím 
pádem si zlepšuje něco, čemu se říká tzv. 
green ase 2. Což je vlastně potom na to. Na to 
se dohlíží z pohledu investorů a tím pádem jsou 
všichni spokojení. To znamená, dnes se tyto 
oblasti, které se vlastně dělají, nebo které si 
zmiňovaly, jestli banka to za finance, jestli se to 
stane, dějou běžně. Proto pokud tam je jakoby 
běžný normální kontext, pokud tam přijde 
společnost, která, jak jsem říkal, nevydělává, 
má nejasné vlastnictví a chce zainvestovat 
linku, která nedává smysl, tak samozřejmě už i 
dnes ten risk manažer řekne, že ne. Bohužel se 
omlouvám a na to vám nedám prostředky.

František Kraus: [00:20:14] Já bych ještě 
dodal, že podtitulem dnešního téma je kdo 
může a kdo musí zavádět SG. A tady bych 
možná teda okomentoval, že z pohledu toho, o 
čem jsme se bavili, právě ty menší podniky tady 
na lokálním trhu. Pravděpodobně se budou 
muset k tomuto tématu nějak vyjádřit, ale jak jsi 
říkal, mají zde tedy prostor hledat právě to 
financování pro jejich řekněme ze začlenění a 
zároveň budou mít ještě i prostor čerpat na to 
určitě nějaké dotace. Ale když jsi mluvil o té o 
příkladu té uhelné elektrárny, tak tady bych se 
možná zeptal. Uhelná elektrárna, to už je přece 
jenom větší byznys, který může nějakým 
způsobem fungovat i na jiných trzích a může 
řekněme nějakým způsobem obejít tu EU 
taxonomii s tím, že třeba bude shánět 
financování někde mimo EU?

Karel Kotoun: [00:21:08] Určitě může, ale ten 
systém kvůli velkým světovým investorům, jako 
například Black Rock, začíná být čím dál tím víc 
propojen. Vezmeme si příklad. Třeba lokální 
uhelná elektrárna bude chtít rozšířit o další blok 
své působení a půjde si požádat peníze do 
bangladéšské banky, například bangladéšské 
banka. Ne že bych se chtěl nějak dotknout. 
Bangladéš jako státu je příklad bangladéšské. 
Banka nepodléhá EU taxonomii, tím pádem 
není s tím problém. Ale jak to doběhne tu 
elektrárnu? Za prvé ta elektrárna bude mít dva 
komíny, tím pádem bude muset kupovat dvakrát 
tolik více povolenek. To znamená otázka, jestli 
tady bude vůbec byznys gas pro tu samotnou 
elektrárnu, aby do toho investovala. Kdyby tady 

byl byznys kaz a šla by opravdu do té 
bangladéšské banky, tak banka krajská banka 
se na to podívá, teoreticky to vyhodnotí, jako že 
jim půjčí peníze a co se stane posléze? Banka 
jako taková si musí půjčovat peníze od centrální 
banky anebo od externích investorů tzv. finding. 
Pojďme se podívat na ten příklad té centrální 
banky. Pokud centrální banka jí také peníze 
půjčí za nákou běžnou repo sazbu, tak centrální 
banka má přímý potom vliv na dluhopisy 
Bangladéše a pokud toto oni budou dělat, se 
stane z Bangladéše například nějaký nějaký ráj 
pro právě investování do uhelných elektráren, 
tak bangladéšské státní dluhopisy, které musí 
poskytovat na finančních trzích tak, aby vláda 
měla dostatek prostředků na fungování, protože 
určitě funguje s nějakým schodkem, tak 
bangladéšské státní dluhopisy, následně 
vlastní, si potom nikdo nekoupí.

Karel Kotoun: [00:22:39] Tím pádem vláda 
nebude mít dostatek prostředků na to, aby 
fungovala. Tím pádem řekne centrální bance 
Nepůjčujte bankám, které mají velkou expozici 
na uhelnou elektrárnu. Tím pádem ty banky ji 
nepůjčí. To znamená ten setrvačník, efekt, efekt 
setrvačnosti tam potom doběhne. No a pokud 
vlastně vezmeme ten druhý příklad, co jsem 
říkal ta banka si půjčuje od centrální banky, ale 
od investorů, tak ti investoři uvidí právě to, co 
jsem zmiňoval asi 2tis IU, které nebude 
přívětivé a nepůjčí té bance peníze. To 
znamená, dnes by to bylo možné, aby se ta 
elektrárna půjčila, ale v horizontu jak tento 
vlastně efekt SG se bude dále dále rozšiřovat a 
multi aplikovat, tak to možné nebude. To 
znamená, i když vlastně ta dneska banka té 
elektrárně půjčí, bude to kontrakt na deset let, 
tak posléze by to mohlo doběhnout, protože by 
se mohla stát ne likvidní, protože buď ji nepůjčí 
investoři, anebo ji odřízne centrální banka. Jsou 
to hypotetické scénáře, ale ten koloběh opravdu 
je tak provázaný přes ty globální investory i 
investiční trhy, že je to i dnes velmi, velmi 
složité.

František Kraus: [00:23:39] No a co v případě 
kompletního, řekněme off ringu toho rozvoje 
Místo toho, abych investoval do výstavby 
elektrárny tady v Čechách nebo její rozšíření, 

nemohou přestat dávat úvěry všem dnes, ale 
zároveň i kvůli tomu tranzitu hornímu riziku, 
protože tady vyvstávat dnes potenciální 
systémové riziko. Možná ano, kvůli nějaké 
energetické transformaci, ale je to tranzit, horní 
riziko, junction risk je to vlastně, se kterým oni 
musí pracovat. To znamená, banky nemohou 
dnes jako vy přijít a říct u většiny normálních 
malých podniků, pokud nepálí plasty na 
zahradě a potom z toho něco neprodává, 
nějaký extrémní případy, tak nemůžou ti říci já ti 
ty peníze nedám.

Karel Kotoun: [00:15:57] Co? Ale by oni měli 
dělat banky, aby pomohli právě té tranzity, proto 
ten tranzit, horní risk co oni mohou udělat, tak 
mohou pracovat aktivně s těmi klienty. To 
znamená, když přijde malé a střední podnik, 
který o tom neví a má špatný rating, špatné SG 
skóre, tak banka by neměla říci ne, já ti to 
nedám nebo ne? Já ti dám velkou úrokovou 
sazbu. Ale měl by říci pojďme na tom pracovat. 
Pojďme si stanovit cíl, ke kterému lze i trvat. 
Pojďme si stanovit cíl snížení uhlíkové stopy. 
Pojďme si stanovit cíl vyrovnání platů mezi muži 
a ženami. To znamená ta bankami vlasy 
efektivně pracovat svými společnostmi, protože 
ty banky, její hlavní efekt a i hlavní předá 
Hodnota podobně jako z poháru AXN Short je 
multiplikační efekt na ten trh. Oni mají možnost 
ovlivnit, co ty společnosti dělají, kam ty 
společnosti investují a tím pádem vlastně 
ovlivnit jejich budoucnost. To znamená, toto je 
hlavní, jasně vliv pracovat s těmi cíli, protože se 
jedná opravdu o nás, o nějaký přechod, o tranzit 
si z bodu nula, kde jsme dnes do toho cílového 
bodu nake cirkulární ekonomiky budoucnosti.

František Kraus: [00:16:59] Ty jsi vlastně 
mluvil o podpoře ze strany bank? A banky už 
dneska vlastně podporují podnikání při jeho 
startu, protože mají zájem to podnikání rozvíjet 
a financovat. Takže nabízí různé inkubátory 
nebo různé soutěže, kde nové podniky můžou 
začít získat nějaké finance na na rozjezd 
podnikání nebo i v rámci poradenství malým a 
středním podnikům. Bankéř vlastně dokáže 
pomoct firmě třeba s byznys plánem a s 
takovými věcmi, což je sice super, ale v 
konkrétně případě SG a špatné situace firmy. 

Tak když si vezmeme, že většina z našich 
malých a středních podniků jsou právě 
dodavatelé, o kterých jsi mluvil. Ono to často 
třeba bude znamenat změnu výrobního 
procesu, aby byl udržitelnější. Myslíš si, že je 
tady prostor pro banky, aby podporovaly změnu 
u malých a středních firem i v téhle oblasti, 
která může být poměrně komplexní.

Karel Kotoun: [00:17:51] Ale si myslím, že 
určitě prostor. A myslím, že se to i dnes už děje, 
protože financují. Pokud dneska malý a střední 
podnik přijde za bankou a řekne mám tady 
projekt na financování nové výrobní linky, ta 
výrobní linka bude spotřebovávat o 30 % méně 
elektřiny zároveň. Vedle toho si postavím 
bioplynu, která mi bude generovat energii, plus 
nějaký reziduální plyn, který potom můžu 
vlastně prodávat do sítě. A přineseš takový pro 
pauzu risk manažerovi do banky, Tak ten 
manažer řekne a samozřejmě budeš nějaká 
firma, která třeba budu mít dva roky minimálně 
nějakou sodovku a nebudeš mít. Nebude to 
firma, která bude někde na Bahamách a bude 
mít nějaké čisté vlastníky. Tak ten risk manažer 
přijde a řekne Super, pojďme to udělat. To 
znamená dnes, jak jsem vlastně říkal, ten EEG 
nebo EEG oblast je jedna jakoby z možných 
pohledů na EEG je risk management. A dnes se 
vlastně toto rozhodování děje automaticky. Ty 
banky rozhodují o rizikovosti. Když dám druhý 
příklad když přijde uhelná elektrárna, která 
prokazatelně bude mít větší náklady kvůli 
vyšším cenám emisních povolenek z EU, ETS 
systému. Zároveň ta elektrárna bude mít 
prokazatelně větší nákladovost. Například 
pokud bude chtít přejít na biomasu, tak teďka je 
tady nedostatek biomasy a bude mít zároveň 
také prokazatelně na trhu evidentní trend, že lidi 
přestávají kupovat neudržitelnou elektřinu.

Karel Kotoun: [00:19:15] Dám vám příklad. 
Tak ten risk manažer řekne to je rizikové, do 
toho investovat nechci. Co ale kdybychom 
vlastně udělali potenciálně? Vy máte vedle vaší 
elektrárny x tisíc hektarů pole. Co kdybychom 
tam spolu zainvestovali společně? S jakým 
evropským dotačním programem? Solární 
elektrárnu? To znamená, ta banka bude moci 
financovat, má z toho úroky. Zároveň to ale 



množstvo dát a komunikujete online, potom je 
cloud tým, čo pre svoj rýchly, udržateľný a
inovatívny rast potrebujete. Iné prístupy sú dnes
z pravidla menej efektívne alebo vôbec
neexistujú v porovnateľnej kvalite.

Servery, dátové úložiská, aplikácie, systémy a 
služby, to všetko je možno mať pod kontrolou a 
rýchlo zriaďovať, konfigurovať, nasadzovať a 
rozširovať s minimálnym úsilím, maximálnym
efektom a úplne komfortnou cestou. A to bez 
toho aby ste sami museli nakupovať nové
technológie na zvýšenie výpočtovej kapacity, 
vyvíjať vlastný softvér, alebo stavať dátové
centrum, ktoré je následne treba neustále
udržiavať a pravidelne obnovovať s novým hard-
wareom.

Je možné investíciou do on-premise 
infraštruktúry konkurovať cloudu?

Aj keby ste do svojej existujúcej infraštruktúry
investovali nemalé finančné prostriedky na jej
modernizáciu a obnovu, výsledný efekt bude
ohľadom na tempo vývoja len veľmi krátkodobý. 
Omladenie infraštruktúry datacentra při ktorom
sa tak nedeje permanentným štruktúrovaným
procesom je komplexný a dlhý projekt. Jeho
samotná príprava a realizácia uberie netriviálnu
časť zo samotnej hodnoty nových zdrojov kým
sú plne využiteľne.

Naopak v prípade poskytovateľov cloudových
služieb prebiehajú tieto procesy neustále. Ani si
toho nevšimnete. Môžu Vám tak poskytnuť
výkon a dostupnosť najmornejšieho hardvéru
tempom, ktoré sami neviete vo vašom dátovom
centre udržať a často z neho benefituje aj bez 
akejkoľvek potřeby zmien na vašej strane.

Ak vás téma cloudu zaujala a chceli by ste
vedieť viac, som vám spolu so svojim tímom k 
dispozícii.

Copyright © 2021 Accenture
All rights reserved.

Accenture and its logo
are registered trademarks
of Accenture.

Copyright © 2021 Accenture
All rights reserved.

Accenture and its logo
are registered trademarks
of Accenture.

S efektivním přístupem k digitálnímu marketingu 
pomáhá těm nejdynamičtějším firmám na trhu 
elitní cloudové řešení Salesforce Marketing 
Cloud, tedy platforma pro automatizaci a 
analýzu digitálního marketingu. Díky ní 
zvládnete sbírat data, udělat si v nich pořádek a 
na jejich základě se rozhodovat a následně řídit 
komunikaci se zákazníkem. Jde o rychlou, 
flexibilní a škálovatelnou platformu.
 
Salesforce Marketing Cloud propojuje 
marketingové, prodejní, obchodní, servisní a IT 
týmy s cílem přinést jednotný pohled na 
všechna zákaznická data. Díky 360ti 
stupňovému pohledu vystavíte svou komunikaci 
kolem potřeb zákazníka. Bez ohledu na svou 
velikost dosáhnete skutečně unifikované a 
zorchestrované komunikace. A právě ta je pro 
marketing zcela zásadní.

Marketing Cloud a automatizace
 
Salesforce přináší jako cloudová zákaznická 
platforma díky svému marketingovému nástroji 
vlastně jednoduchý princip: Kdykoliv 
komunikujete se zákazníky, máte o nich 
všechny informace. To ale také znamená, že 
vaše data musí držet krok, být napojena na celý 
ekosystém společnosti a v konečném důsledku 
fungovat jako základ pro cestu, díky které 
dosáhnete svých byznysových cílů. Nejde ale 
jen o nově získaná data – v prostředí 
Salesforce zvládnete pracovat s celou historií 
své zákaznické základny.

Díky tomu všemu můžete plánovat rychleji, 
okamžitě jednat na základě poznatků a zapojit 
partnery do týmu. Komunikaci můžete řídit, 
fázovat a uzpůsobovat na míru. To vše s cílem 
hovořit přímo k zákazníkovi - s tou správnou 
informací tím nejvhodnějším kanálem.
 
Zásadní výhodou řešení od Salesforce je 
marketingová automatizace. Získáte tak 
užitečný nástroj pro nastavení jednotlivých 
komunikačních kampaní. V rámci Marketing 
Cloudu  můžete využít klíčovou funkcionalitu 
Journey Builder, díky které vytvoříte jasně 
nalinkovanou cestu se vstupními body, na které 
napojíte jednotlivé datové zdroje a pustíte se do 
komunikační kampaně.
 
Ať už tvoříte novou emailovou kampaň nebo 
chcete průběžně upravovat ty stávající, vhodně 
zacílit digitální reklamu, nebo personalizovat 
obsah vašeho webu, Accenture a Salesforce 
vám pomohou.
 
Příklady
 
Skvělý příklad využití Marketing Cloudu 
najdeme v segmentu bankovnictví. Banky mají 
o svých klientech velké množství dat. Otázka 
ale je, jak tato data dokážou ve svých aktivitách 
využívat. 
 
Představme si klienta banky s běžným a 
podnikatelským účtem a hypotékou na dům. Má 
velmi dobrou platební historii a všechny splátky 
platí včas. Díky správné implementaci nástrojů 
Marketing Cloudu jsme zjistili, že ho v 
posledních dnech několikrát zaujala nabídka 
kreditních karet, ale produkt si zatím 
neobjednal. 

Tím, že známe klientovu historii, jeho možnosti 
a jeho preference při komunikaci s bankou mu 
budeme moci díky předdefinované kampani v 
Journey Builderu co nejvhodnějším způsobem 
tento produkt nabídnout. Nejen, že zvyšujeme 
šanci na prodej daného produktu, ale také 
máme možnost včas vyhodnotit, pokud si klient 
nemůže daný produkt dovolit. Tím ušetříme 
náklady i případnou negativní zkušenost klienta. 
 
Accenture & Salesforce

Až doposud to vypadalo možná příliš 
jednoduše. Je ale třeba zdůraznit, že 
marketingová automatizace vám sama o sobě 
nepomůže. Důležité je, jak se nástroj bude 
používat. A to je právě jedna z domén 
společnosti Accenture.
 
Jsme tu od toho, abychom klientům pomohli 
nakonfigurovat nástroj na míru a tak, aby bylo 
skutečně jednoduché s daty pracovat. A to po 
celém světě. Víme totiž velmi dobře, že váš 
business se může zemi od země lišit. 

S trochou nadsázky je Salesforce Marketing 
Cloud nový prototyp závodní formule, která má 
potenciál pokořit světový rekord, sama o sobě 
to ale nedokáže. Naši experti v Accenture jsou 
profesionální řidiči a mechanici, kteří ví, jak na 
to. I proto jsme největší Salesforce partner na 
světě. 

Pokud tedy chcete skutečně využít každou 
zákaznickou interakci od reklamy přes webové 
stránky až po sociální sítě a zapojit své klienty 
zcela novými způsoby, díky kterým předběhnete 
svou konkurenci, jsme tu pro vás.

velkého řetězce, tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Vy jste schopný přeskočit díky tomu, že 
budete mít lepší přístup k udržitelnosti. Investice 
do udržitelných technologií znamenají investice 
do inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie.

František Kraus: [00:01:23] Vítejte opět v 
Parku 12 podcastu od Accenture. Já se jmenuji 
František Kraus a se mnou je zde je Karel 
Kotoun. A dneska se budeme bavit o tématu 
ESG, které úzce souvisí s tématem udržitelnosti 
a řekněme zelené politiky. Karle, na úvod, mohl 
by si nám říct, co vlastně ESG jako takové 
znamená a jak souvisí s často mediálně 
známými termíny jako Green Deal nebo 
Sustainable Development Goals nebo s 
udržitelností obecně?

Karel Kotoun: [00:01:57] Určitě, ESG ta 
zkratka stojí za e jako environment s k social a 
G jako governments. De facto to přináší nový 
pohled na udržitelnost nejenom z pohledu 
životního prostředí, ale s ohledem na 
společnost a lidi a zároveň i s ohledem na 
například regulátory nebo nějaké ty 
stakeholders společností. Když dám příklady v 
rámci té části E Environment se dbá na to, aby 
společnosti nebo instituce eliminovaly svůj 
dopad na životní prostředí s ohledem na 
uhlíkovou stopu, s ohledem na efektivní 

vlastně ten fond, jak ten daný, tak toto je 
aktivován. To může, může mít budova, nebo to 
může být společnost, akci a tak dále. Jak 
zaměstnává ty své zaměstnance? Jak jsem se 
vlastně o tom vyjadřoval, jak je vzdělává a 
podobně? A potom jestli nemá na ké skandály, 
to znamená tohleto. Vlastně lze asi dnes již 
reportovat, ale já bych na to navázal možná 
zajímavější oblastí, a to je malé a střední 
podniky, protože tady se bavíme o velkých 
nadnárodních korporacích, které na to mají 
týmy anebo mají finance prostředky, aby za to 
zaplatily. Ale tato regulace nebo obecně tento 
trend bude a už je to dnes i evidentní, dopadat 
stále více na malé a střední podniky.

Karel Kotoun: [00:11:55] Proč? Hlavně ze 
dvou důvodů. Buď mají nákou matku v 
zahraničí, která to po nich požaduje, anebo což 
je ještě zajímavější, o níž jsou dodavatelé 
nějakému velkému nadnárodním odběrateli. 
Například tady máme v Brně jednu mezinárodní 
společnost, která prodává produkty produkty on 
line, tak vlastně ta může požadovat po svých 
dodavatelích, aby splňovali nějaká é g kritéria. 
A to už se dnes děje. A potom je samozřejmě 
velká otázka těch malých a středních podniků. 
Co my s tím jako vy můžeme dělat? My tomu 
nerozumíme. Jak jsem říkal, písmenko H 
polévka. Nemáme tady podporu zákoně, není to 
povinné, není to potřeba, aby to oni dělali. A 
některé z nich ani nemají de facto mandatorní 
povinnost transparentně ukazovat svojí výkaz 
zisků a ztrát na justici, protože to je vlastně pro 
mikro jednotky to není povinnost. Pro mikro 
jednotky je povinnost pouze balanc šít, tam 
vlastně nutně vykazovat. To znamená tyto 
malé, ty malé a střední podniky, to budou ty 
vlastně, které nejvíce v tom budou hledat. A 
proto je potřeba, aby tady byla jednotná 
metodologie, která bude jednoduše 
pochopitelná, aby byla optimálně sektorové 
zaměřená, protože když nebude sektorové 
zaměřena, tak tam bude spoustu otázek, které 
to akorát je složitý. A za třetí to musí být i 
zároveň jako v zákoně podchyceno, protože je 
podle mě v zájmu státu a v zájmu všech nás, 
abychom dokázali efektivně kvantifikovat 
negativní externality a ať už našich jako našeho 
chování anebo těch malých a středních 

podniků. Já se zeptám tebe, jestli můžu, 
protože vlastně tady se bavíme stále o 
společnostech, ale o i o jedincích. Co ty o tom 
víš? Právě jako říkám, že tady je nejednotná 
metodologie a tady o tom mluvím. Ale co ty? 
Jakoby o tom víš jako laik z venku.

František Kraus: [00:13:32] Tak já zatím co 
jsem slyšel a četl, tak je především otázka 
financování, když mluvíš právě o malých 
středních podnicích, to si myslím, že je dobrá 
oblast, na kterou jsme se mohli zaměřit. Myslím 
si, že zvlášť Čechách jsou tyhle ty firmy často 
řekněme skeptické vůči vůči takovýmhle 
regulacím zvlášť, protože to pro ně bude 
znamenat složitější fungování, větší náklady a 
některé firmy se budou obávat toho, že možná 
budou muset skončit nebo omezit svůj byznys. 
A především je tady ta otázka financování ze 
strany bank, protože se bavíme o tom, že 
některé firmy, které právě z pohledu EU 
taxonomie nebo jakéhosi scoring z pohledu SG 
budou brány jako neudržitelné, neekologické, 
tak jestli nebudou penalizován, i když budou 
žádat o financování.

Karel Kotoun: [00:14:21] Ty malé a střední 
podniky to tak jako budou vnímat na začátku. A 
já jsem se vyjádřím k tomu, že to může být 
vnímáno a mělo by to tak být vnímáno jako 
obchodní příležitost. Proč? A nejenom na v ČR, 
ale obecně i v Evropě. Proč? Protože velké 
nadnárodní odběratelské řetězce toto začínají 
požadovat od svých dodavatelů. To je fakt. To 
znamená, pokud vy se chcete dostat jako malý 
a střední podnik a být dodavatelem nějakého 
velkého řetězce. Tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Tak vím, že to vy jste schopný přeskočit. 
Díky tomu, že budete mít lepší přístup k 
udržitelnosti, budete používat lepší materiály, 
budete lépe nakládat se svými zaměstnanci, 
budete lépe komunikovat s tím regulátorem. 
Znovu se opakuji s G oblastí. To znamená, 
dnes to může být také vlastně vnímáno jako 
obchodní příležitost. Co se týče financování, tak 
ano. Banky dnes již toto také berou v potaz, ale 
banky, protože si to uvědomují. Za prvé kvůli 
byznysu, protože oni stále musí dál dávat úvěry, 

společně právě s institucí IPS. Ssp se snaží 
unifikované a přijít s opravdu jednotným 
přístupem k měření a doporučování a vůbec 
oblastem, na které se má ta daná společnost 
nebo ten subjekt zaměřovat tak, aby to bylo 
porovnatelné globálně. To znamená, to se děje, 
ale zatím podle mě jsme to ještě stále daleko.

František Kraus: [00:07:25] Tady bych se 
možná zastavil, když se bavíme o této jednotné 
metodologii podle šéfa RS. Týká se to opravdu 
všech těch tří oblastí Environmental Social i 
Government is anebo není to jenom zaměřené 
například na emise CO2?

Karel Kotoun: [00:07:42] Je to zaměřené na 
všechny ty oblasti. Ale máš pravdu, že jako ta E 
část je nejvíce kvantifikovat, ona je nejvíce 
vědecká, ale právě proto se tady pracuje na té 
EU s taxonomie rozumím tímto způsobem, aby i 
právě ta byla kvantifikovat ono. No a z pohledu 
toho účetnictví ono to a welfare se to dělá 
hlavně kvůli tomu, že má velkou globální moc v 
rámci A a i zkušenosti v rámci stanovování 
globálních standardů a zároveň tato vlastně 
aktivita spadá obecně SG spadá. Můžeme se 
na to dívat z dvou pohledů. Buď se jedná o risk 
management, protože když budeš vědět, jaký 
má ta tvoje daná společnost dopad na životní 
prostředí, na potenciální odchod svých 
zaměstnanců nebo na potenciální rizika vůči 
regulaci apod., tak tím jakoby limituje svoje 
riziko to, že buď se na to dá podívat z díla z 
pohledu risk managementu, anebo také se na 
to dá dívat právě z pohledu účetnictví, tzv. 
nefinanční ho reportingu, což jsou budovy i 
regulace z EU, tzv. nf out, které právě regulují 
tento nefinanční reporting. A proto je vlastně 
proč to a Jafar se tlačí dopředu, protože to zase 
zapadá do jejich zkušenosti, do jejich historie a 
já věřím tomu, že to byla správná volba, že? Ale 
Faye se toho zhostila a.

František Kraus: [00:08:53] To je vlastně v 
rámci pouze určité varianty a affairs, protože 
Affairs má mnoho, mnoho verzí, řekněme 
používaných v různých odvětvích nebo podle 
jednotlivé legislativy. A tak mě zajímá, jestli v 
rámci DSG taky používáme různé varianty, 
nebo jestli je É v rámci pouze jednoho systému 

a je RFA, RS nebo vlastně všech.

Karel Kotoun: [00:09:15] Oni stále na tom 
pracují a právě na tom pracují s organizací, 
která se jmenuje ESA BSB. Říká se tomu 
zkráceně sazby. No a ta organizace se na to 
dívá. Sektorová je, protože právě ty různé 
metodologie jsou ať už univerzální, bez ohledu 
na to, co ta společnost vykonává. To znamená, 
můžeš porovnávat elektrárnu se 
supermarketem a s prodejci automobilů, anebo 
právě se můžeš na to dívat. Sektorový budeš 
mít sektorové otázky, konkrétně na teplárny, na 
ty supermarkety, na prodejce aut, tomu apod.. 
My To znamená ten NFS přístup by měl být 
jednotný, ale bude sektor ve odlišný.

František Kraus: [00:09:51] Kdybychom se 
teda zaměřili na nějaký konkrétní příklad, co 
vlastně můžu já dneska vykazovat v rámci SG a 
jestli třeba máme už firmy, které to dělají.

Karel Kotoun: [00:10:01] A určitě se to děje. 
Například ve Velké Británii už je to mandatorní 
pro firmy u určité výše zisku nebo určitého 
počtu zaměstnanců. A v Evropské unii se na to 
bude přicházet například teďka. Banky na 
základě vyjádření od EBA jsou povinny také 
reportovat. Nefinanční je i právě dopad jejich 
aktivit na životní prostředí a podobně. Investiční 
fondy od příštího roku budou muset klasifikovat 
své fondy do třech kategorií. Buď nějaké hnědé, 
světle zelené a nebo tmavě zelené. Je to 
vlastně regulace SF, která právě mandatorní 
nařizuje investičním společnostem nebo obecně 
společnostem, které mají taky investiční 
produkty, transparentně klasifikovat jejich 
nabídku produktů dle SG metodologie. Pro 
jejich spotřebitele to znamená ta regulace de 
tímto způsobem tímto směrem a vyvíjí se to, co 
vlastně ty společnosti mohou potom reportovat. 
Tak když se podíváme na tu é oblast a 
vezmeme si třeba příklad těch investičních 
fondů pro příklad, tak investiční fond z ohledu 
na é ho bude zajímat právě dopad těch aktiv. 
Kam oni investují Na uhlíkovou stopu, na vodu, 
na odpad, jak nakládají s odpadem, na 
biodiverzitu, na využívání, vlastně typ energie a 
podobně, což je přímo v tom spojené s tou 
uhlíkovou stopu. Zároveň ho bude zajímat 

využívání vody s dopadem na biodiverzitu. To 
znamená, pokud mají například centrálu nebo 
pobočku v nějakém ohroženým prostředí, tak 
aby ho neohrožovaly dále, nebo naopak, aby ho 
zachraňovaly atd. V rámci toho sociálního pilíře. 
Tak se hledí například na vzdělávání 
zaměstnanců, na rovnost platů mezi muži a 
ženami, na vyváženost právě pohlaví v rámci 
vedení firem nebo i například třeba na úrazy ve 
společnosti. No a v rámci toho pilíře G se hledí 
právě na to, aby ta společnost dělala to, co má 
s ohledem na regulace. Třeba aby v čase 
reportoval daně, aby neměla nějaké korupční 
skandály a aby ale zároveň měla i interně 
transparentní rozhodovací prostředí, aby prostě 
tam nedocházelo k tomu, že jejich vlastník se 
ze dne na den vyspí a změní kormidlo nebo 
všechny lidi vyhodí. Znamená to jsou vlastně 
oblasti a já se na to dívám tak, že to jsou, že to 
je de facto návod pro společnosti, jak být 
úspěšné.

Karel Kotoun: [00:03:35] Protože když ta 
společnost bude využívat méně energie, 
respektive bude využit energie efektivně, bude 
zaměstnávat lidi tak, aby byli ti lidi šťastní a 
opravdu ohodnoceni správně tržní hodnotou a 
bude správně komunikovat s regulátory a bude 
mít transparentní metodu na rozhodování. Tak 
to jsou přístupy, které povedou k úspěšnému 
fungování té společnosti. To bylo, co se týče 
toho SG teďka, abych odpověděl na otázku, co 
se týče Sustainable Development Goals, Green 
Deal a udržitelnosti jako takové. My žijeme v 
ekosystému určitých nadnárodních společností 
a organizací. Ty nadnárodní organizace jsou 
například Organizace spojených národů anebo 
také EU. No a právě jednotlivé tyto organizace 
podporují agendu udržitelnosti. Proto Spojené 
národy vlastně přišli se Sustainable 
Development Goals. To je řada oblastí, které 
právě mohou pomoci státům, lidem, městům, 
společnostem být více udržitelné a jsou právě 
napojeny potom na ty jednotlivé části E, S, A 
anebo G. To znamená to je sada doporučení 
oblastí v rámci udržitelnosti od Organizace 
spojených národů. Green díl je potom sada 
regulací, sada zákonů, sada doporučení a 
dalších nařízení či legislativních prvků z EU, 
které se zaměřují na to stejné, ale jsou právně 

umocnit jen na některé z nich. Příkladem budiž 
například tzv. EU taxonomie, která de facto 
definuje, co je zelené a co není zelené. V 
současné době existuje na to ten prvek E a 
připravuje se již v současné době EU. 
Taxonomie na ten prvek S znamená na to 
sociální zázemí a tak dále.

František Kraus: [00:05:17] Takže abych to 
shrnul ESG můžeme chápat jako řekněme 
obecnější framework doporučení nebo oblastí, 
které může jak soukromý, tak veřejný sektor 
zavádět. Sustainable Development goal jsou 
řekněme už kritizované cíle OSN, které ovšem 
nelze úplně vymáhat a Green Deal už jsou 
konkrétní regulace, jako například EU 
taxonomie, kterou si zmiňoval. Chápu to tak 
správně?

Karel Kotoun: [00:05:44] Chápeš to skvěle. 
Navázal bych akorát na to, že to ESG, se 
kterým se začalo, tak je definováno. Ta se do 
doporučení určitými metodou legiemi a v 
současné době ten stav na ESG je takový, že 
my tomu říkáme písmenková polévka. Jsou 
tady organizace jako G a CSFD, SSB, SSB a 
tak dále, které kdyby sis dal náhodný generátor 
písmenek, tak ti z toho vypadnou stejné tyto 
organizace. Je to opravdu písmenka polévka a 
každá má svojí definici co to znamená. Ééé, co 
to znamená udržitelná společnost? Co se v 
současné době děje dochází ke konvergenci 
těchto metodologií, protože opravdu je to 
náročné pro společnosti. Například tady co na 
trhu existuje, tak společnosti se bojí vykázat 
nějakou svůj report ohledně udržitelnosti na 
základě nějaké metodologie, protože jiná 
společnost, která vyučuje jinou metodologii v 
tom porovnání, které sice není porovnatelné a z 
pohledu běžného spotřebitele to stále bude 
porovnat, tak může ta druhá společnost vzít 
lépe než ta první společnost, ačkoliv třeba bude 
dělat horší věci v rámci udržitelnosti. Protože 
vzhledem k tomu, že tady není jednotná 
metodologie, tak jako v účetnictví podvojné 
účetnictví. 500 let s námi a funguje stále tak, 
protože tady není zatím jednotná zavedená 
metodologie, tvoří to problémy. Ale jak jsem 
předeslal, tak dochází ke konvergenci těchto 
metodologií. Pod záštitou Affairs Affairs 

tak přesunu další blok uhelné elektrárny třeba 
do Číny.

Karel Kotoun: [00:23:54] To je teoreticky 
možné.

František Kraus: [00:23:56] Protože to je jedna 
z velkých obav, řekl bych, odpůrců, řekněme 
green dealu a téhle té politiky, že zavádíme 
opatření, které dávají smysl, ale zavádíme je 
vlastně na evropském hřišti a zatím jsou tady 
jiné země, které ty opatření ignorují. A to 
vlastně znamená, že jediné, co uděláme, je, že 
vlastně omezíme vlastní průmysl a ten se 
přesune někam jinam.

Karel Kotoun: [00:24:22] To se asi může 
teoreticky stát. Samozřejmě ale investice do 
udržitelných technologií znamenají investice do 
inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie. Takže tím, že my tady 
budeme podporovat investice do tohoto odvětví, 
to za prvé bude vytvářet nové typy pracovních 
příležitostí, které tady dříve nebyly. Zároveň to 
bude znamenat vznik nových společností, které 
se na tuto oblast budou specializovat. A tím, že 
to budou společnosti s vyšší přidanou 
hodnotou, tak teoreticky vlastně i to pomůže 
evropské ekonomice jako celku. Takže já bych 
jakoby se na to díval tak, že to je opravdu 
odklon od negativních starších technologií na ty 
nové, což prostě znamená opravdu tu tranzit si 
celé ekonomiky.

František Kraus: [00:25:07] Já bych to možná 
zakončil příkladem, který mě teď napadl. 
Spousta lidí bralo smutně, když z Čech odešla 
výroba sirek Solo Sušice, které byly velmi, velmi 
slavné a dneska se vyrábějí v Indii. Na druhou 
stranu asi už zde není prostor v Evropě 
investovat do manuální výroby sirek a je tedy 
otázka si říct, jestli chceme i nadále podporovat 
uhelnou energii nebo podobné typy průmyslu. 
Děkujeme Vám za pozornost a těšíme se na 
další podcast. Poslouchejte nás na jakékoli vaší 
oblíbené. Potká své platformě dál. A pokud jste 
to ještě neudělali, klikněte na odběr. Děkujeme.

Karel Kotoun: [00:25:50] Děkujeme.

financuje do něčeho, co je udržitelné. Tím 
pádem si zlepšuje něco, čemu se říká tzv. 
green ase 2. Což je vlastně potom na to. Na to 
se dohlíží z pohledu investorů a tím pádem jsou 
všichni spokojení. To znamená, dnes se tyto 
oblasti, které se vlastně dělají, nebo které si 
zmiňovaly, jestli banka to za finance, jestli se to 
stane, dějou běžně. Proto pokud tam je jakoby 
běžný normální kontext, pokud tam přijde 
společnost, která, jak jsem říkal, nevydělává, 
má nejasné vlastnictví a chce zainvestovat 
linku, která nedává smysl, tak samozřejmě už i 
dnes ten risk manažer řekne, že ne. Bohužel se 
omlouvám a na to vám nedám prostředky.

František Kraus: [00:20:14] Já bych ještě 
dodal, že podtitulem dnešního téma je kdo 
může a kdo musí zavádět SG. A tady bych 
možná teda okomentoval, že z pohledu toho, o 
čem jsme se bavili, právě ty menší podniky tady 
na lokálním trhu. Pravděpodobně se budou 
muset k tomuto tématu nějak vyjádřit, ale jak jsi 
říkal, mají zde tedy prostor hledat právě to 
financování pro jejich řekněme ze začlenění a 
zároveň budou mít ještě i prostor čerpat na to 
určitě nějaké dotace. Ale když jsi mluvil o té o 
příkladu té uhelné elektrárny, tak tady bych se 
možná zeptal. Uhelná elektrárna, to už je přece 
jenom větší byznys, který může nějakým 
způsobem fungovat i na jiných trzích a může 
řekněme nějakým způsobem obejít tu EU 
taxonomii s tím, že třeba bude shánět 
financování někde mimo EU?

Karel Kotoun: [00:21:08] Určitě může, ale ten 
systém kvůli velkým světovým investorům, jako 
například Black Rock, začíná být čím dál tím víc 
propojen. Vezmeme si příklad. Třeba lokální 
uhelná elektrárna bude chtít rozšířit o další blok 
své působení a půjde si požádat peníze do 
bangladéšské banky, například bangladéšské 
banka. Ne že bych se chtěl nějak dotknout. 
Bangladéš jako státu je příklad bangladéšské. 
Banka nepodléhá EU taxonomii, tím pádem 
není s tím problém. Ale jak to doběhne tu 
elektrárnu? Za prvé ta elektrárna bude mít dva 
komíny, tím pádem bude muset kupovat dvakrát 
tolik více povolenek. To znamená otázka, jestli 
tady bude vůbec byznys gas pro tu samotnou 
elektrárnu, aby do toho investovala. Kdyby tady 

byl byznys kaz a šla by opravdu do té 
bangladéšské banky, tak banka krajská banka 
se na to podívá, teoreticky to vyhodnotí, jako že 
jim půjčí peníze a co se stane posléze? Banka 
jako taková si musí půjčovat peníze od centrální 
banky anebo od externích investorů tzv. finding. 
Pojďme se podívat na ten příklad té centrální 
banky. Pokud centrální banka jí také peníze 
půjčí za nákou běžnou repo sazbu, tak centrální 
banka má přímý potom vliv na dluhopisy 
Bangladéše a pokud toto oni budou dělat, se 
stane z Bangladéše například nějaký nějaký ráj 
pro právě investování do uhelných elektráren, 
tak bangladéšské státní dluhopisy, které musí 
poskytovat na finančních trzích tak, aby vláda 
měla dostatek prostředků na fungování, protože 
určitě funguje s nějakým schodkem, tak 
bangladéšské státní dluhopisy, následně 
vlastní, si potom nikdo nekoupí.

Karel Kotoun: [00:22:39] Tím pádem vláda 
nebude mít dostatek prostředků na to, aby 
fungovala. Tím pádem řekne centrální bance 
Nepůjčujte bankám, které mají velkou expozici 
na uhelnou elektrárnu. Tím pádem ty banky ji 
nepůjčí. To znamená ten setrvačník, efekt, efekt 
setrvačnosti tam potom doběhne. No a pokud 
vlastně vezmeme ten druhý příklad, co jsem 
říkal ta banka si půjčuje od centrální banky, ale 
od investorů, tak ti investoři uvidí právě to, co 
jsem zmiňoval asi 2tis IU, které nebude 
přívětivé a nepůjčí té bance peníze. To 
znamená, dnes by to bylo možné, aby se ta 
elektrárna půjčila, ale v horizontu jak tento 
vlastně efekt SG se bude dále dále rozšiřovat a 
multi aplikovat, tak to možné nebude. To 
znamená, i když vlastně ta dneska banka té 
elektrárně půjčí, bude to kontrakt na deset let, 
tak posléze by to mohlo doběhnout, protože by 
se mohla stát ne likvidní, protože buď ji nepůjčí 
investoři, anebo ji odřízne centrální banka. Jsou 
to hypotetické scénáře, ale ten koloběh opravdu 
je tak provázaný přes ty globální investory i 
investiční trhy, že je to i dnes velmi, velmi 
složité.

František Kraus: [00:23:39] No a co v případě 
kompletního, řekněme off ringu toho rozvoje 
Místo toho, abych investoval do výstavby 
elektrárny tady v Čechách nebo její rozšíření, 

nemohou přestat dávat úvěry všem dnes, ale 
zároveň i kvůli tomu tranzitu hornímu riziku, 
protože tady vyvstávat dnes potenciální 
systémové riziko. Možná ano, kvůli nějaké 
energetické transformaci, ale je to tranzit, horní 
riziko, junction risk je to vlastně, se kterým oni 
musí pracovat. To znamená, banky nemohou 
dnes jako vy přijít a říct u většiny normálních 
malých podniků, pokud nepálí plasty na 
zahradě a potom z toho něco neprodává, 
nějaký extrémní případy, tak nemůžou ti říci já ti 
ty peníze nedám.

Karel Kotoun: [00:15:57] Co? Ale by oni měli 
dělat banky, aby pomohli právě té tranzity, proto 
ten tranzit, horní risk co oni mohou udělat, tak 
mohou pracovat aktivně s těmi klienty. To 
znamená, když přijde malé a střední podnik, 
který o tom neví a má špatný rating, špatné SG 
skóre, tak banka by neměla říci ne, já ti to 
nedám nebo ne? Já ti dám velkou úrokovou 
sazbu. Ale měl by říci pojďme na tom pracovat. 
Pojďme si stanovit cíl, ke kterému lze i trvat. 
Pojďme si stanovit cíl snížení uhlíkové stopy. 
Pojďme si stanovit cíl vyrovnání platů mezi muži 
a ženami. To znamená ta bankami vlasy 
efektivně pracovat svými společnostmi, protože 
ty banky, její hlavní efekt a i hlavní předá 
Hodnota podobně jako z poháru AXN Short je 
multiplikační efekt na ten trh. Oni mají možnost 
ovlivnit, co ty společnosti dělají, kam ty 
společnosti investují a tím pádem vlastně 
ovlivnit jejich budoucnost. To znamená, toto je 
hlavní, jasně vliv pracovat s těmi cíli, protože se 
jedná opravdu o nás, o nějaký přechod, o tranzit 
si z bodu nula, kde jsme dnes do toho cílového 
bodu nake cirkulární ekonomiky budoucnosti.

František Kraus: [00:16:59] Ty jsi vlastně 
mluvil o podpoře ze strany bank? A banky už 
dneska vlastně podporují podnikání při jeho 
startu, protože mají zájem to podnikání rozvíjet 
a financovat. Takže nabízí různé inkubátory 
nebo různé soutěže, kde nové podniky můžou 
začít získat nějaké finance na na rozjezd 
podnikání nebo i v rámci poradenství malým a 
středním podnikům. Bankéř vlastně dokáže 
pomoct firmě třeba s byznys plánem a s 
takovými věcmi, což je sice super, ale v 
konkrétně případě SG a špatné situace firmy. 

Tak když si vezmeme, že většina z našich 
malých a středních podniků jsou právě 
dodavatelé, o kterých jsi mluvil. Ono to často 
třeba bude znamenat změnu výrobního 
procesu, aby byl udržitelnější. Myslíš si, že je 
tady prostor pro banky, aby podporovaly změnu 
u malých a středních firem i v téhle oblasti, 
která může být poměrně komplexní.

Karel Kotoun: [00:17:51] Ale si myslím, že 
určitě prostor. A myslím, že se to i dnes už děje, 
protože financují. Pokud dneska malý a střední 
podnik přijde za bankou a řekne mám tady 
projekt na financování nové výrobní linky, ta 
výrobní linka bude spotřebovávat o 30 % méně 
elektřiny zároveň. Vedle toho si postavím 
bioplynu, která mi bude generovat energii, plus 
nějaký reziduální plyn, který potom můžu 
vlastně prodávat do sítě. A přineseš takový pro 
pauzu risk manažerovi do banky, Tak ten 
manažer řekne a samozřejmě budeš nějaká 
firma, která třeba budu mít dva roky minimálně 
nějakou sodovku a nebudeš mít. Nebude to 
firma, která bude někde na Bahamách a bude 
mít nějaké čisté vlastníky. Tak ten risk manažer 
přijde a řekne Super, pojďme to udělat. To 
znamená dnes, jak jsem vlastně říkal, ten EEG 
nebo EEG oblast je jedna jakoby z možných 
pohledů na EEG je risk management. A dnes se 
vlastně toto rozhodování děje automaticky. Ty 
banky rozhodují o rizikovosti. Když dám druhý 
příklad když přijde uhelná elektrárna, která 
prokazatelně bude mít větší náklady kvůli 
vyšším cenám emisních povolenek z EU, ETS 
systému. Zároveň ta elektrárna bude mít 
prokazatelně větší nákladovost. Například 
pokud bude chtít přejít na biomasu, tak teďka je 
tady nedostatek biomasy a bude mít zároveň 
také prokazatelně na trhu evidentní trend, že lidi 
přestávají kupovat neudržitelnou elektřinu.

Karel Kotoun: [00:19:15] Dám vám příklad. 
Tak ten risk manažer řekne to je rizikové, do 
toho investovat nechci. Co ale kdybychom 
vlastně udělali potenciálně? Vy máte vedle vaší 
elektrárny x tisíc hektarů pole. Co kdybychom 
tam spolu zainvestovali společně? S jakým 
evropským dotačním programem? Solární 
elektrárnu? To znamená, ta banka bude moci 
financovat, má z toho úroky. Zároveň to ale 



velkého řetězce, tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Vy jste schopný přeskočit díky tomu, že 
budete mít lepší přístup k udržitelnosti. Investice 
do udržitelných technologií znamenají investice 
do inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie.

František Kraus: [00:01:23] Vítejte opět v 
Parku 12 podcastu od Accenture. Já se jmenuji 
František Kraus a se mnou je zde je Karel 
Kotoun. A dneska se budeme bavit o tématu 
ESG, které úzce souvisí s tématem udržitelnosti 
a řekněme zelené politiky. Karle, na úvod, mohl 
by si nám říct, co vlastně ESG jako takové 
znamená a jak souvisí s často mediálně 
známými termíny jako Green Deal nebo 
Sustainable Development Goals nebo s 
udržitelností obecně?

Karel Kotoun: [00:01:57] Určitě, ESG ta 
zkratka stojí za e jako environment s k social a 
G jako governments. De facto to přináší nový 
pohled na udržitelnost nejenom z pohledu 
životního prostředí, ale s ohledem na 
společnost a lidi a zároveň i s ohledem na 
například regulátory nebo nějaké ty 
stakeholders společností. Když dám příklady v 
rámci té části E Environment se dbá na to, aby 
společnosti nebo instituce eliminovaly svůj 
dopad na životní prostředí s ohledem na 
uhlíkovou stopu, s ohledem na efektivní 

vlastně ten fond, jak ten daný, tak toto je 
aktivován. To může, může mít budova, nebo to 
může být společnost, akci a tak dále. Jak 
zaměstnává ty své zaměstnance? Jak jsem se 
vlastně o tom vyjadřoval, jak je vzdělává a 
podobně? A potom jestli nemá na ké skandály, 
to znamená tohleto. Vlastně lze asi dnes již 
reportovat, ale já bych na to navázal možná 
zajímavější oblastí, a to je malé a střední 
podniky, protože tady se bavíme o velkých 
nadnárodních korporacích, které na to mají 
týmy anebo mají finance prostředky, aby za to 
zaplatily. Ale tato regulace nebo obecně tento 
trend bude a už je to dnes i evidentní, dopadat 
stále více na malé a střední podniky.

Karel Kotoun: [00:11:55] Proč? Hlavně ze 
dvou důvodů. Buď mají nákou matku v 
zahraničí, která to po nich požaduje, anebo což 
je ještě zajímavější, o níž jsou dodavatelé 
nějakému velkému nadnárodním odběrateli. 
Například tady máme v Brně jednu mezinárodní 
společnost, která prodává produkty produkty on 
line, tak vlastně ta může požadovat po svých 
dodavatelích, aby splňovali nějaká é g kritéria. 
A to už se dnes děje. A potom je samozřejmě 
velká otázka těch malých a středních podniků. 
Co my s tím jako vy můžeme dělat? My tomu 
nerozumíme. Jak jsem říkal, písmenko H 
polévka. Nemáme tady podporu zákoně, není to 
povinné, není to potřeba, aby to oni dělali. A 
některé z nich ani nemají de facto mandatorní 
povinnost transparentně ukazovat svojí výkaz 
zisků a ztrát na justici, protože to je vlastně pro 
mikro jednotky to není povinnost. Pro mikro 
jednotky je povinnost pouze balanc šít, tam 
vlastně nutně vykazovat. To znamená tyto 
malé, ty malé a střední podniky, to budou ty 
vlastně, které nejvíce v tom budou hledat. A 
proto je potřeba, aby tady byla jednotná 
metodologie, která bude jednoduše 
pochopitelná, aby byla optimálně sektorové 
zaměřená, protože když nebude sektorové 
zaměřena, tak tam bude spoustu otázek, které 
to akorát je složitý. A za třetí to musí být i 
zároveň jako v zákoně podchyceno, protože je 
podle mě v zájmu státu a v zájmu všech nás, 
abychom dokázali efektivně kvantifikovat 
negativní externality a ať už našich jako našeho 
chování anebo těch malých a středních 

podniků. Já se zeptám tebe, jestli můžu, 
protože vlastně tady se bavíme stále o 
společnostech, ale o i o jedincích. Co ty o tom 
víš? Právě jako říkám, že tady je nejednotná 
metodologie a tady o tom mluvím. Ale co ty? 
Jakoby o tom víš jako laik z venku.

František Kraus: [00:13:32] Tak já zatím co 
jsem slyšel a četl, tak je především otázka 
financování, když mluvíš právě o malých 
středních podnicích, to si myslím, že je dobrá 
oblast, na kterou jsme se mohli zaměřit. Myslím 
si, že zvlášť Čechách jsou tyhle ty firmy často 
řekněme skeptické vůči vůči takovýmhle 
regulacím zvlášť, protože to pro ně bude 
znamenat složitější fungování, větší náklady a 
některé firmy se budou obávat toho, že možná 
budou muset skončit nebo omezit svůj byznys. 
A především je tady ta otázka financování ze 
strany bank, protože se bavíme o tom, že 
některé firmy, které právě z pohledu EU 
taxonomie nebo jakéhosi scoring z pohledu SG 
budou brány jako neudržitelné, neekologické, 
tak jestli nebudou penalizován, i když budou 
žádat o financování.

Karel Kotoun: [00:14:21] Ty malé a střední 
podniky to tak jako budou vnímat na začátku. A 
já jsem se vyjádřím k tomu, že to může být 
vnímáno a mělo by to tak být vnímáno jako 
obchodní příležitost. Proč? A nejenom na v ČR, 
ale obecně i v Evropě. Proč? Protože velké 
nadnárodní odběratelské řetězce toto začínají 
požadovat od svých dodavatelů. To je fakt. To 
znamená, pokud vy se chcete dostat jako malý 
a střední podnik a být dodavatelem nějakého 
velkého řetězce. Tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Tak vím, že to vy jste schopný přeskočit. 
Díky tomu, že budete mít lepší přístup k 
udržitelnosti, budete používat lepší materiály, 
budete lépe nakládat se svými zaměstnanci, 
budete lépe komunikovat s tím regulátorem. 
Znovu se opakuji s G oblastí. To znamená, 
dnes to může být také vlastně vnímáno jako 
obchodní příležitost. Co se týče financování, tak 
ano. Banky dnes již toto také berou v potaz, ale 
banky, protože si to uvědomují. Za prvé kvůli 
byznysu, protože oni stále musí dál dávat úvěry, 

společně právě s institucí IPS. Ssp se snaží 
unifikované a přijít s opravdu jednotným 
přístupem k měření a doporučování a vůbec 
oblastem, na které se má ta daná společnost 
nebo ten subjekt zaměřovat tak, aby to bylo 
porovnatelné globálně. To znamená, to se děje, 
ale zatím podle mě jsme to ještě stále daleko.

František Kraus: [00:07:25] Tady bych se 
možná zastavil, když se bavíme o této jednotné 
metodologii podle šéfa RS. Týká se to opravdu 
všech těch tří oblastí Environmental Social i 
Government is anebo není to jenom zaměřené 
například na emise CO2?

Karel Kotoun: [00:07:42] Je to zaměřené na 
všechny ty oblasti. Ale máš pravdu, že jako ta E 
část je nejvíce kvantifikovat, ona je nejvíce 
vědecká, ale právě proto se tady pracuje na té 
EU s taxonomie rozumím tímto způsobem, aby i 
právě ta byla kvantifikovat ono. No a z pohledu 
toho účetnictví ono to a welfare se to dělá 
hlavně kvůli tomu, že má velkou globální moc v 
rámci A a i zkušenosti v rámci stanovování 
globálních standardů a zároveň tato vlastně 
aktivita spadá obecně SG spadá. Můžeme se 
na to dívat z dvou pohledů. Buď se jedná o risk 
management, protože když budeš vědět, jaký 
má ta tvoje daná společnost dopad na životní 
prostředí, na potenciální odchod svých 
zaměstnanců nebo na potenciální rizika vůči 
regulaci apod., tak tím jakoby limituje svoje 
riziko to, že buď se na to dá podívat z díla z 
pohledu risk managementu, anebo také se na 
to dá dívat právě z pohledu účetnictví, tzv. 
nefinanční ho reportingu, což jsou budovy i 
regulace z EU, tzv. nf out, které právě regulují 
tento nefinanční reporting. A proto je vlastně 
proč to a Jafar se tlačí dopředu, protože to zase 
zapadá do jejich zkušenosti, do jejich historie a 
já věřím tomu, že to byla správná volba, že? Ale 
Faye se toho zhostila a.

František Kraus: [00:08:53] To je vlastně v 
rámci pouze určité varianty a affairs, protože 
Affairs má mnoho, mnoho verzí, řekněme 
používaných v různých odvětvích nebo podle 
jednotlivé legislativy. A tak mě zajímá, jestli v 
rámci DSG taky používáme různé varianty, 
nebo jestli je É v rámci pouze jednoho systému 

a je RFA, RS nebo vlastně všech.

Karel Kotoun: [00:09:15] Oni stále na tom 
pracují a právě na tom pracují s organizací, 
která se jmenuje ESA BSB. Říká se tomu 
zkráceně sazby. No a ta organizace se na to 
dívá. Sektorová je, protože právě ty různé 
metodologie jsou ať už univerzální, bez ohledu 
na to, co ta společnost vykonává. To znamená, 
můžeš porovnávat elektrárnu se 
supermarketem a s prodejci automobilů, anebo 
právě se můžeš na to dívat. Sektorový budeš 
mít sektorové otázky, konkrétně na teplárny, na 
ty supermarkety, na prodejce aut, tomu apod.. 
My To znamená ten NFS přístup by měl být 
jednotný, ale bude sektor ve odlišný.

František Kraus: [00:09:51] Kdybychom se 
teda zaměřili na nějaký konkrétní příklad, co 
vlastně můžu já dneska vykazovat v rámci SG a 
jestli třeba máme už firmy, které to dělají.

Karel Kotoun: [00:10:01] A určitě se to děje. 
Například ve Velké Británii už je to mandatorní 
pro firmy u určité výše zisku nebo určitého 
počtu zaměstnanců. A v Evropské unii se na to 
bude přicházet například teďka. Banky na 
základě vyjádření od EBA jsou povinny také 
reportovat. Nefinanční je i právě dopad jejich 
aktivit na životní prostředí a podobně. Investiční 
fondy od příštího roku budou muset klasifikovat 
své fondy do třech kategorií. Buď nějaké hnědé, 
světle zelené a nebo tmavě zelené. Je to 
vlastně regulace SF, která právě mandatorní 
nařizuje investičním společnostem nebo obecně 
společnostem, které mají taky investiční 
produkty, transparentně klasifikovat jejich 
nabídku produktů dle SG metodologie. Pro 
jejich spotřebitele to znamená ta regulace de 
tímto způsobem tímto směrem a vyvíjí se to, co 
vlastně ty společnosti mohou potom reportovat. 
Tak když se podíváme na tu é oblast a 
vezmeme si třeba příklad těch investičních 
fondů pro příklad, tak investiční fond z ohledu 
na é ho bude zajímat právě dopad těch aktiv. 
Kam oni investují Na uhlíkovou stopu, na vodu, 
na odpad, jak nakládají s odpadem, na 
biodiverzitu, na využívání, vlastně typ energie a 
podobně, což je přímo v tom spojené s tou 
uhlíkovou stopu. Zároveň ho bude zajímat 

využívání vody s dopadem na biodiverzitu. To 
znamená, pokud mají například centrálu nebo 
pobočku v nějakém ohroženým prostředí, tak 
aby ho neohrožovaly dále, nebo naopak, aby ho 
zachraňovaly atd. V rámci toho sociálního pilíře. 
Tak se hledí například na vzdělávání 
zaměstnanců, na rovnost platů mezi muži a 
ženami, na vyváženost právě pohlaví v rámci 
vedení firem nebo i například třeba na úrazy ve 
společnosti. No a v rámci toho pilíře G se hledí 
právě na to, aby ta společnost dělala to, co má 
s ohledem na regulace. Třeba aby v čase 
reportoval daně, aby neměla nějaké korupční 
skandály a aby ale zároveň měla i interně 
transparentní rozhodovací prostředí, aby prostě 
tam nedocházelo k tomu, že jejich vlastník se 
ze dne na den vyspí a změní kormidlo nebo 
všechny lidi vyhodí. Znamená to jsou vlastně 
oblasti a já se na to dívám tak, že to jsou, že to 
je de facto návod pro společnosti, jak být 
úspěšné.

Karel Kotoun: [00:03:35] Protože když ta 
společnost bude využívat méně energie, 
respektive bude využit energie efektivně, bude 
zaměstnávat lidi tak, aby byli ti lidi šťastní a 
opravdu ohodnoceni správně tržní hodnotou a 
bude správně komunikovat s regulátory a bude 
mít transparentní metodu na rozhodování. Tak 
to jsou přístupy, které povedou k úspěšnému 
fungování té společnosti. To bylo, co se týče 
toho SG teďka, abych odpověděl na otázku, co 
se týče Sustainable Development Goals, Green 
Deal a udržitelnosti jako takové. My žijeme v 
ekosystému určitých nadnárodních společností 
a organizací. Ty nadnárodní organizace jsou 
například Organizace spojených národů anebo 
také EU. No a právě jednotlivé tyto organizace 
podporují agendu udržitelnosti. Proto Spojené 
národy vlastně přišli se Sustainable 
Development Goals. To je řada oblastí, které 
právě mohou pomoci státům, lidem, městům, 
společnostem být více udržitelné a jsou právě 
napojeny potom na ty jednotlivé části E, S, A 
anebo G. To znamená to je sada doporučení 
oblastí v rámci udržitelnosti od Organizace 
spojených národů. Green díl je potom sada 
regulací, sada zákonů, sada doporučení a 
dalších nařízení či legislativních prvků z EU, 
které se zaměřují na to stejné, ale jsou právně 

umocnit jen na některé z nich. Příkladem budiž 
například tzv. EU taxonomie, která de facto 
definuje, co je zelené a co není zelené. V 
současné době existuje na to ten prvek E a 
připravuje se již v současné době EU. 
Taxonomie na ten prvek S znamená na to 
sociální zázemí a tak dále.

František Kraus: [00:05:17] Takže abych to 
shrnul ESG můžeme chápat jako řekněme 
obecnější framework doporučení nebo oblastí, 
které může jak soukromý, tak veřejný sektor 
zavádět. Sustainable Development goal jsou 
řekněme už kritizované cíle OSN, které ovšem 
nelze úplně vymáhat a Green Deal už jsou 
konkrétní regulace, jako například EU 
taxonomie, kterou si zmiňoval. Chápu to tak 
správně?

Karel Kotoun: [00:05:44] Chápeš to skvěle. 
Navázal bych akorát na to, že to ESG, se 
kterým se začalo, tak je definováno. Ta se do 
doporučení určitými metodou legiemi a v 
současné době ten stav na ESG je takový, že 
my tomu říkáme písmenková polévka. Jsou 
tady organizace jako G a CSFD, SSB, SSB a 
tak dále, které kdyby sis dal náhodný generátor 
písmenek, tak ti z toho vypadnou stejné tyto 
organizace. Je to opravdu písmenka polévka a 
každá má svojí definici co to znamená. Ééé, co 
to znamená udržitelná společnost? Co se v 
současné době děje dochází ke konvergenci 
těchto metodologií, protože opravdu je to 
náročné pro společnosti. Například tady co na 
trhu existuje, tak společnosti se bojí vykázat 
nějakou svůj report ohledně udržitelnosti na 
základě nějaké metodologie, protože jiná 
společnost, která vyučuje jinou metodologii v 
tom porovnání, které sice není porovnatelné a z 
pohledu běžného spotřebitele to stále bude 
porovnat, tak může ta druhá společnost vzít 
lépe než ta první společnost, ačkoliv třeba bude 
dělat horší věci v rámci udržitelnosti. Protože 
vzhledem k tomu, že tady není jednotná 
metodologie, tak jako v účetnictví podvojné 
účetnictví. 500 let s námi a funguje stále tak, 
protože tady není zatím jednotná zavedená 
metodologie, tvoří to problémy. Ale jak jsem 
předeslal, tak dochází ke konvergenci těchto 
metodologií. Pod záštitou Affairs Affairs 

tak přesunu další blok uhelné elektrárny třeba 
do Číny.

Karel Kotoun: [00:23:54] To je teoreticky 
možné.

František Kraus: [00:23:56] Protože to je jedna 
z velkých obav, řekl bych, odpůrců, řekněme 
green dealu a téhle té politiky, že zavádíme 
opatření, které dávají smysl, ale zavádíme je 
vlastně na evropském hřišti a zatím jsou tady 
jiné země, které ty opatření ignorují. A to 
vlastně znamená, že jediné, co uděláme, je, že 
vlastně omezíme vlastní průmysl a ten se 
přesune někam jinam.

Karel Kotoun: [00:24:22] To se asi může 
teoreticky stát. Samozřejmě ale investice do 
udržitelných technologií znamenají investice do 
inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie. Takže tím, že my tady 
budeme podporovat investice do tohoto odvětví, 
to za prvé bude vytvářet nové typy pracovních 
příležitostí, které tady dříve nebyly. Zároveň to 
bude znamenat vznik nových společností, které 
se na tuto oblast budou specializovat. A tím, že 
to budou společnosti s vyšší přidanou 
hodnotou, tak teoreticky vlastně i to pomůže 
evropské ekonomice jako celku. Takže já bych 
jakoby se na to díval tak, že to je opravdu 
odklon od negativních starších technologií na ty 
nové, což prostě znamená opravdu tu tranzit si 
celé ekonomiky.

František Kraus: [00:25:07] Já bych to možná 
zakončil příkladem, který mě teď napadl. 
Spousta lidí bralo smutně, když z Čech odešla 
výroba sirek Solo Sušice, které byly velmi, velmi 
slavné a dneska se vyrábějí v Indii. Na druhou 
stranu asi už zde není prostor v Evropě 
investovat do manuální výroby sirek a je tedy 
otázka si říct, jestli chceme i nadále podporovat 
uhelnou energii nebo podobné typy průmyslu. 
Děkujeme Vám za pozornost a těšíme se na 
další podcast. Poslouchejte nás na jakékoli vaší 
oblíbené. Potká své platformě dál. A pokud jste 
to ještě neudělali, klikněte na odběr. Děkujeme.

Karel Kotoun: [00:25:50] Děkujeme.

financuje do něčeho, co je udržitelné. Tím 
pádem si zlepšuje něco, čemu se říká tzv. 
green ase 2. Což je vlastně potom na to. Na to 
se dohlíží z pohledu investorů a tím pádem jsou 
všichni spokojení. To znamená, dnes se tyto 
oblasti, které se vlastně dělají, nebo které si 
zmiňovaly, jestli banka to za finance, jestli se to 
stane, dějou běžně. Proto pokud tam je jakoby 
běžný normální kontext, pokud tam přijde 
společnost, která, jak jsem říkal, nevydělává, 
má nejasné vlastnictví a chce zainvestovat 
linku, která nedává smysl, tak samozřejmě už i 
dnes ten risk manažer řekne, že ne. Bohužel se 
omlouvám a na to vám nedám prostředky.

František Kraus: [00:20:14] Já bych ještě 
dodal, že podtitulem dnešního téma je kdo 
může a kdo musí zavádět SG. A tady bych 
možná teda okomentoval, že z pohledu toho, o 
čem jsme se bavili, právě ty menší podniky tady 
na lokálním trhu. Pravděpodobně se budou 
muset k tomuto tématu nějak vyjádřit, ale jak jsi 
říkal, mají zde tedy prostor hledat právě to 
financování pro jejich řekněme ze začlenění a 
zároveň budou mít ještě i prostor čerpat na to 
určitě nějaké dotace. Ale když jsi mluvil o té o 
příkladu té uhelné elektrárny, tak tady bych se 
možná zeptal. Uhelná elektrárna, to už je přece 
jenom větší byznys, který může nějakým 
způsobem fungovat i na jiných trzích a může 
řekněme nějakým způsobem obejít tu EU 
taxonomii s tím, že třeba bude shánět 
financování někde mimo EU?

Karel Kotoun: [00:21:08] Určitě může, ale ten 
systém kvůli velkým světovým investorům, jako 
například Black Rock, začíná být čím dál tím víc 
propojen. Vezmeme si příklad. Třeba lokální 
uhelná elektrárna bude chtít rozšířit o další blok 
své působení a půjde si požádat peníze do 
bangladéšské banky, například bangladéšské 
banka. Ne že bych se chtěl nějak dotknout. 
Bangladéš jako státu je příklad bangladéšské. 
Banka nepodléhá EU taxonomii, tím pádem 
není s tím problém. Ale jak to doběhne tu 
elektrárnu? Za prvé ta elektrárna bude mít dva 
komíny, tím pádem bude muset kupovat dvakrát 
tolik více povolenek. To znamená otázka, jestli 
tady bude vůbec byznys gas pro tu samotnou 
elektrárnu, aby do toho investovala. Kdyby tady 

byl byznys kaz a šla by opravdu do té 
bangladéšské banky, tak banka krajská banka 
se na to podívá, teoreticky to vyhodnotí, jako že 
jim půjčí peníze a co se stane posléze? Banka 
jako taková si musí půjčovat peníze od centrální 
banky anebo od externích investorů tzv. finding. 
Pojďme se podívat na ten příklad té centrální 
banky. Pokud centrální banka jí také peníze 
půjčí za nákou běžnou repo sazbu, tak centrální 
banka má přímý potom vliv na dluhopisy 
Bangladéše a pokud toto oni budou dělat, se 
stane z Bangladéše například nějaký nějaký ráj 
pro právě investování do uhelných elektráren, 
tak bangladéšské státní dluhopisy, které musí 
poskytovat na finančních trzích tak, aby vláda 
měla dostatek prostředků na fungování, protože 
určitě funguje s nějakým schodkem, tak 
bangladéšské státní dluhopisy, následně 
vlastní, si potom nikdo nekoupí.

Karel Kotoun: [00:22:39] Tím pádem vláda 
nebude mít dostatek prostředků na to, aby 
fungovala. Tím pádem řekne centrální bance 
Nepůjčujte bankám, které mají velkou expozici 
na uhelnou elektrárnu. Tím pádem ty banky ji 
nepůjčí. To znamená ten setrvačník, efekt, efekt 
setrvačnosti tam potom doběhne. No a pokud 
vlastně vezmeme ten druhý příklad, co jsem 
říkal ta banka si půjčuje od centrální banky, ale 
od investorů, tak ti investoři uvidí právě to, co 
jsem zmiňoval asi 2tis IU, které nebude 
přívětivé a nepůjčí té bance peníze. To 
znamená, dnes by to bylo možné, aby se ta 
elektrárna půjčila, ale v horizontu jak tento 
vlastně efekt SG se bude dále dále rozšiřovat a 
multi aplikovat, tak to možné nebude. To 
znamená, i když vlastně ta dneska banka té 
elektrárně půjčí, bude to kontrakt na deset let, 
tak posléze by to mohlo doběhnout, protože by 
se mohla stát ne likvidní, protože buď ji nepůjčí 
investoři, anebo ji odřízne centrální banka. Jsou 
to hypotetické scénáře, ale ten koloběh opravdu 
je tak provázaný přes ty globální investory i 
investiční trhy, že je to i dnes velmi, velmi 
složité.

František Kraus: [00:23:39] No a co v případě 
kompletního, řekněme off ringu toho rozvoje 
Místo toho, abych investoval do výstavby 
elektrárny tady v Čechách nebo její rozšíření, 

nemohou přestat dávat úvěry všem dnes, ale 
zároveň i kvůli tomu tranzitu hornímu riziku, 
protože tady vyvstávat dnes potenciální 
systémové riziko. Možná ano, kvůli nějaké 
energetické transformaci, ale je to tranzit, horní 
riziko, junction risk je to vlastně, se kterým oni 
musí pracovat. To znamená, banky nemohou 
dnes jako vy přijít a říct u většiny normálních 
malých podniků, pokud nepálí plasty na 
zahradě a potom z toho něco neprodává, 
nějaký extrémní případy, tak nemůžou ti říci já ti 
ty peníze nedám.

Karel Kotoun: [00:15:57] Co? Ale by oni měli 
dělat banky, aby pomohli právě té tranzity, proto 
ten tranzit, horní risk co oni mohou udělat, tak 
mohou pracovat aktivně s těmi klienty. To 
znamená, když přijde malé a střední podnik, 
který o tom neví a má špatný rating, špatné SG 
skóre, tak banka by neměla říci ne, já ti to 
nedám nebo ne? Já ti dám velkou úrokovou 
sazbu. Ale měl by říci pojďme na tom pracovat. 
Pojďme si stanovit cíl, ke kterému lze i trvat. 
Pojďme si stanovit cíl snížení uhlíkové stopy. 
Pojďme si stanovit cíl vyrovnání platů mezi muži 
a ženami. To znamená ta bankami vlasy 
efektivně pracovat svými společnostmi, protože 
ty banky, její hlavní efekt a i hlavní předá 
Hodnota podobně jako z poháru AXN Short je 
multiplikační efekt na ten trh. Oni mají možnost 
ovlivnit, co ty společnosti dělají, kam ty 
společnosti investují a tím pádem vlastně 
ovlivnit jejich budoucnost. To znamená, toto je 
hlavní, jasně vliv pracovat s těmi cíli, protože se 
jedná opravdu o nás, o nějaký přechod, o tranzit 
si z bodu nula, kde jsme dnes do toho cílového 
bodu nake cirkulární ekonomiky budoucnosti.

František Kraus: [00:16:59] Ty jsi vlastně 
mluvil o podpoře ze strany bank? A banky už 
dneska vlastně podporují podnikání při jeho 
startu, protože mají zájem to podnikání rozvíjet 
a financovat. Takže nabízí různé inkubátory 
nebo různé soutěže, kde nové podniky můžou 
začít získat nějaké finance na na rozjezd 
podnikání nebo i v rámci poradenství malým a 
středním podnikům. Bankéř vlastně dokáže 
pomoct firmě třeba s byznys plánem a s 
takovými věcmi, což je sice super, ale v 
konkrétně případě SG a špatné situace firmy. 

Tak když si vezmeme, že většina z našich 
malých a středních podniků jsou právě 
dodavatelé, o kterých jsi mluvil. Ono to často 
třeba bude znamenat změnu výrobního 
procesu, aby byl udržitelnější. Myslíš si, že je 
tady prostor pro banky, aby podporovaly změnu 
u malých a středních firem i v téhle oblasti, 
která může být poměrně komplexní.

Karel Kotoun: [00:17:51] Ale si myslím, že 
určitě prostor. A myslím, že se to i dnes už děje, 
protože financují. Pokud dneska malý a střední 
podnik přijde za bankou a řekne mám tady 
projekt na financování nové výrobní linky, ta 
výrobní linka bude spotřebovávat o 30 % méně 
elektřiny zároveň. Vedle toho si postavím 
bioplynu, která mi bude generovat energii, plus 
nějaký reziduální plyn, který potom můžu 
vlastně prodávat do sítě. A přineseš takový pro 
pauzu risk manažerovi do banky, Tak ten 
manažer řekne a samozřejmě budeš nějaká 
firma, která třeba budu mít dva roky minimálně 
nějakou sodovku a nebudeš mít. Nebude to 
firma, která bude někde na Bahamách a bude 
mít nějaké čisté vlastníky. Tak ten risk manažer 
přijde a řekne Super, pojďme to udělat. To 
znamená dnes, jak jsem vlastně říkal, ten EEG 
nebo EEG oblast je jedna jakoby z možných 
pohledů na EEG je risk management. A dnes se 
vlastně toto rozhodování děje automaticky. Ty 
banky rozhodují o rizikovosti. Když dám druhý 
příklad když přijde uhelná elektrárna, která 
prokazatelně bude mít větší náklady kvůli 
vyšším cenám emisních povolenek z EU, ETS 
systému. Zároveň ta elektrárna bude mít 
prokazatelně větší nákladovost. Například 
pokud bude chtít přejít na biomasu, tak teďka je 
tady nedostatek biomasy a bude mít zároveň 
také prokazatelně na trhu evidentní trend, že lidi 
přestávají kupovat neudržitelnou elektřinu.

Karel Kotoun: [00:19:15] Dám vám příklad. 
Tak ten risk manažer řekne to je rizikové, do 
toho investovat nechci. Co ale kdybychom 
vlastně udělali potenciálně? Vy máte vedle vaší 
elektrárny x tisíc hektarů pole. Co kdybychom 
tam spolu zainvestovali společně? S jakým 
evropským dotačním programem? Solární 
elektrárnu? To znamená, ta banka bude moci 
financovat, má z toho úroky. Zároveň to ale 



velkého řetězce, tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Vy jste schopný přeskočit díky tomu, že 
budete mít lepší přístup k udržitelnosti. Investice 
do udržitelných technologií znamenají investice 
do inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie.

František Kraus: [00:01:23] Vítejte opět v 
Parku 12 podcastu od Accenture. Já se jmenuji 
František Kraus a se mnou je zde je Karel 
Kotoun. A dneska se budeme bavit o tématu 
ESG, které úzce souvisí s tématem udržitelnosti 
a řekněme zelené politiky. Karle, na úvod, mohl 
by si nám říct, co vlastně ESG jako takové 
znamená a jak souvisí s často mediálně 
známými termíny jako Green Deal nebo 
Sustainable Development Goals nebo s 
udržitelností obecně?

Karel Kotoun: [00:01:57] Určitě, ESG ta 
zkratka stojí za e jako environment s k social a 
G jako governments. De facto to přináší nový 
pohled na udržitelnost nejenom z pohledu 
životního prostředí, ale s ohledem na 
společnost a lidi a zároveň i s ohledem na 
například regulátory nebo nějaké ty 
stakeholders společností. Když dám příklady v 
rámci té části E Environment se dbá na to, aby 
společnosti nebo instituce eliminovaly svůj 
dopad na životní prostředí s ohledem na 
uhlíkovou stopu, s ohledem na efektivní 

vlastně ten fond, jak ten daný, tak toto je 
aktivován. To může, může mít budova, nebo to 
může být společnost, akci a tak dále. Jak 
zaměstnává ty své zaměstnance? Jak jsem se 
vlastně o tom vyjadřoval, jak je vzdělává a 
podobně? A potom jestli nemá na ké skandály, 
to znamená tohleto. Vlastně lze asi dnes již 
reportovat, ale já bych na to navázal možná 
zajímavější oblastí, a to je malé a střední 
podniky, protože tady se bavíme o velkých 
nadnárodních korporacích, které na to mají 
týmy anebo mají finance prostředky, aby za to 
zaplatily. Ale tato regulace nebo obecně tento 
trend bude a už je to dnes i evidentní, dopadat 
stále více na malé a střední podniky.

Karel Kotoun: [00:11:55] Proč? Hlavně ze 
dvou důvodů. Buď mají nákou matku v 
zahraničí, která to po nich požaduje, anebo což 
je ještě zajímavější, o níž jsou dodavatelé 
nějakému velkému nadnárodním odběrateli. 
Například tady máme v Brně jednu mezinárodní 
společnost, která prodává produkty produkty on 
line, tak vlastně ta může požadovat po svých 
dodavatelích, aby splňovali nějaká é g kritéria. 
A to už se dnes děje. A potom je samozřejmě 
velká otázka těch malých a středních podniků. 
Co my s tím jako vy můžeme dělat? My tomu 
nerozumíme. Jak jsem říkal, písmenko H 
polévka. Nemáme tady podporu zákoně, není to 
povinné, není to potřeba, aby to oni dělali. A 
některé z nich ani nemají de facto mandatorní 
povinnost transparentně ukazovat svojí výkaz 
zisků a ztrát na justici, protože to je vlastně pro 
mikro jednotky to není povinnost. Pro mikro 
jednotky je povinnost pouze balanc šít, tam 
vlastně nutně vykazovat. To znamená tyto 
malé, ty malé a střední podniky, to budou ty 
vlastně, které nejvíce v tom budou hledat. A 
proto je potřeba, aby tady byla jednotná 
metodologie, která bude jednoduše 
pochopitelná, aby byla optimálně sektorové 
zaměřená, protože když nebude sektorové 
zaměřena, tak tam bude spoustu otázek, které 
to akorát je složitý. A za třetí to musí být i 
zároveň jako v zákoně podchyceno, protože je 
podle mě v zájmu státu a v zájmu všech nás, 
abychom dokázali efektivně kvantifikovat 
negativní externality a ať už našich jako našeho 
chování anebo těch malých a středních 

podniků. Já se zeptám tebe, jestli můžu, 
protože vlastně tady se bavíme stále o 
společnostech, ale o i o jedincích. Co ty o tom 
víš? Právě jako říkám, že tady je nejednotná 
metodologie a tady o tom mluvím. Ale co ty? 
Jakoby o tom víš jako laik z venku.

František Kraus: [00:13:32] Tak já zatím co 
jsem slyšel a četl, tak je především otázka 
financování, když mluvíš právě o malých 
středních podnicích, to si myslím, že je dobrá 
oblast, na kterou jsme se mohli zaměřit. Myslím 
si, že zvlášť Čechách jsou tyhle ty firmy často 
řekněme skeptické vůči vůči takovýmhle 
regulacím zvlášť, protože to pro ně bude 
znamenat složitější fungování, větší náklady a 
některé firmy se budou obávat toho, že možná 
budou muset skončit nebo omezit svůj byznys. 
A především je tady ta otázka financování ze 
strany bank, protože se bavíme o tom, že 
některé firmy, které právě z pohledu EU 
taxonomie nebo jakéhosi scoring z pohledu SG 
budou brány jako neudržitelné, neekologické, 
tak jestli nebudou penalizován, i když budou 
žádat o financování.

Karel Kotoun: [00:14:21] Ty malé a střední 
podniky to tak jako budou vnímat na začátku. A 
já jsem se vyjádřím k tomu, že to může být 
vnímáno a mělo by to tak být vnímáno jako 
obchodní příležitost. Proč? A nejenom na v ČR, 
ale obecně i v Evropě. Proč? Protože velké 
nadnárodní odběratelské řetězce toto začínají 
požadovat od svých dodavatelů. To je fakt. To 
znamená, pokud vy se chcete dostat jako malý 
a střední podnik a být dodavatelem nějakého 
velkého řetězce. Tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Tak vím, že to vy jste schopný přeskočit. 
Díky tomu, že budete mít lepší přístup k 
udržitelnosti, budete používat lepší materiály, 
budete lépe nakládat se svými zaměstnanci, 
budete lépe komunikovat s tím regulátorem. 
Znovu se opakuji s G oblastí. To znamená, 
dnes to může být také vlastně vnímáno jako 
obchodní příležitost. Co se týče financování, tak 
ano. Banky dnes již toto také berou v potaz, ale 
banky, protože si to uvědomují. Za prvé kvůli 
byznysu, protože oni stále musí dál dávat úvěry, 

společně právě s institucí IPS. Ssp se snaží 
unifikované a přijít s opravdu jednotným 
přístupem k měření a doporučování a vůbec 
oblastem, na které se má ta daná společnost 
nebo ten subjekt zaměřovat tak, aby to bylo 
porovnatelné globálně. To znamená, to se děje, 
ale zatím podle mě jsme to ještě stále daleko.

František Kraus: [00:07:25] Tady bych se 
možná zastavil, když se bavíme o této jednotné 
metodologii podle šéfa RS. Týká se to opravdu 
všech těch tří oblastí Environmental Social i 
Government is anebo není to jenom zaměřené 
například na emise CO2?

Karel Kotoun: [00:07:42] Je to zaměřené na 
všechny ty oblasti. Ale máš pravdu, že jako ta E 
část je nejvíce kvantifikovat, ona je nejvíce 
vědecká, ale právě proto se tady pracuje na té 
EU s taxonomie rozumím tímto způsobem, aby i 
právě ta byla kvantifikovat ono. No a z pohledu 
toho účetnictví ono to a welfare se to dělá 
hlavně kvůli tomu, že má velkou globální moc v 
rámci A a i zkušenosti v rámci stanovování 
globálních standardů a zároveň tato vlastně 
aktivita spadá obecně SG spadá. Můžeme se 
na to dívat z dvou pohledů. Buď se jedná o risk 
management, protože když budeš vědět, jaký 
má ta tvoje daná společnost dopad na životní 
prostředí, na potenciální odchod svých 
zaměstnanců nebo na potenciální rizika vůči 
regulaci apod., tak tím jakoby limituje svoje 
riziko to, že buď se na to dá podívat z díla z 
pohledu risk managementu, anebo také se na 
to dá dívat právě z pohledu účetnictví, tzv. 
nefinanční ho reportingu, což jsou budovy i 
regulace z EU, tzv. nf out, které právě regulují 
tento nefinanční reporting. A proto je vlastně 
proč to a Jafar se tlačí dopředu, protože to zase 
zapadá do jejich zkušenosti, do jejich historie a 
já věřím tomu, že to byla správná volba, že? Ale 
Faye se toho zhostila a.

František Kraus: [00:08:53] To je vlastně v 
rámci pouze určité varianty a affairs, protože 
Affairs má mnoho, mnoho verzí, řekněme 
používaných v různých odvětvích nebo podle 
jednotlivé legislativy. A tak mě zajímá, jestli v 
rámci DSG taky používáme různé varianty, 
nebo jestli je É v rámci pouze jednoho systému 

a je RFA, RS nebo vlastně všech.

Karel Kotoun: [00:09:15] Oni stále na tom 
pracují a právě na tom pracují s organizací, 
která se jmenuje ESA BSB. Říká se tomu 
zkráceně sazby. No a ta organizace se na to 
dívá. Sektorová je, protože právě ty různé 
metodologie jsou ať už univerzální, bez ohledu 
na to, co ta společnost vykonává. To znamená, 
můžeš porovnávat elektrárnu se 
supermarketem a s prodejci automobilů, anebo 
právě se můžeš na to dívat. Sektorový budeš 
mít sektorové otázky, konkrétně na teplárny, na 
ty supermarkety, na prodejce aut, tomu apod.. 
My To znamená ten NFS přístup by měl být 
jednotný, ale bude sektor ve odlišný.

František Kraus: [00:09:51] Kdybychom se 
teda zaměřili na nějaký konkrétní příklad, co 
vlastně můžu já dneska vykazovat v rámci SG a 
jestli třeba máme už firmy, které to dělají.

Karel Kotoun: [00:10:01] A určitě se to děje. 
Například ve Velké Británii už je to mandatorní 
pro firmy u určité výše zisku nebo určitého 
počtu zaměstnanců. A v Evropské unii se na to 
bude přicházet například teďka. Banky na 
základě vyjádření od EBA jsou povinny také 
reportovat. Nefinanční je i právě dopad jejich 
aktivit na životní prostředí a podobně. Investiční 
fondy od příštího roku budou muset klasifikovat 
své fondy do třech kategorií. Buď nějaké hnědé, 
světle zelené a nebo tmavě zelené. Je to 
vlastně regulace SF, která právě mandatorní 
nařizuje investičním společnostem nebo obecně 
společnostem, které mají taky investiční 
produkty, transparentně klasifikovat jejich 
nabídku produktů dle SG metodologie. Pro 
jejich spotřebitele to znamená ta regulace de 
tímto způsobem tímto směrem a vyvíjí se to, co 
vlastně ty společnosti mohou potom reportovat. 
Tak když se podíváme na tu é oblast a 
vezmeme si třeba příklad těch investičních 
fondů pro příklad, tak investiční fond z ohledu 
na é ho bude zajímat právě dopad těch aktiv. 
Kam oni investují Na uhlíkovou stopu, na vodu, 
na odpad, jak nakládají s odpadem, na 
biodiverzitu, na využívání, vlastně typ energie a 
podobně, což je přímo v tom spojené s tou 
uhlíkovou stopu. Zároveň ho bude zajímat 

využívání vody s dopadem na biodiverzitu. To 
znamená, pokud mají například centrálu nebo 
pobočku v nějakém ohroženým prostředí, tak 
aby ho neohrožovaly dále, nebo naopak, aby ho 
zachraňovaly atd. V rámci toho sociálního pilíře. 
Tak se hledí například na vzdělávání 
zaměstnanců, na rovnost platů mezi muži a 
ženami, na vyváženost právě pohlaví v rámci 
vedení firem nebo i například třeba na úrazy ve 
společnosti. No a v rámci toho pilíře G se hledí 
právě na to, aby ta společnost dělala to, co má 
s ohledem na regulace. Třeba aby v čase 
reportoval daně, aby neměla nějaké korupční 
skandály a aby ale zároveň měla i interně 
transparentní rozhodovací prostředí, aby prostě 
tam nedocházelo k tomu, že jejich vlastník se 
ze dne na den vyspí a změní kormidlo nebo 
všechny lidi vyhodí. Znamená to jsou vlastně 
oblasti a já se na to dívám tak, že to jsou, že to 
je de facto návod pro společnosti, jak být 
úspěšné.

Karel Kotoun: [00:03:35] Protože když ta 
společnost bude využívat méně energie, 
respektive bude využit energie efektivně, bude 
zaměstnávat lidi tak, aby byli ti lidi šťastní a 
opravdu ohodnoceni správně tržní hodnotou a 
bude správně komunikovat s regulátory a bude 
mít transparentní metodu na rozhodování. Tak 
to jsou přístupy, které povedou k úspěšnému 
fungování té společnosti. To bylo, co se týče 
toho SG teďka, abych odpověděl na otázku, co 
se týče Sustainable Development Goals, Green 
Deal a udržitelnosti jako takové. My žijeme v 
ekosystému určitých nadnárodních společností 
a organizací. Ty nadnárodní organizace jsou 
například Organizace spojených národů anebo 
také EU. No a právě jednotlivé tyto organizace 
podporují agendu udržitelnosti. Proto Spojené 
národy vlastně přišli se Sustainable 
Development Goals. To je řada oblastí, které 
právě mohou pomoci státům, lidem, městům, 
společnostem být více udržitelné a jsou právě 
napojeny potom na ty jednotlivé části E, S, A 
anebo G. To znamená to je sada doporučení 
oblastí v rámci udržitelnosti od Organizace 
spojených národů. Green díl je potom sada 
regulací, sada zákonů, sada doporučení a 
dalších nařízení či legislativních prvků z EU, 
které se zaměřují na to stejné, ale jsou právně 

umocnit jen na některé z nich. Příkladem budiž 
například tzv. EU taxonomie, která de facto 
definuje, co je zelené a co není zelené. V 
současné době existuje na to ten prvek E a 
připravuje se již v současné době EU. 
Taxonomie na ten prvek S znamená na to 
sociální zázemí a tak dále.

František Kraus: [00:05:17] Takže abych to 
shrnul ESG můžeme chápat jako řekněme 
obecnější framework doporučení nebo oblastí, 
které může jak soukromý, tak veřejný sektor 
zavádět. Sustainable Development goal jsou 
řekněme už kritizované cíle OSN, které ovšem 
nelze úplně vymáhat a Green Deal už jsou 
konkrétní regulace, jako například EU 
taxonomie, kterou si zmiňoval. Chápu to tak 
správně?

Karel Kotoun: [00:05:44] Chápeš to skvěle. 
Navázal bych akorát na to, že to ESG, se 
kterým se začalo, tak je definováno. Ta se do 
doporučení určitými metodou legiemi a v 
současné době ten stav na ESG je takový, že 
my tomu říkáme písmenková polévka. Jsou 
tady organizace jako G a CSFD, SSB, SSB a 
tak dále, které kdyby sis dal náhodný generátor 
písmenek, tak ti z toho vypadnou stejné tyto 
organizace. Je to opravdu písmenka polévka a 
každá má svojí definici co to znamená. Ééé, co 
to znamená udržitelná společnost? Co se v 
současné době děje dochází ke konvergenci 
těchto metodologií, protože opravdu je to 
náročné pro společnosti. Například tady co na 
trhu existuje, tak společnosti se bojí vykázat 
nějakou svůj report ohledně udržitelnosti na 
základě nějaké metodologie, protože jiná 
společnost, která vyučuje jinou metodologii v 
tom porovnání, které sice není porovnatelné a z 
pohledu běžného spotřebitele to stále bude 
porovnat, tak může ta druhá společnost vzít 
lépe než ta první společnost, ačkoliv třeba bude 
dělat horší věci v rámci udržitelnosti. Protože 
vzhledem k tomu, že tady není jednotná 
metodologie, tak jako v účetnictví podvojné 
účetnictví. 500 let s námi a funguje stále tak, 
protože tady není zatím jednotná zavedená 
metodologie, tvoří to problémy. Ale jak jsem 
předeslal, tak dochází ke konvergenci těchto 
metodologií. Pod záštitou Affairs Affairs 

tak přesunu další blok uhelné elektrárny třeba 
do Číny.

Karel Kotoun: [00:23:54] To je teoreticky 
možné.

František Kraus: [00:23:56] Protože to je jedna 
z velkých obav, řekl bych, odpůrců, řekněme 
green dealu a téhle té politiky, že zavádíme 
opatření, které dávají smysl, ale zavádíme je 
vlastně na evropském hřišti a zatím jsou tady 
jiné země, které ty opatření ignorují. A to 
vlastně znamená, že jediné, co uděláme, je, že 
vlastně omezíme vlastní průmysl a ten se 
přesune někam jinam.

Karel Kotoun: [00:24:22] To se asi může 
teoreticky stát. Samozřejmě ale investice do 
udržitelných technologií znamenají investice do 
inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie. Takže tím, že my tady 
budeme podporovat investice do tohoto odvětví, 
to za prvé bude vytvářet nové typy pracovních 
příležitostí, které tady dříve nebyly. Zároveň to 
bude znamenat vznik nových společností, které 
se na tuto oblast budou specializovat. A tím, že 
to budou společnosti s vyšší přidanou 
hodnotou, tak teoreticky vlastně i to pomůže 
evropské ekonomice jako celku. Takže já bych 
jakoby se na to díval tak, že to je opravdu 
odklon od negativních starších technologií na ty 
nové, což prostě znamená opravdu tu tranzit si 
celé ekonomiky.

František Kraus: [00:25:07] Já bych to možná 
zakončil příkladem, který mě teď napadl. 
Spousta lidí bralo smutně, když z Čech odešla 
výroba sirek Solo Sušice, které byly velmi, velmi 
slavné a dneska se vyrábějí v Indii. Na druhou 
stranu asi už zde není prostor v Evropě 
investovat do manuální výroby sirek a je tedy 
otázka si říct, jestli chceme i nadále podporovat 
uhelnou energii nebo podobné typy průmyslu. 
Děkujeme Vám za pozornost a těšíme se na 
další podcast. Poslouchejte nás na jakékoli vaší 
oblíbené. Potká své platformě dál. A pokud jste 
to ještě neudělali, klikněte na odběr. Děkujeme.

Karel Kotoun: [00:25:50] Děkujeme.

financuje do něčeho, co je udržitelné. Tím 
pádem si zlepšuje něco, čemu se říká tzv. 
green ase 2. Což je vlastně potom na to. Na to 
se dohlíží z pohledu investorů a tím pádem jsou 
všichni spokojení. To znamená, dnes se tyto 
oblasti, které se vlastně dělají, nebo které si 
zmiňovaly, jestli banka to za finance, jestli se to 
stane, dějou běžně. Proto pokud tam je jakoby 
běžný normální kontext, pokud tam přijde 
společnost, která, jak jsem říkal, nevydělává, 
má nejasné vlastnictví a chce zainvestovat 
linku, která nedává smysl, tak samozřejmě už i 
dnes ten risk manažer řekne, že ne. Bohužel se 
omlouvám a na to vám nedám prostředky.

František Kraus: [00:20:14] Já bych ještě 
dodal, že podtitulem dnešního téma je kdo 
může a kdo musí zavádět SG. A tady bych 
možná teda okomentoval, že z pohledu toho, o 
čem jsme se bavili, právě ty menší podniky tady 
na lokálním trhu. Pravděpodobně se budou 
muset k tomuto tématu nějak vyjádřit, ale jak jsi 
říkal, mají zde tedy prostor hledat právě to 
financování pro jejich řekněme ze začlenění a 
zároveň budou mít ještě i prostor čerpat na to 
určitě nějaké dotace. Ale když jsi mluvil o té o 
příkladu té uhelné elektrárny, tak tady bych se 
možná zeptal. Uhelná elektrárna, to už je přece 
jenom větší byznys, který může nějakým 
způsobem fungovat i na jiných trzích a může 
řekněme nějakým způsobem obejít tu EU 
taxonomii s tím, že třeba bude shánět 
financování někde mimo EU?

Karel Kotoun: [00:21:08] Určitě může, ale ten 
systém kvůli velkým světovým investorům, jako 
například Black Rock, začíná být čím dál tím víc 
propojen. Vezmeme si příklad. Třeba lokální 
uhelná elektrárna bude chtít rozšířit o další blok 
své působení a půjde si požádat peníze do 
bangladéšské banky, například bangladéšské 
banka. Ne že bych se chtěl nějak dotknout. 
Bangladéš jako státu je příklad bangladéšské. 
Banka nepodléhá EU taxonomii, tím pádem 
není s tím problém. Ale jak to doběhne tu 
elektrárnu? Za prvé ta elektrárna bude mít dva 
komíny, tím pádem bude muset kupovat dvakrát 
tolik více povolenek. To znamená otázka, jestli 
tady bude vůbec byznys gas pro tu samotnou 
elektrárnu, aby do toho investovala. Kdyby tady 

byl byznys kaz a šla by opravdu do té 
bangladéšské banky, tak banka krajská banka 
se na to podívá, teoreticky to vyhodnotí, jako že 
jim půjčí peníze a co se stane posléze? Banka 
jako taková si musí půjčovat peníze od centrální 
banky anebo od externích investorů tzv. finding. 
Pojďme se podívat na ten příklad té centrální 
banky. Pokud centrální banka jí také peníze 
půjčí za nákou běžnou repo sazbu, tak centrální 
banka má přímý potom vliv na dluhopisy 
Bangladéše a pokud toto oni budou dělat, se 
stane z Bangladéše například nějaký nějaký ráj 
pro právě investování do uhelných elektráren, 
tak bangladéšské státní dluhopisy, které musí 
poskytovat na finančních trzích tak, aby vláda 
měla dostatek prostředků na fungování, protože 
určitě funguje s nějakým schodkem, tak 
bangladéšské státní dluhopisy, následně 
vlastní, si potom nikdo nekoupí.

Karel Kotoun: [00:22:39] Tím pádem vláda 
nebude mít dostatek prostředků na to, aby 
fungovala. Tím pádem řekne centrální bance 
Nepůjčujte bankám, které mají velkou expozici 
na uhelnou elektrárnu. Tím pádem ty banky ji 
nepůjčí. To znamená ten setrvačník, efekt, efekt 
setrvačnosti tam potom doběhne. No a pokud 
vlastně vezmeme ten druhý příklad, co jsem 
říkal ta banka si půjčuje od centrální banky, ale 
od investorů, tak ti investoři uvidí právě to, co 
jsem zmiňoval asi 2tis IU, které nebude 
přívětivé a nepůjčí té bance peníze. To 
znamená, dnes by to bylo možné, aby se ta 
elektrárna půjčila, ale v horizontu jak tento 
vlastně efekt SG se bude dále dále rozšiřovat a 
multi aplikovat, tak to možné nebude. To 
znamená, i když vlastně ta dneska banka té 
elektrárně půjčí, bude to kontrakt na deset let, 
tak posléze by to mohlo doběhnout, protože by 
se mohla stát ne likvidní, protože buď ji nepůjčí 
investoři, anebo ji odřízne centrální banka. Jsou 
to hypotetické scénáře, ale ten koloběh opravdu 
je tak provázaný přes ty globální investory i 
investiční trhy, že je to i dnes velmi, velmi 
složité.

František Kraus: [00:23:39] No a co v případě 
kompletního, řekněme off ringu toho rozvoje 
Místo toho, abych investoval do výstavby 
elektrárny tady v Čechách nebo její rozšíření, 

nemohou přestat dávat úvěry všem dnes, ale 
zároveň i kvůli tomu tranzitu hornímu riziku, 
protože tady vyvstávat dnes potenciální 
systémové riziko. Možná ano, kvůli nějaké 
energetické transformaci, ale je to tranzit, horní 
riziko, junction risk je to vlastně, se kterým oni 
musí pracovat. To znamená, banky nemohou 
dnes jako vy přijít a říct u většiny normálních 
malých podniků, pokud nepálí plasty na 
zahradě a potom z toho něco neprodává, 
nějaký extrémní případy, tak nemůžou ti říci já ti 
ty peníze nedám.

Karel Kotoun: [00:15:57] Co? Ale by oni měli 
dělat banky, aby pomohli právě té tranzity, proto 
ten tranzit, horní risk co oni mohou udělat, tak 
mohou pracovat aktivně s těmi klienty. To 
znamená, když přijde malé a střední podnik, 
který o tom neví a má špatný rating, špatné SG 
skóre, tak banka by neměla říci ne, já ti to 
nedám nebo ne? Já ti dám velkou úrokovou 
sazbu. Ale měl by říci pojďme na tom pracovat. 
Pojďme si stanovit cíl, ke kterému lze i trvat. 
Pojďme si stanovit cíl snížení uhlíkové stopy. 
Pojďme si stanovit cíl vyrovnání platů mezi muži 
a ženami. To znamená ta bankami vlasy 
efektivně pracovat svými společnostmi, protože 
ty banky, její hlavní efekt a i hlavní předá 
Hodnota podobně jako z poháru AXN Short je 
multiplikační efekt na ten trh. Oni mají možnost 
ovlivnit, co ty společnosti dělají, kam ty 
společnosti investují a tím pádem vlastně 
ovlivnit jejich budoucnost. To znamená, toto je 
hlavní, jasně vliv pracovat s těmi cíli, protože se 
jedná opravdu o nás, o nějaký přechod, o tranzit 
si z bodu nula, kde jsme dnes do toho cílového 
bodu nake cirkulární ekonomiky budoucnosti.

František Kraus: [00:16:59] Ty jsi vlastně 
mluvil o podpoře ze strany bank? A banky už 
dneska vlastně podporují podnikání při jeho 
startu, protože mají zájem to podnikání rozvíjet 
a financovat. Takže nabízí různé inkubátory 
nebo různé soutěže, kde nové podniky můžou 
začít získat nějaké finance na na rozjezd 
podnikání nebo i v rámci poradenství malým a 
středním podnikům. Bankéř vlastně dokáže 
pomoct firmě třeba s byznys plánem a s 
takovými věcmi, což je sice super, ale v 
konkrétně případě SG a špatné situace firmy. 

Tak když si vezmeme, že většina z našich 
malých a středních podniků jsou právě 
dodavatelé, o kterých jsi mluvil. Ono to často 
třeba bude znamenat změnu výrobního 
procesu, aby byl udržitelnější. Myslíš si, že je 
tady prostor pro banky, aby podporovaly změnu 
u malých a středních firem i v téhle oblasti, 
která může být poměrně komplexní.

Karel Kotoun: [00:17:51] Ale si myslím, že 
určitě prostor. A myslím, že se to i dnes už děje, 
protože financují. Pokud dneska malý a střední 
podnik přijde za bankou a řekne mám tady 
projekt na financování nové výrobní linky, ta 
výrobní linka bude spotřebovávat o 30 % méně 
elektřiny zároveň. Vedle toho si postavím 
bioplynu, která mi bude generovat energii, plus 
nějaký reziduální plyn, který potom můžu 
vlastně prodávat do sítě. A přineseš takový pro 
pauzu risk manažerovi do banky, Tak ten 
manažer řekne a samozřejmě budeš nějaká 
firma, která třeba budu mít dva roky minimálně 
nějakou sodovku a nebudeš mít. Nebude to 
firma, která bude někde na Bahamách a bude 
mít nějaké čisté vlastníky. Tak ten risk manažer 
přijde a řekne Super, pojďme to udělat. To 
znamená dnes, jak jsem vlastně říkal, ten EEG 
nebo EEG oblast je jedna jakoby z možných 
pohledů na EEG je risk management. A dnes se 
vlastně toto rozhodování děje automaticky. Ty 
banky rozhodují o rizikovosti. Když dám druhý 
příklad když přijde uhelná elektrárna, která 
prokazatelně bude mít větší náklady kvůli 
vyšším cenám emisních povolenek z EU, ETS 
systému. Zároveň ta elektrárna bude mít 
prokazatelně větší nákladovost. Například 
pokud bude chtít přejít na biomasu, tak teďka je 
tady nedostatek biomasy a bude mít zároveň 
také prokazatelně na trhu evidentní trend, že lidi 
přestávají kupovat neudržitelnou elektřinu.

Karel Kotoun: [00:19:15] Dám vám příklad. 
Tak ten risk manažer řekne to je rizikové, do 
toho investovat nechci. Co ale kdybychom 
vlastně udělali potenciálně? Vy máte vedle vaší 
elektrárny x tisíc hektarů pole. Co kdybychom 
tam spolu zainvestovali společně? S jakým 
evropským dotačním programem? Solární 
elektrárnu? To znamená, ta banka bude moci 
financovat, má z toho úroky. Zároveň to ale 



velkého řetězce, tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Vy jste schopný přeskočit díky tomu, že 
budete mít lepší přístup k udržitelnosti. Investice 
do udržitelných technologií znamenají investice 
do inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie.

František Kraus: [00:01:23] Vítejte opět v 
Parku 12 podcastu od Accenture. Já se jmenuji 
František Kraus a se mnou je zde je Karel 
Kotoun. A dneska se budeme bavit o tématu 
ESG, které úzce souvisí s tématem udržitelnosti 
a řekněme zelené politiky. Karle, na úvod, mohl 
by si nám říct, co vlastně ESG jako takové 
znamená a jak souvisí s často mediálně 
známými termíny jako Green Deal nebo 
Sustainable Development Goals nebo s 
udržitelností obecně?

Karel Kotoun: [00:01:57] Určitě, ESG ta 
zkratka stojí za e jako environment s k social a 
G jako governments. De facto to přináší nový 
pohled na udržitelnost nejenom z pohledu 
životního prostředí, ale s ohledem na 
společnost a lidi a zároveň i s ohledem na 
například regulátory nebo nějaké ty 
stakeholders společností. Když dám příklady v 
rámci té části E Environment se dbá na to, aby 
společnosti nebo instituce eliminovaly svůj 
dopad na životní prostředí s ohledem na 
uhlíkovou stopu, s ohledem na efektivní 

vlastně ten fond, jak ten daný, tak toto je 
aktivován. To může, může mít budova, nebo to 
může být společnost, akci a tak dále. Jak 
zaměstnává ty své zaměstnance? Jak jsem se 
vlastně o tom vyjadřoval, jak je vzdělává a 
podobně? A potom jestli nemá na ké skandály, 
to znamená tohleto. Vlastně lze asi dnes již 
reportovat, ale já bych na to navázal možná 
zajímavější oblastí, a to je malé a střední 
podniky, protože tady se bavíme o velkých 
nadnárodních korporacích, které na to mají 
týmy anebo mají finance prostředky, aby za to 
zaplatily. Ale tato regulace nebo obecně tento 
trend bude a už je to dnes i evidentní, dopadat 
stále více na malé a střední podniky.

Karel Kotoun: [00:11:55] Proč? Hlavně ze 
dvou důvodů. Buď mají nákou matku v 
zahraničí, která to po nich požaduje, anebo což 
je ještě zajímavější, o níž jsou dodavatelé 
nějakému velkému nadnárodním odběrateli. 
Například tady máme v Brně jednu mezinárodní 
společnost, která prodává produkty produkty on 
line, tak vlastně ta může požadovat po svých 
dodavatelích, aby splňovali nějaká é g kritéria. 
A to už se dnes děje. A potom je samozřejmě 
velká otázka těch malých a středních podniků. 
Co my s tím jako vy můžeme dělat? My tomu 
nerozumíme. Jak jsem říkal, písmenko H 
polévka. Nemáme tady podporu zákoně, není to 
povinné, není to potřeba, aby to oni dělali. A 
některé z nich ani nemají de facto mandatorní 
povinnost transparentně ukazovat svojí výkaz 
zisků a ztrát na justici, protože to je vlastně pro 
mikro jednotky to není povinnost. Pro mikro 
jednotky je povinnost pouze balanc šít, tam 
vlastně nutně vykazovat. To znamená tyto 
malé, ty malé a střední podniky, to budou ty 
vlastně, které nejvíce v tom budou hledat. A 
proto je potřeba, aby tady byla jednotná 
metodologie, která bude jednoduše 
pochopitelná, aby byla optimálně sektorové 
zaměřená, protože když nebude sektorové 
zaměřena, tak tam bude spoustu otázek, které 
to akorát je složitý. A za třetí to musí být i 
zároveň jako v zákoně podchyceno, protože je 
podle mě v zájmu státu a v zájmu všech nás, 
abychom dokázali efektivně kvantifikovat 
negativní externality a ať už našich jako našeho 
chování anebo těch malých a středních 

podniků. Já se zeptám tebe, jestli můžu, 
protože vlastně tady se bavíme stále o 
společnostech, ale o i o jedincích. Co ty o tom 
víš? Právě jako říkám, že tady je nejednotná 
metodologie a tady o tom mluvím. Ale co ty? 
Jakoby o tom víš jako laik z venku.

František Kraus: [00:13:32] Tak já zatím co 
jsem slyšel a četl, tak je především otázka 
financování, když mluvíš právě o malých 
středních podnicích, to si myslím, že je dobrá 
oblast, na kterou jsme se mohli zaměřit. Myslím 
si, že zvlášť Čechách jsou tyhle ty firmy často 
řekněme skeptické vůči vůči takovýmhle 
regulacím zvlášť, protože to pro ně bude 
znamenat složitější fungování, větší náklady a 
některé firmy se budou obávat toho, že možná 
budou muset skončit nebo omezit svůj byznys. 
A především je tady ta otázka financování ze 
strany bank, protože se bavíme o tom, že 
některé firmy, které právě z pohledu EU 
taxonomie nebo jakéhosi scoring z pohledu SG 
budou brány jako neudržitelné, neekologické, 
tak jestli nebudou penalizován, i když budou 
žádat o financování.

Karel Kotoun: [00:14:21] Ty malé a střední 
podniky to tak jako budou vnímat na začátku. A 
já jsem se vyjádřím k tomu, že to může být 
vnímáno a mělo by to tak být vnímáno jako 
obchodní příležitost. Proč? A nejenom na v ČR, 
ale obecně i v Evropě. Proč? Protože velké 
nadnárodní odběratelské řetězce toto začínají 
požadovat od svých dodavatelů. To je fakt. To 
znamená, pokud vy se chcete dostat jako malý 
a střední podnik a být dodavatelem nějakého 
velkého řetězce. Tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Tak vím, že to vy jste schopný přeskočit. 
Díky tomu, že budete mít lepší přístup k 
udržitelnosti, budete používat lepší materiály, 
budete lépe nakládat se svými zaměstnanci, 
budete lépe komunikovat s tím regulátorem. 
Znovu se opakuji s G oblastí. To znamená, 
dnes to může být také vlastně vnímáno jako 
obchodní příležitost. Co se týče financování, tak 
ano. Banky dnes již toto také berou v potaz, ale 
banky, protože si to uvědomují. Za prvé kvůli 
byznysu, protože oni stále musí dál dávat úvěry, 

společně právě s institucí IPS. Ssp se snaží 
unifikované a přijít s opravdu jednotným 
přístupem k měření a doporučování a vůbec 
oblastem, na které se má ta daná společnost 
nebo ten subjekt zaměřovat tak, aby to bylo 
porovnatelné globálně. To znamená, to se děje, 
ale zatím podle mě jsme to ještě stále daleko.

František Kraus: [00:07:25] Tady bych se 
možná zastavil, když se bavíme o této jednotné 
metodologii podle šéfa RS. Týká se to opravdu 
všech těch tří oblastí Environmental Social i 
Government is anebo není to jenom zaměřené 
například na emise CO2?

Karel Kotoun: [00:07:42] Je to zaměřené na 
všechny ty oblasti. Ale máš pravdu, že jako ta E 
část je nejvíce kvantifikovat, ona je nejvíce 
vědecká, ale právě proto se tady pracuje na té 
EU s taxonomie rozumím tímto způsobem, aby i 
právě ta byla kvantifikovat ono. No a z pohledu 
toho účetnictví ono to a welfare se to dělá 
hlavně kvůli tomu, že má velkou globální moc v 
rámci A a i zkušenosti v rámci stanovování 
globálních standardů a zároveň tato vlastně 
aktivita spadá obecně SG spadá. Můžeme se 
na to dívat z dvou pohledů. Buď se jedná o risk 
management, protože když budeš vědět, jaký 
má ta tvoje daná společnost dopad na životní 
prostředí, na potenciální odchod svých 
zaměstnanců nebo na potenciální rizika vůči 
regulaci apod., tak tím jakoby limituje svoje 
riziko to, že buď se na to dá podívat z díla z 
pohledu risk managementu, anebo také se na 
to dá dívat právě z pohledu účetnictví, tzv. 
nefinanční ho reportingu, což jsou budovy i 
regulace z EU, tzv. nf out, které právě regulují 
tento nefinanční reporting. A proto je vlastně 
proč to a Jafar se tlačí dopředu, protože to zase 
zapadá do jejich zkušenosti, do jejich historie a 
já věřím tomu, že to byla správná volba, že? Ale 
Faye se toho zhostila a.

František Kraus: [00:08:53] To je vlastně v 
rámci pouze určité varianty a affairs, protože 
Affairs má mnoho, mnoho verzí, řekněme 
používaných v různých odvětvích nebo podle 
jednotlivé legislativy. A tak mě zajímá, jestli v 
rámci DSG taky používáme různé varianty, 
nebo jestli je É v rámci pouze jednoho systému 

a je RFA, RS nebo vlastně všech.

Karel Kotoun: [00:09:15] Oni stále na tom 
pracují a právě na tom pracují s organizací, 
která se jmenuje ESA BSB. Říká se tomu 
zkráceně sazby. No a ta organizace se na to 
dívá. Sektorová je, protože právě ty různé 
metodologie jsou ať už univerzální, bez ohledu 
na to, co ta společnost vykonává. To znamená, 
můžeš porovnávat elektrárnu se 
supermarketem a s prodejci automobilů, anebo 
právě se můžeš na to dívat. Sektorový budeš 
mít sektorové otázky, konkrétně na teplárny, na 
ty supermarkety, na prodejce aut, tomu apod.. 
My To znamená ten NFS přístup by měl být 
jednotný, ale bude sektor ve odlišný.

František Kraus: [00:09:51] Kdybychom se 
teda zaměřili na nějaký konkrétní příklad, co 
vlastně můžu já dneska vykazovat v rámci SG a 
jestli třeba máme už firmy, které to dělají.

Karel Kotoun: [00:10:01] A určitě se to děje. 
Například ve Velké Británii už je to mandatorní 
pro firmy u určité výše zisku nebo určitého 
počtu zaměstnanců. A v Evropské unii se na to 
bude přicházet například teďka. Banky na 
základě vyjádření od EBA jsou povinny také 
reportovat. Nefinanční je i právě dopad jejich 
aktivit na životní prostředí a podobně. Investiční 
fondy od příštího roku budou muset klasifikovat 
své fondy do třech kategorií. Buď nějaké hnědé, 
světle zelené a nebo tmavě zelené. Je to 
vlastně regulace SF, která právě mandatorní 
nařizuje investičním společnostem nebo obecně 
společnostem, které mají taky investiční 
produkty, transparentně klasifikovat jejich 
nabídku produktů dle SG metodologie. Pro 
jejich spotřebitele to znamená ta regulace de 
tímto způsobem tímto směrem a vyvíjí se to, co 
vlastně ty společnosti mohou potom reportovat. 
Tak když se podíváme na tu é oblast a 
vezmeme si třeba příklad těch investičních 
fondů pro příklad, tak investiční fond z ohledu 
na é ho bude zajímat právě dopad těch aktiv. 
Kam oni investují Na uhlíkovou stopu, na vodu, 
na odpad, jak nakládají s odpadem, na 
biodiverzitu, na využívání, vlastně typ energie a 
podobně, což je přímo v tom spojené s tou 
uhlíkovou stopu. Zároveň ho bude zajímat 

využívání vody s dopadem na biodiverzitu. To 
znamená, pokud mají například centrálu nebo 
pobočku v nějakém ohroženým prostředí, tak 
aby ho neohrožovaly dále, nebo naopak, aby ho 
zachraňovaly atd. V rámci toho sociálního pilíře. 
Tak se hledí například na vzdělávání 
zaměstnanců, na rovnost platů mezi muži a 
ženami, na vyváženost právě pohlaví v rámci 
vedení firem nebo i například třeba na úrazy ve 
společnosti. No a v rámci toho pilíře G se hledí 
právě na to, aby ta společnost dělala to, co má 
s ohledem na regulace. Třeba aby v čase 
reportoval daně, aby neměla nějaké korupční 
skandály a aby ale zároveň měla i interně 
transparentní rozhodovací prostředí, aby prostě 
tam nedocházelo k tomu, že jejich vlastník se 
ze dne na den vyspí a změní kormidlo nebo 
všechny lidi vyhodí. Znamená to jsou vlastně 
oblasti a já se na to dívám tak, že to jsou, že to 
je de facto návod pro společnosti, jak být 
úspěšné.

Karel Kotoun: [00:03:35] Protože když ta 
společnost bude využívat méně energie, 
respektive bude využit energie efektivně, bude 
zaměstnávat lidi tak, aby byli ti lidi šťastní a 
opravdu ohodnoceni správně tržní hodnotou a 
bude správně komunikovat s regulátory a bude 
mít transparentní metodu na rozhodování. Tak 
to jsou přístupy, které povedou k úspěšnému 
fungování té společnosti. To bylo, co se týče 
toho SG teďka, abych odpověděl na otázku, co 
se týče Sustainable Development Goals, Green 
Deal a udržitelnosti jako takové. My žijeme v 
ekosystému určitých nadnárodních společností 
a organizací. Ty nadnárodní organizace jsou 
například Organizace spojených národů anebo 
také EU. No a právě jednotlivé tyto organizace 
podporují agendu udržitelnosti. Proto Spojené 
národy vlastně přišli se Sustainable 
Development Goals. To je řada oblastí, které 
právě mohou pomoci státům, lidem, městům, 
společnostem být více udržitelné a jsou právě 
napojeny potom na ty jednotlivé části E, S, A 
anebo G. To znamená to je sada doporučení 
oblastí v rámci udržitelnosti od Organizace 
spojených národů. Green díl je potom sada 
regulací, sada zákonů, sada doporučení a 
dalších nařízení či legislativních prvků z EU, 
které se zaměřují na to stejné, ale jsou právně 

umocnit jen na některé z nich. Příkladem budiž 
například tzv. EU taxonomie, která de facto 
definuje, co je zelené a co není zelené. V 
současné době existuje na to ten prvek E a 
připravuje se již v současné době EU. 
Taxonomie na ten prvek S znamená na to 
sociální zázemí a tak dále.

František Kraus: [00:05:17] Takže abych to 
shrnul ESG můžeme chápat jako řekněme 
obecnější framework doporučení nebo oblastí, 
které může jak soukromý, tak veřejný sektor 
zavádět. Sustainable Development goal jsou 
řekněme už kritizované cíle OSN, které ovšem 
nelze úplně vymáhat a Green Deal už jsou 
konkrétní regulace, jako například EU 
taxonomie, kterou si zmiňoval. Chápu to tak 
správně?

Karel Kotoun: [00:05:44] Chápeš to skvěle. 
Navázal bych akorát na to, že to ESG, se 
kterým se začalo, tak je definováno. Ta se do 
doporučení určitými metodou legiemi a v 
současné době ten stav na ESG je takový, že 
my tomu říkáme písmenková polévka. Jsou 
tady organizace jako G a CSFD, SSB, SSB a 
tak dále, které kdyby sis dal náhodný generátor 
písmenek, tak ti z toho vypadnou stejné tyto 
organizace. Je to opravdu písmenka polévka a 
každá má svojí definici co to znamená. Ééé, co 
to znamená udržitelná společnost? Co se v 
současné době děje dochází ke konvergenci 
těchto metodologií, protože opravdu je to 
náročné pro společnosti. Například tady co na 
trhu existuje, tak společnosti se bojí vykázat 
nějakou svůj report ohledně udržitelnosti na 
základě nějaké metodologie, protože jiná 
společnost, která vyučuje jinou metodologii v 
tom porovnání, které sice není porovnatelné a z 
pohledu běžného spotřebitele to stále bude 
porovnat, tak může ta druhá společnost vzít 
lépe než ta první společnost, ačkoliv třeba bude 
dělat horší věci v rámci udržitelnosti. Protože 
vzhledem k tomu, že tady není jednotná 
metodologie, tak jako v účetnictví podvojné 
účetnictví. 500 let s námi a funguje stále tak, 
protože tady není zatím jednotná zavedená 
metodologie, tvoří to problémy. Ale jak jsem 
předeslal, tak dochází ke konvergenci těchto 
metodologií. Pod záštitou Affairs Affairs 

tak přesunu další blok uhelné elektrárny třeba 
do Číny.

Karel Kotoun: [00:23:54] To je teoreticky 
možné.

František Kraus: [00:23:56] Protože to je jedna 
z velkých obav, řekl bych, odpůrců, řekněme 
green dealu a téhle té politiky, že zavádíme 
opatření, které dávají smysl, ale zavádíme je 
vlastně na evropském hřišti a zatím jsou tady 
jiné země, které ty opatření ignorují. A to 
vlastně znamená, že jediné, co uděláme, je, že 
vlastně omezíme vlastní průmysl a ten se 
přesune někam jinam.

Karel Kotoun: [00:24:22] To se asi může 
teoreticky stát. Samozřejmě ale investice do 
udržitelných technologií znamenají investice do 
inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie. Takže tím, že my tady 
budeme podporovat investice do tohoto odvětví, 
to za prvé bude vytvářet nové typy pracovních 
příležitostí, které tady dříve nebyly. Zároveň to 
bude znamenat vznik nových společností, které 
se na tuto oblast budou specializovat. A tím, že 
to budou společnosti s vyšší přidanou 
hodnotou, tak teoreticky vlastně i to pomůže 
evropské ekonomice jako celku. Takže já bych 
jakoby se na to díval tak, že to je opravdu 
odklon od negativních starších technologií na ty 
nové, což prostě znamená opravdu tu tranzit si 
celé ekonomiky.

František Kraus: [00:25:07] Já bych to možná 
zakončil příkladem, který mě teď napadl. 
Spousta lidí bralo smutně, když z Čech odešla 
výroba sirek Solo Sušice, které byly velmi, velmi 
slavné a dneska se vyrábějí v Indii. Na druhou 
stranu asi už zde není prostor v Evropě 
investovat do manuální výroby sirek a je tedy 
otázka si říct, jestli chceme i nadále podporovat 
uhelnou energii nebo podobné typy průmyslu. 
Děkujeme Vám za pozornost a těšíme se na 
další podcast. Poslouchejte nás na jakékoli vaší 
oblíbené. Potká své platformě dál. A pokud jste 
to ještě neudělali, klikněte na odběr. Děkujeme.

Karel Kotoun: [00:25:50] Děkujeme.

financuje do něčeho, co je udržitelné. Tím 
pádem si zlepšuje něco, čemu se říká tzv. 
green ase 2. Což je vlastně potom na to. Na to 
se dohlíží z pohledu investorů a tím pádem jsou 
všichni spokojení. To znamená, dnes se tyto 
oblasti, které se vlastně dělají, nebo které si 
zmiňovaly, jestli banka to za finance, jestli se to 
stane, dějou běžně. Proto pokud tam je jakoby 
běžný normální kontext, pokud tam přijde 
společnost, která, jak jsem říkal, nevydělává, 
má nejasné vlastnictví a chce zainvestovat 
linku, která nedává smysl, tak samozřejmě už i 
dnes ten risk manažer řekne, že ne. Bohužel se 
omlouvám a na to vám nedám prostředky.

František Kraus: [00:20:14] Já bych ještě 
dodal, že podtitulem dnešního téma je kdo 
může a kdo musí zavádět SG. A tady bych 
možná teda okomentoval, že z pohledu toho, o 
čem jsme se bavili, právě ty menší podniky tady 
na lokálním trhu. Pravděpodobně se budou 
muset k tomuto tématu nějak vyjádřit, ale jak jsi 
říkal, mají zde tedy prostor hledat právě to 
financování pro jejich řekněme ze začlenění a 
zároveň budou mít ještě i prostor čerpat na to 
určitě nějaké dotace. Ale když jsi mluvil o té o 
příkladu té uhelné elektrárny, tak tady bych se 
možná zeptal. Uhelná elektrárna, to už je přece 
jenom větší byznys, který může nějakým 
způsobem fungovat i na jiných trzích a může 
řekněme nějakým způsobem obejít tu EU 
taxonomii s tím, že třeba bude shánět 
financování někde mimo EU?

Karel Kotoun: [00:21:08] Určitě může, ale ten 
systém kvůli velkým světovým investorům, jako 
například Black Rock, začíná být čím dál tím víc 
propojen. Vezmeme si příklad. Třeba lokální 
uhelná elektrárna bude chtít rozšířit o další blok 
své působení a půjde si požádat peníze do 
bangladéšské banky, například bangladéšské 
banka. Ne že bych se chtěl nějak dotknout. 
Bangladéš jako státu je příklad bangladéšské. 
Banka nepodléhá EU taxonomii, tím pádem 
není s tím problém. Ale jak to doběhne tu 
elektrárnu? Za prvé ta elektrárna bude mít dva 
komíny, tím pádem bude muset kupovat dvakrát 
tolik více povolenek. To znamená otázka, jestli 
tady bude vůbec byznys gas pro tu samotnou 
elektrárnu, aby do toho investovala. Kdyby tady 

byl byznys kaz a šla by opravdu do té 
bangladéšské banky, tak banka krajská banka 
se na to podívá, teoreticky to vyhodnotí, jako že 
jim půjčí peníze a co se stane posléze? Banka 
jako taková si musí půjčovat peníze od centrální 
banky anebo od externích investorů tzv. finding. 
Pojďme se podívat na ten příklad té centrální 
banky. Pokud centrální banka jí také peníze 
půjčí za nákou běžnou repo sazbu, tak centrální 
banka má přímý potom vliv na dluhopisy 
Bangladéše a pokud toto oni budou dělat, se 
stane z Bangladéše například nějaký nějaký ráj 
pro právě investování do uhelných elektráren, 
tak bangladéšské státní dluhopisy, které musí 
poskytovat na finančních trzích tak, aby vláda 
měla dostatek prostředků na fungování, protože 
určitě funguje s nějakým schodkem, tak 
bangladéšské státní dluhopisy, následně 
vlastní, si potom nikdo nekoupí.

Karel Kotoun: [00:22:39] Tím pádem vláda 
nebude mít dostatek prostředků na to, aby 
fungovala. Tím pádem řekne centrální bance 
Nepůjčujte bankám, které mají velkou expozici 
na uhelnou elektrárnu. Tím pádem ty banky ji 
nepůjčí. To znamená ten setrvačník, efekt, efekt 
setrvačnosti tam potom doběhne. No a pokud 
vlastně vezmeme ten druhý příklad, co jsem 
říkal ta banka si půjčuje od centrální banky, ale 
od investorů, tak ti investoři uvidí právě to, co 
jsem zmiňoval asi 2tis IU, které nebude 
přívětivé a nepůjčí té bance peníze. To 
znamená, dnes by to bylo možné, aby se ta 
elektrárna půjčila, ale v horizontu jak tento 
vlastně efekt SG se bude dále dále rozšiřovat a 
multi aplikovat, tak to možné nebude. To 
znamená, i když vlastně ta dneska banka té 
elektrárně půjčí, bude to kontrakt na deset let, 
tak posléze by to mohlo doběhnout, protože by 
se mohla stát ne likvidní, protože buď ji nepůjčí 
investoři, anebo ji odřízne centrální banka. Jsou 
to hypotetické scénáře, ale ten koloběh opravdu 
je tak provázaný přes ty globální investory i 
investiční trhy, že je to i dnes velmi, velmi 
složité.

František Kraus: [00:23:39] No a co v případě 
kompletního, řekněme off ringu toho rozvoje 
Místo toho, abych investoval do výstavby 
elektrárny tady v Čechách nebo její rozšíření, 

nemohou přestat dávat úvěry všem dnes, ale 
zároveň i kvůli tomu tranzitu hornímu riziku, 
protože tady vyvstávat dnes potenciální 
systémové riziko. Možná ano, kvůli nějaké 
energetické transformaci, ale je to tranzit, horní 
riziko, junction risk je to vlastně, se kterým oni 
musí pracovat. To znamená, banky nemohou 
dnes jako vy přijít a říct u většiny normálních 
malých podniků, pokud nepálí plasty na 
zahradě a potom z toho něco neprodává, 
nějaký extrémní případy, tak nemůžou ti říci já ti 
ty peníze nedám.

Karel Kotoun: [00:15:57] Co? Ale by oni měli 
dělat banky, aby pomohli právě té tranzity, proto 
ten tranzit, horní risk co oni mohou udělat, tak 
mohou pracovat aktivně s těmi klienty. To 
znamená, když přijde malé a střední podnik, 
který o tom neví a má špatný rating, špatné SG 
skóre, tak banka by neměla říci ne, já ti to 
nedám nebo ne? Já ti dám velkou úrokovou 
sazbu. Ale měl by říci pojďme na tom pracovat. 
Pojďme si stanovit cíl, ke kterému lze i trvat. 
Pojďme si stanovit cíl snížení uhlíkové stopy. 
Pojďme si stanovit cíl vyrovnání platů mezi muži 
a ženami. To znamená ta bankami vlasy 
efektivně pracovat svými společnostmi, protože 
ty banky, její hlavní efekt a i hlavní předá 
Hodnota podobně jako z poháru AXN Short je 
multiplikační efekt na ten trh. Oni mají možnost 
ovlivnit, co ty společnosti dělají, kam ty 
společnosti investují a tím pádem vlastně 
ovlivnit jejich budoucnost. To znamená, toto je 
hlavní, jasně vliv pracovat s těmi cíli, protože se 
jedná opravdu o nás, o nějaký přechod, o tranzit 
si z bodu nula, kde jsme dnes do toho cílového 
bodu nake cirkulární ekonomiky budoucnosti.

František Kraus: [00:16:59] Ty jsi vlastně 
mluvil o podpoře ze strany bank? A banky už 
dneska vlastně podporují podnikání při jeho 
startu, protože mají zájem to podnikání rozvíjet 
a financovat. Takže nabízí různé inkubátory 
nebo různé soutěže, kde nové podniky můžou 
začít získat nějaké finance na na rozjezd 
podnikání nebo i v rámci poradenství malým a 
středním podnikům. Bankéř vlastně dokáže 
pomoct firmě třeba s byznys plánem a s 
takovými věcmi, což je sice super, ale v 
konkrétně případě SG a špatné situace firmy. 

Tak když si vezmeme, že většina z našich 
malých a středních podniků jsou právě 
dodavatelé, o kterých jsi mluvil. Ono to často 
třeba bude znamenat změnu výrobního 
procesu, aby byl udržitelnější. Myslíš si, že je 
tady prostor pro banky, aby podporovaly změnu 
u malých a středních firem i v téhle oblasti, 
která může být poměrně komplexní.

Karel Kotoun: [00:17:51] Ale si myslím, že 
určitě prostor. A myslím, že se to i dnes už děje, 
protože financují. Pokud dneska malý a střední 
podnik přijde za bankou a řekne mám tady 
projekt na financování nové výrobní linky, ta 
výrobní linka bude spotřebovávat o 30 % méně 
elektřiny zároveň. Vedle toho si postavím 
bioplynu, která mi bude generovat energii, plus 
nějaký reziduální plyn, který potom můžu 
vlastně prodávat do sítě. A přineseš takový pro 
pauzu risk manažerovi do banky, Tak ten 
manažer řekne a samozřejmě budeš nějaká 
firma, která třeba budu mít dva roky minimálně 
nějakou sodovku a nebudeš mít. Nebude to 
firma, která bude někde na Bahamách a bude 
mít nějaké čisté vlastníky. Tak ten risk manažer 
přijde a řekne Super, pojďme to udělat. To 
znamená dnes, jak jsem vlastně říkal, ten EEG 
nebo EEG oblast je jedna jakoby z možných 
pohledů na EEG je risk management. A dnes se 
vlastně toto rozhodování děje automaticky. Ty 
banky rozhodují o rizikovosti. Když dám druhý 
příklad když přijde uhelná elektrárna, která 
prokazatelně bude mít větší náklady kvůli 
vyšším cenám emisních povolenek z EU, ETS 
systému. Zároveň ta elektrárna bude mít 
prokazatelně větší nákladovost. Například 
pokud bude chtít přejít na biomasu, tak teďka je 
tady nedostatek biomasy a bude mít zároveň 
také prokazatelně na trhu evidentní trend, že lidi 
přestávají kupovat neudržitelnou elektřinu.

Karel Kotoun: [00:19:15] Dám vám příklad. 
Tak ten risk manažer řekne to je rizikové, do 
toho investovat nechci. Co ale kdybychom 
vlastně udělali potenciálně? Vy máte vedle vaší 
elektrárny x tisíc hektarů pole. Co kdybychom 
tam spolu zainvestovali společně? S jakým 
evropským dotačním programem? Solární 
elektrárnu? To znamená, ta banka bude moci 
financovat, má z toho úroky. Zároveň to ale 



velkého řetězce, tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Vy jste schopný přeskočit díky tomu, že 
budete mít lepší přístup k udržitelnosti. Investice 
do udržitelných technologií znamenají investice 
do inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie.

František Kraus: [00:01:23] Vítejte opět v 
Parku 12 podcastu od Accenture. Já se jmenuji 
František Kraus a se mnou je zde je Karel 
Kotoun. A dneska se budeme bavit o tématu 
ESG, které úzce souvisí s tématem udržitelnosti 
a řekněme zelené politiky. Karle, na úvod, mohl 
by si nám říct, co vlastně ESG jako takové 
znamená a jak souvisí s často mediálně 
známými termíny jako Green Deal nebo 
Sustainable Development Goals nebo s 
udržitelností obecně?

Karel Kotoun: [00:01:57] Určitě, ESG ta 
zkratka stojí za e jako environment s k social a 
G jako governments. De facto to přináší nový 
pohled na udržitelnost nejenom z pohledu 
životního prostředí, ale s ohledem na 
společnost a lidi a zároveň i s ohledem na 
například regulátory nebo nějaké ty 
stakeholders společností. Když dám příklady v 
rámci té části E Environment se dbá na to, aby 
společnosti nebo instituce eliminovaly svůj 
dopad na životní prostředí s ohledem na 
uhlíkovou stopu, s ohledem na efektivní 

vlastně ten fond, jak ten daný, tak toto je 
aktivován. To může, může mít budova, nebo to 
může být společnost, akci a tak dále. Jak 
zaměstnává ty své zaměstnance? Jak jsem se 
vlastně o tom vyjadřoval, jak je vzdělává a 
podobně? A potom jestli nemá na ké skandály, 
to znamená tohleto. Vlastně lze asi dnes již 
reportovat, ale já bych na to navázal možná 
zajímavější oblastí, a to je malé a střední 
podniky, protože tady se bavíme o velkých 
nadnárodních korporacích, které na to mají 
týmy anebo mají finance prostředky, aby za to 
zaplatily. Ale tato regulace nebo obecně tento 
trend bude a už je to dnes i evidentní, dopadat 
stále více na malé a střední podniky.

Karel Kotoun: [00:11:55] Proč? Hlavně ze 
dvou důvodů. Buď mají nákou matku v 
zahraničí, která to po nich požaduje, anebo což 
je ještě zajímavější, o níž jsou dodavatelé 
nějakému velkému nadnárodním odběrateli. 
Například tady máme v Brně jednu mezinárodní 
společnost, která prodává produkty produkty on 
line, tak vlastně ta může požadovat po svých 
dodavatelích, aby splňovali nějaká é g kritéria. 
A to už se dnes děje. A potom je samozřejmě 
velká otázka těch malých a středních podniků. 
Co my s tím jako vy můžeme dělat? My tomu 
nerozumíme. Jak jsem říkal, písmenko H 
polévka. Nemáme tady podporu zákoně, není to 
povinné, není to potřeba, aby to oni dělali. A 
některé z nich ani nemají de facto mandatorní 
povinnost transparentně ukazovat svojí výkaz 
zisků a ztrát na justici, protože to je vlastně pro 
mikro jednotky to není povinnost. Pro mikro 
jednotky je povinnost pouze balanc šít, tam 
vlastně nutně vykazovat. To znamená tyto 
malé, ty malé a střední podniky, to budou ty 
vlastně, které nejvíce v tom budou hledat. A 
proto je potřeba, aby tady byla jednotná 
metodologie, která bude jednoduše 
pochopitelná, aby byla optimálně sektorové 
zaměřená, protože když nebude sektorové 
zaměřena, tak tam bude spoustu otázek, které 
to akorát je složitý. A za třetí to musí být i 
zároveň jako v zákoně podchyceno, protože je 
podle mě v zájmu státu a v zájmu všech nás, 
abychom dokázali efektivně kvantifikovat 
negativní externality a ať už našich jako našeho 
chování anebo těch malých a středních 

podniků. Já se zeptám tebe, jestli můžu, 
protože vlastně tady se bavíme stále o 
společnostech, ale o i o jedincích. Co ty o tom 
víš? Právě jako říkám, že tady je nejednotná 
metodologie a tady o tom mluvím. Ale co ty? 
Jakoby o tom víš jako laik z venku.

František Kraus: [00:13:32] Tak já zatím co 
jsem slyšel a četl, tak je především otázka 
financování, když mluvíš právě o malých 
středních podnicích, to si myslím, že je dobrá 
oblast, na kterou jsme se mohli zaměřit. Myslím 
si, že zvlášť Čechách jsou tyhle ty firmy často 
řekněme skeptické vůči vůči takovýmhle 
regulacím zvlášť, protože to pro ně bude 
znamenat složitější fungování, větší náklady a 
některé firmy se budou obávat toho, že možná 
budou muset skončit nebo omezit svůj byznys. 
A především je tady ta otázka financování ze 
strany bank, protože se bavíme o tom, že 
některé firmy, které právě z pohledu EU 
taxonomie nebo jakéhosi scoring z pohledu SG 
budou brány jako neudržitelné, neekologické, 
tak jestli nebudou penalizován, i když budou 
žádat o financování.

Karel Kotoun: [00:14:21] Ty malé a střední 
podniky to tak jako budou vnímat na začátku. A 
já jsem se vyjádřím k tomu, že to může být 
vnímáno a mělo by to tak být vnímáno jako 
obchodní příležitost. Proč? A nejenom na v ČR, 
ale obecně i v Evropě. Proč? Protože velké 
nadnárodní odběratelské řetězce toto začínají 
požadovat od svých dodavatelů. To je fakt. To 
znamená, pokud vy se chcete dostat jako malý 
a střední podnik a být dodavatelem nějakého 
velkého řetězce. Tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Tak vím, že to vy jste schopný přeskočit. 
Díky tomu, že budete mít lepší přístup k 
udržitelnosti, budete používat lepší materiály, 
budete lépe nakládat se svými zaměstnanci, 
budete lépe komunikovat s tím regulátorem. 
Znovu se opakuji s G oblastí. To znamená, 
dnes to může být také vlastně vnímáno jako 
obchodní příležitost. Co se týče financování, tak 
ano. Banky dnes již toto také berou v potaz, ale 
banky, protože si to uvědomují. Za prvé kvůli 
byznysu, protože oni stále musí dál dávat úvěry, 

společně právě s institucí IPS. Ssp se snaží 
unifikované a přijít s opravdu jednotným 
přístupem k měření a doporučování a vůbec 
oblastem, na které se má ta daná společnost 
nebo ten subjekt zaměřovat tak, aby to bylo 
porovnatelné globálně. To znamená, to se děje, 
ale zatím podle mě jsme to ještě stále daleko.

František Kraus: [00:07:25] Tady bych se 
možná zastavil, když se bavíme o této jednotné 
metodologii podle šéfa RS. Týká se to opravdu 
všech těch tří oblastí Environmental Social i 
Government is anebo není to jenom zaměřené 
například na emise CO2?

Karel Kotoun: [00:07:42] Je to zaměřené na 
všechny ty oblasti. Ale máš pravdu, že jako ta E 
část je nejvíce kvantifikovat, ona je nejvíce 
vědecká, ale právě proto se tady pracuje na té 
EU s taxonomie rozumím tímto způsobem, aby i 
právě ta byla kvantifikovat ono. No a z pohledu 
toho účetnictví ono to a welfare se to dělá 
hlavně kvůli tomu, že má velkou globální moc v 
rámci A a i zkušenosti v rámci stanovování 
globálních standardů a zároveň tato vlastně 
aktivita spadá obecně SG spadá. Můžeme se 
na to dívat z dvou pohledů. Buď se jedná o risk 
management, protože když budeš vědět, jaký 
má ta tvoje daná společnost dopad na životní 
prostředí, na potenciální odchod svých 
zaměstnanců nebo na potenciální rizika vůči 
regulaci apod., tak tím jakoby limituje svoje 
riziko to, že buď se na to dá podívat z díla z 
pohledu risk managementu, anebo také se na 
to dá dívat právě z pohledu účetnictví, tzv. 
nefinanční ho reportingu, což jsou budovy i 
regulace z EU, tzv. nf out, které právě regulují 
tento nefinanční reporting. A proto je vlastně 
proč to a Jafar se tlačí dopředu, protože to zase 
zapadá do jejich zkušenosti, do jejich historie a 
já věřím tomu, že to byla správná volba, že? Ale 
Faye se toho zhostila a.

František Kraus: [00:08:53] To je vlastně v 
rámci pouze určité varianty a affairs, protože 
Affairs má mnoho, mnoho verzí, řekněme 
používaných v různých odvětvích nebo podle 
jednotlivé legislativy. A tak mě zajímá, jestli v 
rámci DSG taky používáme různé varianty, 
nebo jestli je É v rámci pouze jednoho systému 

a je RFA, RS nebo vlastně všech.

Karel Kotoun: [00:09:15] Oni stále na tom 
pracují a právě na tom pracují s organizací, 
která se jmenuje ESA BSB. Říká se tomu 
zkráceně sazby. No a ta organizace se na to 
dívá. Sektorová je, protože právě ty různé 
metodologie jsou ať už univerzální, bez ohledu 
na to, co ta společnost vykonává. To znamená, 
můžeš porovnávat elektrárnu se 
supermarketem a s prodejci automobilů, anebo 
právě se můžeš na to dívat. Sektorový budeš 
mít sektorové otázky, konkrétně na teplárny, na 
ty supermarkety, na prodejce aut, tomu apod.. 
My To znamená ten NFS přístup by měl být 
jednotný, ale bude sektor ve odlišný.

František Kraus: [00:09:51] Kdybychom se 
teda zaměřili na nějaký konkrétní příklad, co 
vlastně můžu já dneska vykazovat v rámci SG a 
jestli třeba máme už firmy, které to dělají.

Karel Kotoun: [00:10:01] A určitě se to děje. 
Například ve Velké Británii už je to mandatorní 
pro firmy u určité výše zisku nebo určitého 
počtu zaměstnanců. A v Evropské unii se na to 
bude přicházet například teďka. Banky na 
základě vyjádření od EBA jsou povinny také 
reportovat. Nefinanční je i právě dopad jejich 
aktivit na životní prostředí a podobně. Investiční 
fondy od příštího roku budou muset klasifikovat 
své fondy do třech kategorií. Buď nějaké hnědé, 
světle zelené a nebo tmavě zelené. Je to 
vlastně regulace SF, která právě mandatorní 
nařizuje investičním společnostem nebo obecně 
společnostem, které mají taky investiční 
produkty, transparentně klasifikovat jejich 
nabídku produktů dle SG metodologie. Pro 
jejich spotřebitele to znamená ta regulace de 
tímto způsobem tímto směrem a vyvíjí se to, co 
vlastně ty společnosti mohou potom reportovat. 
Tak když se podíváme na tu é oblast a 
vezmeme si třeba příklad těch investičních 
fondů pro příklad, tak investiční fond z ohledu 
na é ho bude zajímat právě dopad těch aktiv. 
Kam oni investují Na uhlíkovou stopu, na vodu, 
na odpad, jak nakládají s odpadem, na 
biodiverzitu, na využívání, vlastně typ energie a 
podobně, což je přímo v tom spojené s tou 
uhlíkovou stopu. Zároveň ho bude zajímat 

využívání vody s dopadem na biodiverzitu. To 
znamená, pokud mají například centrálu nebo 
pobočku v nějakém ohroženým prostředí, tak 
aby ho neohrožovaly dále, nebo naopak, aby ho 
zachraňovaly atd. V rámci toho sociálního pilíře. 
Tak se hledí například na vzdělávání 
zaměstnanců, na rovnost platů mezi muži a 
ženami, na vyváženost právě pohlaví v rámci 
vedení firem nebo i například třeba na úrazy ve 
společnosti. No a v rámci toho pilíře G se hledí 
právě na to, aby ta společnost dělala to, co má 
s ohledem na regulace. Třeba aby v čase 
reportoval daně, aby neměla nějaké korupční 
skandály a aby ale zároveň měla i interně 
transparentní rozhodovací prostředí, aby prostě 
tam nedocházelo k tomu, že jejich vlastník se 
ze dne na den vyspí a změní kormidlo nebo 
všechny lidi vyhodí. Znamená to jsou vlastně 
oblasti a já se na to dívám tak, že to jsou, že to 
je de facto návod pro společnosti, jak být 
úspěšné.

Karel Kotoun: [00:03:35] Protože když ta 
společnost bude využívat méně energie, 
respektive bude využit energie efektivně, bude 
zaměstnávat lidi tak, aby byli ti lidi šťastní a 
opravdu ohodnoceni správně tržní hodnotou a 
bude správně komunikovat s regulátory a bude 
mít transparentní metodu na rozhodování. Tak 
to jsou přístupy, které povedou k úspěšnému 
fungování té společnosti. To bylo, co se týče 
toho SG teďka, abych odpověděl na otázku, co 
se týče Sustainable Development Goals, Green 
Deal a udržitelnosti jako takové. My žijeme v 
ekosystému určitých nadnárodních společností 
a organizací. Ty nadnárodní organizace jsou 
například Organizace spojených národů anebo 
také EU. No a právě jednotlivé tyto organizace 
podporují agendu udržitelnosti. Proto Spojené 
národy vlastně přišli se Sustainable 
Development Goals. To je řada oblastí, které 
právě mohou pomoci státům, lidem, městům, 
společnostem být více udržitelné a jsou právě 
napojeny potom na ty jednotlivé části E, S, A 
anebo G. To znamená to je sada doporučení 
oblastí v rámci udržitelnosti od Organizace 
spojených národů. Green díl je potom sada 
regulací, sada zákonů, sada doporučení a 
dalších nařízení či legislativních prvků z EU, 
které se zaměřují na to stejné, ale jsou právně 

umocnit jen na některé z nich. Příkladem budiž 
například tzv. EU taxonomie, která de facto 
definuje, co je zelené a co není zelené. V 
současné době existuje na to ten prvek E a 
připravuje se již v současné době EU. 
Taxonomie na ten prvek S znamená na to 
sociální zázemí a tak dále.

František Kraus: [00:05:17] Takže abych to 
shrnul ESG můžeme chápat jako řekněme 
obecnější framework doporučení nebo oblastí, 
které může jak soukromý, tak veřejný sektor 
zavádět. Sustainable Development goal jsou 
řekněme už kritizované cíle OSN, které ovšem 
nelze úplně vymáhat a Green Deal už jsou 
konkrétní regulace, jako například EU 
taxonomie, kterou si zmiňoval. Chápu to tak 
správně?

Karel Kotoun: [00:05:44] Chápeš to skvěle. 
Navázal bych akorát na to, že to ESG, se 
kterým se začalo, tak je definováno. Ta se do 
doporučení určitými metodou legiemi a v 
současné době ten stav na ESG je takový, že 
my tomu říkáme písmenková polévka. Jsou 
tady organizace jako G a CSFD, SSB, SSB a 
tak dále, které kdyby sis dal náhodný generátor 
písmenek, tak ti z toho vypadnou stejné tyto 
organizace. Je to opravdu písmenka polévka a 
každá má svojí definici co to znamená. Ééé, co 
to znamená udržitelná společnost? Co se v 
současné době děje dochází ke konvergenci 
těchto metodologií, protože opravdu je to 
náročné pro společnosti. Například tady co na 
trhu existuje, tak společnosti se bojí vykázat 
nějakou svůj report ohledně udržitelnosti na 
základě nějaké metodologie, protože jiná 
společnost, která vyučuje jinou metodologii v 
tom porovnání, které sice není porovnatelné a z 
pohledu běžného spotřebitele to stále bude 
porovnat, tak může ta druhá společnost vzít 
lépe než ta první společnost, ačkoliv třeba bude 
dělat horší věci v rámci udržitelnosti. Protože 
vzhledem k tomu, že tady není jednotná 
metodologie, tak jako v účetnictví podvojné 
účetnictví. 500 let s námi a funguje stále tak, 
protože tady není zatím jednotná zavedená 
metodologie, tvoří to problémy. Ale jak jsem 
předeslal, tak dochází ke konvergenci těchto 
metodologií. Pod záštitou Affairs Affairs 

tak přesunu další blok uhelné elektrárny třeba 
do Číny.

Karel Kotoun: [00:23:54] To je teoreticky 
možné.

František Kraus: [00:23:56] Protože to je jedna 
z velkých obav, řekl bych, odpůrců, řekněme 
green dealu a téhle té politiky, že zavádíme 
opatření, které dávají smysl, ale zavádíme je 
vlastně na evropském hřišti a zatím jsou tady 
jiné země, které ty opatření ignorují. A to 
vlastně znamená, že jediné, co uděláme, je, že 
vlastně omezíme vlastní průmysl a ten se 
přesune někam jinam.

Karel Kotoun: [00:24:22] To se asi může 
teoreticky stát. Samozřejmě ale investice do 
udržitelných technologií znamenají investice do 
inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie. Takže tím, že my tady 
budeme podporovat investice do tohoto odvětví, 
to za prvé bude vytvářet nové typy pracovních 
příležitostí, které tady dříve nebyly. Zároveň to 
bude znamenat vznik nových společností, které 
se na tuto oblast budou specializovat. A tím, že 
to budou společnosti s vyšší přidanou 
hodnotou, tak teoreticky vlastně i to pomůže 
evropské ekonomice jako celku. Takže já bych 
jakoby se na to díval tak, že to je opravdu 
odklon od negativních starších technologií na ty 
nové, což prostě znamená opravdu tu tranzit si 
celé ekonomiky.

František Kraus: [00:25:07] Já bych to možná 
zakončil příkladem, který mě teď napadl. 
Spousta lidí bralo smutně, když z Čech odešla 
výroba sirek Solo Sušice, které byly velmi, velmi 
slavné a dneska se vyrábějí v Indii. Na druhou 
stranu asi už zde není prostor v Evropě 
investovat do manuální výroby sirek a je tedy 
otázka si říct, jestli chceme i nadále podporovat 
uhelnou energii nebo podobné typy průmyslu. 
Děkujeme Vám za pozornost a těšíme se na 
další podcast. Poslouchejte nás na jakékoli vaší 
oblíbené. Potká své platformě dál. A pokud jste 
to ještě neudělali, klikněte na odběr. Děkujeme.

Karel Kotoun: [00:25:50] Děkujeme.

financuje do něčeho, co je udržitelné. Tím 
pádem si zlepšuje něco, čemu se říká tzv. 
green ase 2. Což je vlastně potom na to. Na to 
se dohlíží z pohledu investorů a tím pádem jsou 
všichni spokojení. To znamená, dnes se tyto 
oblasti, které se vlastně dělají, nebo které si 
zmiňovaly, jestli banka to za finance, jestli se to 
stane, dějou běžně. Proto pokud tam je jakoby 
běžný normální kontext, pokud tam přijde 
společnost, která, jak jsem říkal, nevydělává, 
má nejasné vlastnictví a chce zainvestovat 
linku, která nedává smysl, tak samozřejmě už i 
dnes ten risk manažer řekne, že ne. Bohužel se 
omlouvám a na to vám nedám prostředky.

František Kraus: [00:20:14] Já bych ještě 
dodal, že podtitulem dnešního téma je kdo 
může a kdo musí zavádět SG. A tady bych 
možná teda okomentoval, že z pohledu toho, o 
čem jsme se bavili, právě ty menší podniky tady 
na lokálním trhu. Pravděpodobně se budou 
muset k tomuto tématu nějak vyjádřit, ale jak jsi 
říkal, mají zde tedy prostor hledat právě to 
financování pro jejich řekněme ze začlenění a 
zároveň budou mít ještě i prostor čerpat na to 
určitě nějaké dotace. Ale když jsi mluvil o té o 
příkladu té uhelné elektrárny, tak tady bych se 
možná zeptal. Uhelná elektrárna, to už je přece 
jenom větší byznys, který může nějakým 
způsobem fungovat i na jiných trzích a může 
řekněme nějakým způsobem obejít tu EU 
taxonomii s tím, že třeba bude shánět 
financování někde mimo EU?

Karel Kotoun: [00:21:08] Určitě může, ale ten 
systém kvůli velkým světovým investorům, jako 
například Black Rock, začíná být čím dál tím víc 
propojen. Vezmeme si příklad. Třeba lokální 
uhelná elektrárna bude chtít rozšířit o další blok 
své působení a půjde si požádat peníze do 
bangladéšské banky, například bangladéšské 
banka. Ne že bych se chtěl nějak dotknout. 
Bangladéš jako státu je příklad bangladéšské. 
Banka nepodléhá EU taxonomii, tím pádem 
není s tím problém. Ale jak to doběhne tu 
elektrárnu? Za prvé ta elektrárna bude mít dva 
komíny, tím pádem bude muset kupovat dvakrát 
tolik více povolenek. To znamená otázka, jestli 
tady bude vůbec byznys gas pro tu samotnou 
elektrárnu, aby do toho investovala. Kdyby tady 

byl byznys kaz a šla by opravdu do té 
bangladéšské banky, tak banka krajská banka 
se na to podívá, teoreticky to vyhodnotí, jako že 
jim půjčí peníze a co se stane posléze? Banka 
jako taková si musí půjčovat peníze od centrální 
banky anebo od externích investorů tzv. finding. 
Pojďme se podívat na ten příklad té centrální 
banky. Pokud centrální banka jí také peníze 
půjčí za nákou běžnou repo sazbu, tak centrální 
banka má přímý potom vliv na dluhopisy 
Bangladéše a pokud toto oni budou dělat, se 
stane z Bangladéše například nějaký nějaký ráj 
pro právě investování do uhelných elektráren, 
tak bangladéšské státní dluhopisy, které musí 
poskytovat na finančních trzích tak, aby vláda 
měla dostatek prostředků na fungování, protože 
určitě funguje s nějakým schodkem, tak 
bangladéšské státní dluhopisy, následně 
vlastní, si potom nikdo nekoupí.

Karel Kotoun: [00:22:39] Tím pádem vláda 
nebude mít dostatek prostředků na to, aby 
fungovala. Tím pádem řekne centrální bance 
Nepůjčujte bankám, které mají velkou expozici 
na uhelnou elektrárnu. Tím pádem ty banky ji 
nepůjčí. To znamená ten setrvačník, efekt, efekt 
setrvačnosti tam potom doběhne. No a pokud 
vlastně vezmeme ten druhý příklad, co jsem 
říkal ta banka si půjčuje od centrální banky, ale 
od investorů, tak ti investoři uvidí právě to, co 
jsem zmiňoval asi 2tis IU, které nebude 
přívětivé a nepůjčí té bance peníze. To 
znamená, dnes by to bylo možné, aby se ta 
elektrárna půjčila, ale v horizontu jak tento 
vlastně efekt SG se bude dále dále rozšiřovat a 
multi aplikovat, tak to možné nebude. To 
znamená, i když vlastně ta dneska banka té 
elektrárně půjčí, bude to kontrakt na deset let, 
tak posléze by to mohlo doběhnout, protože by 
se mohla stát ne likvidní, protože buď ji nepůjčí 
investoři, anebo ji odřízne centrální banka. Jsou 
to hypotetické scénáře, ale ten koloběh opravdu 
je tak provázaný přes ty globální investory i 
investiční trhy, že je to i dnes velmi, velmi 
složité.

František Kraus: [00:23:39] No a co v případě 
kompletního, řekněme off ringu toho rozvoje 
Místo toho, abych investoval do výstavby 
elektrárny tady v Čechách nebo její rozšíření, 

nemohou přestat dávat úvěry všem dnes, ale 
zároveň i kvůli tomu tranzitu hornímu riziku, 
protože tady vyvstávat dnes potenciální 
systémové riziko. Možná ano, kvůli nějaké 
energetické transformaci, ale je to tranzit, horní 
riziko, junction risk je to vlastně, se kterým oni 
musí pracovat. To znamená, banky nemohou 
dnes jako vy přijít a říct u většiny normálních 
malých podniků, pokud nepálí plasty na 
zahradě a potom z toho něco neprodává, 
nějaký extrémní případy, tak nemůžou ti říci já ti 
ty peníze nedám.

Karel Kotoun: [00:15:57] Co? Ale by oni měli 
dělat banky, aby pomohli právě té tranzity, proto 
ten tranzit, horní risk co oni mohou udělat, tak 
mohou pracovat aktivně s těmi klienty. To 
znamená, když přijde malé a střední podnik, 
který o tom neví a má špatný rating, špatné SG 
skóre, tak banka by neměla říci ne, já ti to 
nedám nebo ne? Já ti dám velkou úrokovou 
sazbu. Ale měl by říci pojďme na tom pracovat. 
Pojďme si stanovit cíl, ke kterému lze i trvat. 
Pojďme si stanovit cíl snížení uhlíkové stopy. 
Pojďme si stanovit cíl vyrovnání platů mezi muži 
a ženami. To znamená ta bankami vlasy 
efektivně pracovat svými společnostmi, protože 
ty banky, její hlavní efekt a i hlavní předá 
Hodnota podobně jako z poháru AXN Short je 
multiplikační efekt na ten trh. Oni mají možnost 
ovlivnit, co ty společnosti dělají, kam ty 
společnosti investují a tím pádem vlastně 
ovlivnit jejich budoucnost. To znamená, toto je 
hlavní, jasně vliv pracovat s těmi cíli, protože se 
jedná opravdu o nás, o nějaký přechod, o tranzit 
si z bodu nula, kde jsme dnes do toho cílového 
bodu nake cirkulární ekonomiky budoucnosti.

František Kraus: [00:16:59] Ty jsi vlastně 
mluvil o podpoře ze strany bank? A banky už 
dneska vlastně podporují podnikání při jeho 
startu, protože mají zájem to podnikání rozvíjet 
a financovat. Takže nabízí různé inkubátory 
nebo různé soutěže, kde nové podniky můžou 
začít získat nějaké finance na na rozjezd 
podnikání nebo i v rámci poradenství malým a 
středním podnikům. Bankéř vlastně dokáže 
pomoct firmě třeba s byznys plánem a s 
takovými věcmi, což je sice super, ale v 
konkrétně případě SG a špatné situace firmy. 

Tak když si vezmeme, že většina z našich 
malých a středních podniků jsou právě 
dodavatelé, o kterých jsi mluvil. Ono to často 
třeba bude znamenat změnu výrobního 
procesu, aby byl udržitelnější. Myslíš si, že je 
tady prostor pro banky, aby podporovaly změnu 
u malých a středních firem i v téhle oblasti, 
která může být poměrně komplexní.

Karel Kotoun: [00:17:51] Ale si myslím, že 
určitě prostor. A myslím, že se to i dnes už děje, 
protože financují. Pokud dneska malý a střední 
podnik přijde za bankou a řekne mám tady 
projekt na financování nové výrobní linky, ta 
výrobní linka bude spotřebovávat o 30 % méně 
elektřiny zároveň. Vedle toho si postavím 
bioplynu, která mi bude generovat energii, plus 
nějaký reziduální plyn, který potom můžu 
vlastně prodávat do sítě. A přineseš takový pro 
pauzu risk manažerovi do banky, Tak ten 
manažer řekne a samozřejmě budeš nějaká 
firma, která třeba budu mít dva roky minimálně 
nějakou sodovku a nebudeš mít. Nebude to 
firma, která bude někde na Bahamách a bude 
mít nějaké čisté vlastníky. Tak ten risk manažer 
přijde a řekne Super, pojďme to udělat. To 
znamená dnes, jak jsem vlastně říkal, ten EEG 
nebo EEG oblast je jedna jakoby z možných 
pohledů na EEG je risk management. A dnes se 
vlastně toto rozhodování děje automaticky. Ty 
banky rozhodují o rizikovosti. Když dám druhý 
příklad když přijde uhelná elektrárna, která 
prokazatelně bude mít větší náklady kvůli 
vyšším cenám emisních povolenek z EU, ETS 
systému. Zároveň ta elektrárna bude mít 
prokazatelně větší nákladovost. Například 
pokud bude chtít přejít na biomasu, tak teďka je 
tady nedostatek biomasy a bude mít zároveň 
také prokazatelně na trhu evidentní trend, že lidi 
přestávají kupovat neudržitelnou elektřinu.

Karel Kotoun: [00:19:15] Dám vám příklad. 
Tak ten risk manažer řekne to je rizikové, do 
toho investovat nechci. Co ale kdybychom 
vlastně udělali potenciálně? Vy máte vedle vaší 
elektrárny x tisíc hektarů pole. Co kdybychom 
tam spolu zainvestovali společně? S jakým 
evropským dotačním programem? Solární 
elektrárnu? To znamená, ta banka bude moci 
financovat, má z toho úroky. Zároveň to ale 
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velkého řetězce, tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Vy jste schopný přeskočit díky tomu, že 
budete mít lepší přístup k udržitelnosti. Investice 
do udržitelných technologií znamenají investice 
do inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie.

František Kraus: [00:01:23] Vítejte opět v 
Parku 12 podcastu od Accenture. Já se jmenuji 
František Kraus a se mnou je zde je Karel 
Kotoun. A dneska se budeme bavit o tématu 
ESG, které úzce souvisí s tématem udržitelnosti 
a řekněme zelené politiky. Karle, na úvod, mohl 
by si nám říct, co vlastně ESG jako takové 
znamená a jak souvisí s často mediálně 
známými termíny jako Green Deal nebo 
Sustainable Development Goals nebo s 
udržitelností obecně?

Karel Kotoun: [00:01:57] Určitě, ESG ta 
zkratka stojí za e jako environment s k social a 
G jako governments. De facto to přináší nový 
pohled na udržitelnost nejenom z pohledu 
životního prostředí, ale s ohledem na 
společnost a lidi a zároveň i s ohledem na 
například regulátory nebo nějaké ty 
stakeholders společností. Když dám příklady v 
rámci té části E Environment se dbá na to, aby 
společnosti nebo instituce eliminovaly svůj 
dopad na životní prostředí s ohledem na 
uhlíkovou stopu, s ohledem na efektivní 

vlastně ten fond, jak ten daný, tak toto je 
aktivován. To může, může mít budova, nebo to 
může být společnost, akci a tak dále. Jak 
zaměstnává ty své zaměstnance? Jak jsem se 
vlastně o tom vyjadřoval, jak je vzdělává a 
podobně? A potom jestli nemá na ké skandály, 
to znamená tohleto. Vlastně lze asi dnes již 
reportovat, ale já bych na to navázal možná 
zajímavější oblastí, a to je malé a střední 
podniky, protože tady se bavíme o velkých 
nadnárodních korporacích, které na to mají 
týmy anebo mají finance prostředky, aby za to 
zaplatily. Ale tato regulace nebo obecně tento 
trend bude a už je to dnes i evidentní, dopadat 
stále více na malé a střední podniky.

Karel Kotoun: [00:11:55] Proč? Hlavně ze 
dvou důvodů. Buď mají nákou matku v 
zahraničí, která to po nich požaduje, anebo což 
je ještě zajímavější, o níž jsou dodavatelé 
nějakému velkému nadnárodním odběrateli. 
Například tady máme v Brně jednu mezinárodní 
společnost, která prodává produkty produkty on 
line, tak vlastně ta může požadovat po svých 
dodavatelích, aby splňovali nějaká é g kritéria. 
A to už se dnes děje. A potom je samozřejmě 
velká otázka těch malých a středních podniků. 
Co my s tím jako vy můžeme dělat? My tomu 
nerozumíme. Jak jsem říkal, písmenko H 
polévka. Nemáme tady podporu zákoně, není to 
povinné, není to potřeba, aby to oni dělali. A 
některé z nich ani nemají de facto mandatorní 
povinnost transparentně ukazovat svojí výkaz 
zisků a ztrát na justici, protože to je vlastně pro 
mikro jednotky to není povinnost. Pro mikro 
jednotky je povinnost pouze balanc šít, tam 
vlastně nutně vykazovat. To znamená tyto 
malé, ty malé a střední podniky, to budou ty 
vlastně, které nejvíce v tom budou hledat. A 
proto je potřeba, aby tady byla jednotná 
metodologie, která bude jednoduše 
pochopitelná, aby byla optimálně sektorové 
zaměřená, protože když nebude sektorové 
zaměřena, tak tam bude spoustu otázek, které 
to akorát je složitý. A za třetí to musí být i 
zároveň jako v zákoně podchyceno, protože je 
podle mě v zájmu státu a v zájmu všech nás, 
abychom dokázali efektivně kvantifikovat 
negativní externality a ať už našich jako našeho 
chování anebo těch malých a středních 

podniků. Já se zeptám tebe, jestli můžu, 
protože vlastně tady se bavíme stále o 
společnostech, ale o i o jedincích. Co ty o tom 
víš? Právě jako říkám, že tady je nejednotná 
metodologie a tady o tom mluvím. Ale co ty? 
Jakoby o tom víš jako laik z venku.

František Kraus: [00:13:32] Tak já zatím co 
jsem slyšel a četl, tak je především otázka 
financování, když mluvíš právě o malých 
středních podnicích, to si myslím, že je dobrá 
oblast, na kterou jsme se mohli zaměřit. Myslím 
si, že zvlášť Čechách jsou tyhle ty firmy často 
řekněme skeptické vůči vůči takovýmhle 
regulacím zvlášť, protože to pro ně bude 
znamenat složitější fungování, větší náklady a 
některé firmy se budou obávat toho, že možná 
budou muset skončit nebo omezit svůj byznys. 
A především je tady ta otázka financování ze 
strany bank, protože se bavíme o tom, že 
některé firmy, které právě z pohledu EU 
taxonomie nebo jakéhosi scoring z pohledu SG 
budou brány jako neudržitelné, neekologické, 
tak jestli nebudou penalizován, i když budou 
žádat o financování.

Karel Kotoun: [00:14:21] Ty malé a střední 
podniky to tak jako budou vnímat na začátku. A 
já jsem se vyjádřím k tomu, že to může být 
vnímáno a mělo by to tak být vnímáno jako 
obchodní příležitost. Proč? A nejenom na v ČR, 
ale obecně i v Evropě. Proč? Protože velké 
nadnárodní odběratelské řetězce toto začínají 
požadovat od svých dodavatelů. To je fakt. To 
znamená, pokud vy se chcete dostat jako malý 
a střední podnik a být dodavatelem nějakého 
velkého řetězce. Tak již dnes máte možnost 
přeskočit svoji konkurenci, která mohla být na 
trhu delší dobu, která tam mohla mít lepší 
jméno. Tak vím, že to vy jste schopný přeskočit. 
Díky tomu, že budete mít lepší přístup k 
udržitelnosti, budete používat lepší materiály, 
budete lépe nakládat se svými zaměstnanci, 
budete lépe komunikovat s tím regulátorem. 
Znovu se opakuji s G oblastí. To znamená, 
dnes to může být také vlastně vnímáno jako 
obchodní příležitost. Co se týče financování, tak 
ano. Banky dnes již toto také berou v potaz, ale 
banky, protože si to uvědomují. Za prvé kvůli 
byznysu, protože oni stále musí dál dávat úvěry, 

společně právě s institucí IPS. Ssp se snaží 
unifikované a přijít s opravdu jednotným 
přístupem k měření a doporučování a vůbec 
oblastem, na které se má ta daná společnost 
nebo ten subjekt zaměřovat tak, aby to bylo 
porovnatelné globálně. To znamená, to se děje, 
ale zatím podle mě jsme to ještě stále daleko.

František Kraus: [00:07:25] Tady bych se 
možná zastavil, když se bavíme o této jednotné 
metodologii podle šéfa RS. Týká se to opravdu 
všech těch tří oblastí Environmental Social i 
Government is anebo není to jenom zaměřené 
například na emise CO2?

Karel Kotoun: [00:07:42] Je to zaměřené na 
všechny ty oblasti. Ale máš pravdu, že jako ta E 
část je nejvíce kvantifikovat, ona je nejvíce 
vědecká, ale právě proto se tady pracuje na té 
EU s taxonomie rozumím tímto způsobem, aby i 
právě ta byla kvantifikovat ono. No a z pohledu 
toho účetnictví ono to a welfare se to dělá 
hlavně kvůli tomu, že má velkou globální moc v 
rámci A a i zkušenosti v rámci stanovování 
globálních standardů a zároveň tato vlastně 
aktivita spadá obecně SG spadá. Můžeme se 
na to dívat z dvou pohledů. Buď se jedná o risk 
management, protože když budeš vědět, jaký 
má ta tvoje daná společnost dopad na životní 
prostředí, na potenciální odchod svých 
zaměstnanců nebo na potenciální rizika vůči 
regulaci apod., tak tím jakoby limituje svoje 
riziko to, že buď se na to dá podívat z díla z 
pohledu risk managementu, anebo také se na 
to dá dívat právě z pohledu účetnictví, tzv. 
nefinanční ho reportingu, což jsou budovy i 
regulace z EU, tzv. nf out, které právě regulují 
tento nefinanční reporting. A proto je vlastně 
proč to a Jafar se tlačí dopředu, protože to zase 
zapadá do jejich zkušenosti, do jejich historie a 
já věřím tomu, že to byla správná volba, že? Ale 
Faye se toho zhostila a.

František Kraus: [00:08:53] To je vlastně v 
rámci pouze určité varianty a affairs, protože 
Affairs má mnoho, mnoho verzí, řekněme 
používaných v různých odvětvích nebo podle 
jednotlivé legislativy. A tak mě zajímá, jestli v 
rámci DSG taky používáme různé varianty, 
nebo jestli je É v rámci pouze jednoho systému 

a je RFA, RS nebo vlastně všech.

Karel Kotoun: [00:09:15] Oni stále na tom 
pracují a právě na tom pracují s organizací, 
která se jmenuje ESA BSB. Říká se tomu 
zkráceně sazby. No a ta organizace se na to 
dívá. Sektorová je, protože právě ty různé 
metodologie jsou ať už univerzální, bez ohledu 
na to, co ta společnost vykonává. To znamená, 
můžeš porovnávat elektrárnu se 
supermarketem a s prodejci automobilů, anebo 
právě se můžeš na to dívat. Sektorový budeš 
mít sektorové otázky, konkrétně na teplárny, na 
ty supermarkety, na prodejce aut, tomu apod.. 
My To znamená ten NFS přístup by měl být 
jednotný, ale bude sektor ve odlišný.

František Kraus: [00:09:51] Kdybychom se 
teda zaměřili na nějaký konkrétní příklad, co 
vlastně můžu já dneska vykazovat v rámci SG a 
jestli třeba máme už firmy, které to dělají.

Karel Kotoun: [00:10:01] A určitě se to děje. 
Například ve Velké Británii už je to mandatorní 
pro firmy u určité výše zisku nebo určitého 
počtu zaměstnanců. A v Evropské unii se na to 
bude přicházet například teďka. Banky na 
základě vyjádření od EBA jsou povinny také 
reportovat. Nefinanční je i právě dopad jejich 
aktivit na životní prostředí a podobně. Investiční 
fondy od příštího roku budou muset klasifikovat 
své fondy do třech kategorií. Buď nějaké hnědé, 
světle zelené a nebo tmavě zelené. Je to 
vlastně regulace SF, která právě mandatorní 
nařizuje investičním společnostem nebo obecně 
společnostem, které mají taky investiční 
produkty, transparentně klasifikovat jejich 
nabídku produktů dle SG metodologie. Pro 
jejich spotřebitele to znamená ta regulace de 
tímto způsobem tímto směrem a vyvíjí se to, co 
vlastně ty společnosti mohou potom reportovat. 
Tak když se podíváme na tu é oblast a 
vezmeme si třeba příklad těch investičních 
fondů pro příklad, tak investiční fond z ohledu 
na é ho bude zajímat právě dopad těch aktiv. 
Kam oni investují Na uhlíkovou stopu, na vodu, 
na odpad, jak nakládají s odpadem, na 
biodiverzitu, na využívání, vlastně typ energie a 
podobně, což je přímo v tom spojené s tou 
uhlíkovou stopu. Zároveň ho bude zajímat 

využívání vody s dopadem na biodiverzitu. To 
znamená, pokud mají například centrálu nebo 
pobočku v nějakém ohroženým prostředí, tak 
aby ho neohrožovaly dále, nebo naopak, aby ho 
zachraňovaly atd. V rámci toho sociálního pilíře. 
Tak se hledí například na vzdělávání 
zaměstnanců, na rovnost platů mezi muži a 
ženami, na vyváženost právě pohlaví v rámci 
vedení firem nebo i například třeba na úrazy ve 
společnosti. No a v rámci toho pilíře G se hledí 
právě na to, aby ta společnost dělala to, co má 
s ohledem na regulace. Třeba aby v čase 
reportoval daně, aby neměla nějaké korupční 
skandály a aby ale zároveň měla i interně 
transparentní rozhodovací prostředí, aby prostě 
tam nedocházelo k tomu, že jejich vlastník se 
ze dne na den vyspí a změní kormidlo nebo 
všechny lidi vyhodí. Znamená to jsou vlastně 
oblasti a já se na to dívám tak, že to jsou, že to 
je de facto návod pro společnosti, jak být 
úspěšné.

Karel Kotoun: [00:03:35] Protože když ta 
společnost bude využívat méně energie, 
respektive bude využit energie efektivně, bude 
zaměstnávat lidi tak, aby byli ti lidi šťastní a 
opravdu ohodnoceni správně tržní hodnotou a 
bude správně komunikovat s regulátory a bude 
mít transparentní metodu na rozhodování. Tak 
to jsou přístupy, které povedou k úspěšnému 
fungování té společnosti. To bylo, co se týče 
toho SG teďka, abych odpověděl na otázku, co 
se týče Sustainable Development Goals, Green 
Deal a udržitelnosti jako takové. My žijeme v 
ekosystému určitých nadnárodních společností 
a organizací. Ty nadnárodní organizace jsou 
například Organizace spojených národů anebo 
také EU. No a právě jednotlivé tyto organizace 
podporují agendu udržitelnosti. Proto Spojené 
národy vlastně přišli se Sustainable 
Development Goals. To je řada oblastí, které 
právě mohou pomoci státům, lidem, městům, 
společnostem být více udržitelné a jsou právě 
napojeny potom na ty jednotlivé části E, S, A 
anebo G. To znamená to je sada doporučení 
oblastí v rámci udržitelnosti od Organizace 
spojených národů. Green díl je potom sada 
regulací, sada zákonů, sada doporučení a 
dalších nařízení či legislativních prvků z EU, 
které se zaměřují na to stejné, ale jsou právně 

umocnit jen na některé z nich. Příkladem budiž 
například tzv. EU taxonomie, která de facto 
definuje, co je zelené a co není zelené. V 
současné době existuje na to ten prvek E a 
připravuje se již v současné době EU. 
Taxonomie na ten prvek S znamená na to 
sociální zázemí a tak dále.

František Kraus: [00:05:17] Takže abych to 
shrnul ESG můžeme chápat jako řekněme 
obecnější framework doporučení nebo oblastí, 
které může jak soukromý, tak veřejný sektor 
zavádět. Sustainable Development goal jsou 
řekněme už kritizované cíle OSN, které ovšem 
nelze úplně vymáhat a Green Deal už jsou 
konkrétní regulace, jako například EU 
taxonomie, kterou si zmiňoval. Chápu to tak 
správně?

Karel Kotoun: [00:05:44] Chápeš to skvěle. 
Navázal bych akorát na to, že to ESG, se 
kterým se začalo, tak je definováno. Ta se do 
doporučení určitými metodou legiemi a v 
současné době ten stav na ESG je takový, že 
my tomu říkáme písmenková polévka. Jsou 
tady organizace jako G a CSFD, SSB, SSB a 
tak dále, které kdyby sis dal náhodný generátor 
písmenek, tak ti z toho vypadnou stejné tyto 
organizace. Je to opravdu písmenka polévka a 
každá má svojí definici co to znamená. Ééé, co 
to znamená udržitelná společnost? Co se v 
současné době děje dochází ke konvergenci 
těchto metodologií, protože opravdu je to 
náročné pro společnosti. Například tady co na 
trhu existuje, tak společnosti se bojí vykázat 
nějakou svůj report ohledně udržitelnosti na 
základě nějaké metodologie, protože jiná 
společnost, která vyučuje jinou metodologii v 
tom porovnání, které sice není porovnatelné a z 
pohledu běžného spotřebitele to stále bude 
porovnat, tak může ta druhá společnost vzít 
lépe než ta první společnost, ačkoliv třeba bude 
dělat horší věci v rámci udržitelnosti. Protože 
vzhledem k tomu, že tady není jednotná 
metodologie, tak jako v účetnictví podvojné 
účetnictví. 500 let s námi a funguje stále tak, 
protože tady není zatím jednotná zavedená 
metodologie, tvoří to problémy. Ale jak jsem 
předeslal, tak dochází ke konvergenci těchto 
metodologií. Pod záštitou Affairs Affairs 

tak přesunu další blok uhelné elektrárny třeba 
do Číny.

Karel Kotoun: [00:23:54] To je teoreticky 
možné.

František Kraus: [00:23:56] Protože to je jedna 
z velkých obav, řekl bych, odpůrců, řekněme 
green dealu a téhle té politiky, že zavádíme 
opatření, které dávají smysl, ale zavádíme je 
vlastně na evropském hřišti a zatím jsou tady 
jiné země, které ty opatření ignorují. A to 
vlastně znamená, že jediné, co uděláme, je, že 
vlastně omezíme vlastní průmysl a ten se 
přesune někam jinam.

Karel Kotoun: [00:24:22] To se asi může 
teoreticky stát. Samozřejmě ale investice do 
udržitelných technologií znamenají investice do 
inovativních technologií. Uhelná elektrárna, 
stejně tak jako parní lokomotiva, nejsou 
inovativní technologie. Takže tím, že my tady 
budeme podporovat investice do tohoto odvětví, 
to za prvé bude vytvářet nové typy pracovních 
příležitostí, které tady dříve nebyly. Zároveň to 
bude znamenat vznik nových společností, které 
se na tuto oblast budou specializovat. A tím, že 
to budou společnosti s vyšší přidanou 
hodnotou, tak teoreticky vlastně i to pomůže 
evropské ekonomice jako celku. Takže já bych 
jakoby se na to díval tak, že to je opravdu 
odklon od negativních starších technologií na ty 
nové, což prostě znamená opravdu tu tranzit si 
celé ekonomiky.

František Kraus: [00:25:07] Já bych to možná 
zakončil příkladem, který mě teď napadl. 
Spousta lidí bralo smutně, když z Čech odešla 
výroba sirek Solo Sušice, které byly velmi, velmi 
slavné a dneska se vyrábějí v Indii. Na druhou 
stranu asi už zde není prostor v Evropě 
investovat do manuální výroby sirek a je tedy 
otázka si říct, jestli chceme i nadále podporovat 
uhelnou energii nebo podobné typy průmyslu. 
Děkujeme Vám za pozornost a těšíme se na 
další podcast. Poslouchejte nás na jakékoli vaší 
oblíbené. Potká své platformě dál. A pokud jste 
to ještě neudělali, klikněte na odběr. Děkujeme.

Karel Kotoun: [00:25:50] Děkujeme.

financuje do něčeho, co je udržitelné. Tím 
pádem si zlepšuje něco, čemu se říká tzv. 
green ase 2. Což je vlastně potom na to. Na to 
se dohlíží z pohledu investorů a tím pádem jsou 
všichni spokojení. To znamená, dnes se tyto 
oblasti, které se vlastně dělají, nebo které si 
zmiňovaly, jestli banka to za finance, jestli se to 
stane, dějou běžně. Proto pokud tam je jakoby 
běžný normální kontext, pokud tam přijde 
společnost, která, jak jsem říkal, nevydělává, 
má nejasné vlastnictví a chce zainvestovat 
linku, která nedává smysl, tak samozřejmě už i 
dnes ten risk manažer řekne, že ne. Bohužel se 
omlouvám a na to vám nedám prostředky.

František Kraus: [00:20:14] Já bych ještě 
dodal, že podtitulem dnešního téma je kdo 
může a kdo musí zavádět SG. A tady bych 
možná teda okomentoval, že z pohledu toho, o 
čem jsme se bavili, právě ty menší podniky tady 
na lokálním trhu. Pravděpodobně se budou 
muset k tomuto tématu nějak vyjádřit, ale jak jsi 
říkal, mají zde tedy prostor hledat právě to 
financování pro jejich řekněme ze začlenění a 
zároveň budou mít ještě i prostor čerpat na to 
určitě nějaké dotace. Ale když jsi mluvil o té o 
příkladu té uhelné elektrárny, tak tady bych se 
možná zeptal. Uhelná elektrárna, to už je přece 
jenom větší byznys, který může nějakým 
způsobem fungovat i na jiných trzích a může 
řekněme nějakým způsobem obejít tu EU 
taxonomii s tím, že třeba bude shánět 
financování někde mimo EU?

Karel Kotoun: [00:21:08] Určitě může, ale ten 
systém kvůli velkým světovým investorům, jako 
například Black Rock, začíná být čím dál tím víc 
propojen. Vezmeme si příklad. Třeba lokální 
uhelná elektrárna bude chtít rozšířit o další blok 
své působení a půjde si požádat peníze do 
bangladéšské banky, například bangladéšské 
banka. Ne že bych se chtěl nějak dotknout. 
Bangladéš jako státu je příklad bangladéšské. 
Banka nepodléhá EU taxonomii, tím pádem 
není s tím problém. Ale jak to doběhne tu 
elektrárnu? Za prvé ta elektrárna bude mít dva 
komíny, tím pádem bude muset kupovat dvakrát 
tolik více povolenek. To znamená otázka, jestli 
tady bude vůbec byznys gas pro tu samotnou 
elektrárnu, aby do toho investovala. Kdyby tady 

byl byznys kaz a šla by opravdu do té 
bangladéšské banky, tak banka krajská banka 
se na to podívá, teoreticky to vyhodnotí, jako že 
jim půjčí peníze a co se stane posléze? Banka 
jako taková si musí půjčovat peníze od centrální 
banky anebo od externích investorů tzv. finding. 
Pojďme se podívat na ten příklad té centrální 
banky. Pokud centrální banka jí také peníze 
půjčí za nákou běžnou repo sazbu, tak centrální 
banka má přímý potom vliv na dluhopisy 
Bangladéše a pokud toto oni budou dělat, se 
stane z Bangladéše například nějaký nějaký ráj 
pro právě investování do uhelných elektráren, 
tak bangladéšské státní dluhopisy, které musí 
poskytovat na finančních trzích tak, aby vláda 
měla dostatek prostředků na fungování, protože 
určitě funguje s nějakým schodkem, tak 
bangladéšské státní dluhopisy, následně 
vlastní, si potom nikdo nekoupí.

Karel Kotoun: [00:22:39] Tím pádem vláda 
nebude mít dostatek prostředků na to, aby 
fungovala. Tím pádem řekne centrální bance 
Nepůjčujte bankám, které mají velkou expozici 
na uhelnou elektrárnu. Tím pádem ty banky ji 
nepůjčí. To znamená ten setrvačník, efekt, efekt 
setrvačnosti tam potom doběhne. No a pokud 
vlastně vezmeme ten druhý příklad, co jsem 
říkal ta banka si půjčuje od centrální banky, ale 
od investorů, tak ti investoři uvidí právě to, co 
jsem zmiňoval asi 2tis IU, které nebude 
přívětivé a nepůjčí té bance peníze. To 
znamená, dnes by to bylo možné, aby se ta 
elektrárna půjčila, ale v horizontu jak tento 
vlastně efekt SG se bude dále dále rozšiřovat a 
multi aplikovat, tak to možné nebude. To 
znamená, i když vlastně ta dneska banka té 
elektrárně půjčí, bude to kontrakt na deset let, 
tak posléze by to mohlo doběhnout, protože by 
se mohla stát ne likvidní, protože buď ji nepůjčí 
investoři, anebo ji odřízne centrální banka. Jsou 
to hypotetické scénáře, ale ten koloběh opravdu 
je tak provázaný přes ty globální investory i 
investiční trhy, že je to i dnes velmi, velmi 
složité.

František Kraus: [00:23:39] No a co v případě 
kompletního, řekněme off ringu toho rozvoje 
Místo toho, abych investoval do výstavby 
elektrárny tady v Čechách nebo její rozšíření, 

nemohou přestat dávat úvěry všem dnes, ale 
zároveň i kvůli tomu tranzitu hornímu riziku, 
protože tady vyvstávat dnes potenciální 
systémové riziko. Možná ano, kvůli nějaké 
energetické transformaci, ale je to tranzit, horní 
riziko, junction risk je to vlastně, se kterým oni 
musí pracovat. To znamená, banky nemohou 
dnes jako vy přijít a říct u většiny normálních 
malých podniků, pokud nepálí plasty na 
zahradě a potom z toho něco neprodává, 
nějaký extrémní případy, tak nemůžou ti říci já ti 
ty peníze nedám.

Karel Kotoun: [00:15:57] Co? Ale by oni měli 
dělat banky, aby pomohli právě té tranzity, proto 
ten tranzit, horní risk co oni mohou udělat, tak 
mohou pracovat aktivně s těmi klienty. To 
znamená, když přijde malé a střední podnik, 
který o tom neví a má špatný rating, špatné SG 
skóre, tak banka by neměla říci ne, já ti to 
nedám nebo ne? Já ti dám velkou úrokovou 
sazbu. Ale měl by říci pojďme na tom pracovat. 
Pojďme si stanovit cíl, ke kterému lze i trvat. 
Pojďme si stanovit cíl snížení uhlíkové stopy. 
Pojďme si stanovit cíl vyrovnání platů mezi muži 
a ženami. To znamená ta bankami vlasy 
efektivně pracovat svými společnostmi, protože 
ty banky, její hlavní efekt a i hlavní předá 
Hodnota podobně jako z poháru AXN Short je 
multiplikační efekt na ten trh. Oni mají možnost 
ovlivnit, co ty společnosti dělají, kam ty 
společnosti investují a tím pádem vlastně 
ovlivnit jejich budoucnost. To znamená, toto je 
hlavní, jasně vliv pracovat s těmi cíli, protože se 
jedná opravdu o nás, o nějaký přechod, o tranzit 
si z bodu nula, kde jsme dnes do toho cílového 
bodu nake cirkulární ekonomiky budoucnosti.

František Kraus: [00:16:59] Ty jsi vlastně 
mluvil o podpoře ze strany bank? A banky už 
dneska vlastně podporují podnikání při jeho 
startu, protože mají zájem to podnikání rozvíjet 
a financovat. Takže nabízí různé inkubátory 
nebo různé soutěže, kde nové podniky můžou 
začít získat nějaké finance na na rozjezd 
podnikání nebo i v rámci poradenství malým a 
středním podnikům. Bankéř vlastně dokáže 
pomoct firmě třeba s byznys plánem a s 
takovými věcmi, což je sice super, ale v 
konkrétně případě SG a špatné situace firmy. 

Tak když si vezmeme, že většina z našich 
malých a středních podniků jsou právě 
dodavatelé, o kterých jsi mluvil. Ono to často 
třeba bude znamenat změnu výrobního 
procesu, aby byl udržitelnější. Myslíš si, že je 
tady prostor pro banky, aby podporovaly změnu 
u malých a středních firem i v téhle oblasti, 
která může být poměrně komplexní.

Karel Kotoun: [00:17:51] Ale si myslím, že 
určitě prostor. A myslím, že se to i dnes už děje, 
protože financují. Pokud dneska malý a střední 
podnik přijde za bankou a řekne mám tady 
projekt na financování nové výrobní linky, ta 
výrobní linka bude spotřebovávat o 30 % méně 
elektřiny zároveň. Vedle toho si postavím 
bioplynu, která mi bude generovat energii, plus 
nějaký reziduální plyn, který potom můžu 
vlastně prodávat do sítě. A přineseš takový pro 
pauzu risk manažerovi do banky, Tak ten 
manažer řekne a samozřejmě budeš nějaká 
firma, která třeba budu mít dva roky minimálně 
nějakou sodovku a nebudeš mít. Nebude to 
firma, která bude někde na Bahamách a bude 
mít nějaké čisté vlastníky. Tak ten risk manažer 
přijde a řekne Super, pojďme to udělat. To 
znamená dnes, jak jsem vlastně říkal, ten EEG 
nebo EEG oblast je jedna jakoby z možných 
pohledů na EEG je risk management. A dnes se 
vlastně toto rozhodování děje automaticky. Ty 
banky rozhodují o rizikovosti. Když dám druhý 
příklad když přijde uhelná elektrárna, která 
prokazatelně bude mít větší náklady kvůli 
vyšším cenám emisních povolenek z EU, ETS 
systému. Zároveň ta elektrárna bude mít 
prokazatelně větší nákladovost. Například 
pokud bude chtít přejít na biomasu, tak teďka je 
tady nedostatek biomasy a bude mít zároveň 
také prokazatelně na trhu evidentní trend, že lidi 
přestávají kupovat neudržitelnou elektřinu.

Karel Kotoun: [00:19:15] Dám vám příklad. 
Tak ten risk manažer řekne to je rizikové, do 
toho investovat nechci. Co ale kdybychom 
vlastně udělali potenciálně? Vy máte vedle vaší 
elektrárny x tisíc hektarů pole. Co kdybychom 
tam spolu zainvestovali společně? S jakým 
evropským dotačním programem? Solární 
elektrárnu? To znamená, ta banka bude moci 
financovat, má z toho úroky. Zároveň to ale 


